
Prva seja konference ZK Železarne 
V četrtek, 12.101.1. je bila prva seja konference Z K železar
ne, ki je bila izvoljena po sklepu tovarniškega komiteja v 
mesecu septembru. Konferenca je sprejela sklepe o bodoči 
organiziranosti ZK v železarni in poslovnik konference. 

Leto IX. 
Jesenice, 20. oktobra 1967 

Poštnina plačana v gotovini 
Številka 42 

Po sprejetem sklepu je v 
Železarn i najviš j i vodstveni 
i n delavni organ Z K K O N 
F E R E N C A , k i š te je 65 čla
nov. Njen izvrši lni organ je 
sekretariat, k i i m a 7 č lanov 

20. seja DS Železarne 
Na 20. seji delavskega sveta železarne, ki je bila 13. oktobra 
1.1., so poleg rednih točk dnevnega reda obravnavali poroči lo 
o stanju izgradnje stanovanjskega naselja na Lipcah. 

Poroči lo o stanju izgrad
nje L ipe je podal direktor 
uprave osnovnih sredstev i n 
povedal, da so se že maja 
meseca dogovori l i na sestan
k u predstavnikov s k u p š č i n e 
občine, samoupravnih orga
nov Že lezarne , uprave pod
jetja ter predstavnikov d r u ž 
beno pol i t i čn ih organizacij 
občine i n Že leza rne o prob
lemat ik i i n financiranju i z 
gradnje d ružbenega standar
da na Jesenicah ter sk l en i l i : 

— da se gradnja stanovanj

skega naselja odloži za ne
določen čas, 

— da se vsled tega prekine 
pogodba z gradbenim centrom 
Slovenije, 

— da se urbanis t ičn i n a č r t 
izdela samo do faze idejnega 
projekta, 

— da se p r i čne gradnja treh 
a l i š t i r ih s to lpičev odvisno 
od lokacije i n f inančnih 
sredstev 

— da mora stanovanjsko 
podjetje Jesenice oskrbeti lo 
kacijo za s tolpiče i n 

Protestiramo proti zlo
činski vojni v Vietnamu 

To, kar se dogaja v Vietnamu, ne moremo imenovati == 
navadna vojna, kjer se borita dve nasprotni si vojsku- | | | | 
joči državi. To je veliko več. Zločinska vojna, ki je na- == 
perjena proti miroljubnemu vietnamskemu ljudstvu. Ob 
spremljanju dogodkov v Vietnamu se spominjamo tudi 
strašnih prizorov iz druge svetovne vojne ter zločinskih = 
akcij nacist ičnih okupatorjev, ki so morili po vsem ^= 
svetu. Sedaj gre le za druge ljudi, oblečene v rumene 
uniforme, ki uporabljajo še hujša sredstva za uničeva- = 
nje starih ljudi, otrok in za borbo nesposobnih ljudi. S j l 

Zločini v Vietnamu dosegajo take razsežnosti , da se g § 
miroljubni ljudje po vsem svetu z odločnimi protesti g= 
upirajo ter zahtevajo konec zločinski vojni. Tudi v sa- | § = 
mih Združenih državah Amerike te dni mladi ljudje |pj 
protestirajo proti z ločinom v Vietnamu in vračajo vo- === 
jaške knjižice. : = 

V soboto, 21. oktobra bodo po vsem svetu nove pro- i l g 
testne demonstracije proti vojni v Vietnamu. Tudi mi =gj 
se pridružujemo množicam ter naprednim organizaci- mu 
jam v svetu in zahtevamo, da Američani prenehajo z ^= 
nasiljem, zlasti pa bombardiranjem severnega Viet- == 
nama. ^= 

JUTRI, TO J E V SOBOTO OB 11. URI S E BODO | g 
ZBRALI UČENCI OSNOVNIH IN DRUGIH ŠOL PRED mH 
OSNOVNO ŠOLO IN NATO V SPREVODU Z ZASTA- g § 
VAMI IN TRANSPARENTI ODKORAKALI DO ŽELEZ- gj| 
N I Š K E POSTAJE, NAKAR SE BODO VRNILI NA CU- s== 
FARJEV TRG PRED GIMNAZIJO, K J E R BO jjjj 

protestno zborovanje Jj 
NA ZBOROVANJU BO NAJPREJ SPREGOVORIL lj 

PREDSEDNIK OBČINSKEGA ODBORA ZZB NOV m 
FRANC KONOBELJ-SLOVENKO, NATO PA Š E ČLAN m 
KLUBA OZN NA OSNOVNI ŠOLI T O N E ČUFAR JANI g l 
URŠIČ T E R PREDSEDNIK T K ZMS JANEZ KAVČIČ. g § 
SLEDIL BO KULTURNI PROGRAM, K J E R BO SODE- g= 
LOV AL SREDNJEŠOLSKI PEVSKI ZBOR T E R RECI- g j 
TATORJI. p j 

V S E OBČANE JESENIC IN ČLANE DELOVNEGA E= 
KOLEKTIVA ŽELEZARNE VABIMO, DA S E U D E L E - = 
ŽIJO PROTESTNEGA POHODA IN ZBOROVANJA NA == 
ČUFARJEVEM TRGU. S T E M BOMO DOKAZALI, DA == 
SMO PROTI VSAKI VOJNI, KI Z A H T E V A ŽIVLJENJA == 
STO IN STO TISOČEV NEDOLŽNIH LJUDI. j = 

-or sss 

— da mora stanovanjsko 
podjetje Jesenice i n Že leza r 
na analizirat i protrebo p 3 
stanovajnih na osnovi po
pravljene projektivne naloge. 

Poroči lo nadalje navaja ko 
l i k o je bilo za to v loženih 
sredstev, kol iko teh sredstev 
je porabljeno, ko l iko pa j i h 
bomo moral i še porabiti , da 
se izvrši jo naloge, k i so j i h 
na tem sestanku postavil i . N a 
seji delavskega sveta Že le 
zarne, so to poroči lo vzel i na 
znanje in ga potrdi l i . 

Med tekočimi vprašan j i , oz. 
na predlog komisi j delavske
ga sveta so na tej seji spre
j e l i med drugimi tudi nasled
nje sklepe: 

1. Upravnemu odboru so 
naroči l i , da za prihodnji me
sec uredi realen odnos v iš i 
ne p r o r a č u n a in sk rčenega 
delovnega časa v tistih de
lovn ih enotah, k i formirajo 
osebne dohdke tudi na podla
gi p r o r a č u n a . 

2. Pot rd i l i so pogodbo o po
slovno t ehn i čnem sodelovanju 
med obrtno komunalnim pod
jetjem Jesenice in Že leza rno 
o predelavi naš ih proizvodov 
v kovinske izdelke s tem, da 
so zahtevali dopolnitev č le 
na 8 te pogodbe v tem, da 
ima Že leza rna v pr imeru, če 
b i se odstopilo od pogodbe, 
pravico do povrači la vloženih 
sredstev. 

(nadalj. na 3. str.) 

i n skrb i za realizacijo spre
je t ih sklepov i n s ta l i šč na 
konferenci ter pr ipravl ja 
seje konference. Sekretariat 
vodi sekretar Z K Železarne. 
Konferenca Z K Železarne je 
prevzela dosedanjo vlogo to
va rn i škega komiteja Z K in 
sekretariat vlogo sekretarja. 
N a p rv i seji konference so 
bile izvoljene tudi stalne 
komisi je i n sicer: komis i ja 
za organizacijo in razvoj 
Z K ; komis i ja za kadrovska 
v p r a š a n j a in d r u ž b e n o poli
t i čno aktivnost komunistov; 
komis i ja za probleme dela 
in organizacijo samouprav
ljanja; komisi ja za vpraša

nja proizvodnje in poslovne 
polit ike; komisi ja za vpraša
nja delitve dohodka i n oseb
nega dohodka. P rv i dve ko
mis i j i je konferenca izvoli la 
izmed svojih članov, ostale 
t r i pa je potrdi la v sestavi 
kot so delovale že sedaj, ker 
je bi lo njihovo delo ocenjeno 
kot zelo uspešno . Poleg kon
ference in njenih organov je 
v Železarni še 28 oddelkov, 
k i j i h vodijo sekretarji od
delkov ali po potrebi sekre
tariati . 

Te organizacijske oblike 
so nastale kot rezultat priza
devanj po letni konferenci, 
da b i se delovanje Z K vse
binsko in organizacijsko 
obogatilo, da b i Z K d o b i a 
tisto vlogo i n mesto v Žile-
zarni , k i jo zahtevajo sore-

(nadaj. na 2. str.) 

Od besed k dejanjem 
Pomanjkanje naroči l , kot posledica objektivnih i n subjektiv
nih iežav , je narekovalo en sam možen izhod iz tega stanja — 
skrčen je delovnega časa za osem ur tedensko. Tak ukrep ima 
za posledico znižanje osebnih dohodkov, kar negativno vp l .va 
tudi na splošno počut je v delovnem kolekt ivu. Vendar pa bi 
b i l lahko ukrep mnogo manj občuten ali pa sploh ne, če bi se 
v delovnih enotah bolj prizadeto in uporno spoprijeli z nalo
go povečanja produktivnosti dela oziroma z vprašan j i bol jšega 
izkoris tka delovnega časa i n naprav ter z zman j šan jem proiz
vodnih s t roškov. V tem primeru bi moral i produktivnost pove
čati za 14 %. da bi se zmanjšan je delovnega časa ne poznao 
pr i osebnih dohodkih. Naši bodoči razgovori s predstavniki 
delovnih enet bodo usmerjeni v to p ioblemat iko . Za p . . i 
razgovor smo prosil i inž. F R A N C A V l C A R J A , obratovecija, 
hladne valjarne — žičarne , V I N K A C E R A R 3 A , predsednika 
DS D E in C I R I L A R E S M A N A , predsednika Sindikalnega od
bora D E H V Z . 

V P R A Š A N J E : Nekateri i z 
r ačun i na podlagi po t rošn je 
energije na nekaterih agre
gatih in po drugih pokazate
l j i h so pokazali, da v posa
meznih pr imer ih osemurni 
delovni čas ni izkoriščen n i t i 
do šest ur. Množica pa je 
primerov, da je izkoriščen i z 
pod sedem ur. Ob dejstvu, 
da je Železarna zaradi znanih 
vzrokov morala prei t i na 42-
urni delovni teden, to pred

stavlja vel ik problem, ker po
leg tega še sami zaradi de
lovne nediscipline samovoljno 
k ra j šamo delovni teden. A l i 
je obratovodstvo i n samo
upravni organi ob podpori 
sindikata razpravljalo o tem 
problemu, k a k š n e so bi le 
ugotovitve in sprejete mere 
ter ukrepi? 

(nadalj. na 5. str.) 

Temelji nove električne peči 

ŽELEZAR 



Usklajevanje žele
zarske proizvod

nje in uvoza 
Jugoslovanske železarne, med katerimi zavzema vi

den položaj tudi naša železarna, se v zadnjem obdobju 
intenzivno prizadevajo v okviru Združenja jugoslovan
skih železarn prek zvezne gospodarske zbornice in pri
stojnih državnih organov urediti tudi nekatere zunanje 
vzroke, ki vplivajo na stagnacijo jugoslovanske meta
lurgije oziroma za izboljšanje tržišča. 

Vzporedno z reševanjem notranjih problemov jugo
slovanskih železarn, so potrebni tudi določeni ukrepi in 
mere za usklajevanje domače železarske proizvodnje in 
uvoza. 

Stališče jugoslovanskih železarn je, da bi v dogovo
rih s potrošniki železarskih proizvodov, to je s trgovi
no in s predelovalno industrijo dosegli sporazum o 
uvozu v letu 1968. To predvsem zaradi tega, ker je se
danji sistem LBO (pogojen liberalni uvoz) dovoljeval 
pretiran uvoz. Zaradi tega letos računamo, da bo znašal 
uvoz okrog 800.000 ton železarskih proizvodov, kar je ob 
znani stagnaciji v kovinsko predelovalni, strojni in 
elektroindustriji po naš ih izračunih za čez 10 % preveč. 

Spremembo uvoznega sistema si zamišl jamo tako, da 
bi bil novi LBO sistem za leto 1963, po predhodnem 
sporazumu med potrošniki , trgovino in železarnami, do
ločen po asortimentu in bi se tak izbiren uvoz razdelil 
med potrošnike. Šele potem, ko bi potrošniki in trgo
vina realizirali ta LBO iz vzhoda, bi imeli pravico svo
bodnega uvoza iz zahoda. Uvoz iz zahoda pa bi moral 
biti vezan na ustrezen izvoz metalurškega kompleksa 
(metalna, kovinska, elektroindustrija) na zahod. S tem 
mislim, da bi bilo zelo zboljšano tržišče in tržni pogoji 
za naše proizvode. 

Druga mera, za katero se zavzemajo jugoslovanske 
železarne, je uvedba dodatne uvozne zaščitne takse. Le
ta je nujno potrebna zaradi' depresiranih uvoznih cen 
naših proizvodov, ki so mnogo izpod domicilnih cen za-
padnih železarn. Te zaščitne takse bi se morale gibati 
v odnosu med sedanjimi zunanjimi domicilnimi cenami 
zapadnih železarn in obstoječ imi depresiranimi uvozni
mi cenami. 

Za odklanjanje posledic sedanjega dezorganiziranega 
uvoza jekla bi bil potreben ustrezen ukrep, s katerim 
bi prek zvezne gospodarske zbornice zagotovili organi
ziran nastop uvoznikov prek določenih koordinatorjev. 
S tem bi obenem ublažili tudi delovanje centraliziranih 
izvoznikov v zamejstvo. 

č e bodo navedene mere in ukrepi sprejeti, potem se 
bo občutno izboljšalo stanje, ker nam je sedanji način 
uvoza delal glavne težave na tržišču. S sprejetjem teh 
mer bi ponovno zagotovili polno izkoriščanje kapacitet 
jugoslovanskih železarn. 

V okviru predlogov naše in jugoslovanskih železarn 
sodi tudi predlog za rešitev problema nelikvidnosti, ki 
se je v zadnjih letih še posebno zaostril. Predlagamo, da 
bi se problem rešil tako, da bi se prek NB in pristojnih 
državnih in zborničnih organov izvedel splošni kliring. 
Razen tega pa naj bi se oblikoval konzorcij bank, ker 
črna metalurgija, kot bazična industrija zahteva angaži
ranje ogromnih denarnih sredstev, ki se ne morejo zago
toviti brez koncentracije sredstev v konzorciju in prek 
tega tudi kreditiranje črne metalurgije. S tem v zvezi 
smo tudi predlagali uvedbo mehanizma, s katerim bi 
se onemogoči l odkup deviznih sredstev za uvoz jekla, 
če uvozniki niso pred tem poravnali svojih dolgov do 
domač ih železarn. 

Naslednje vprašanje je vprašanje cen proizvodov 
črne metalurgije. Da bi se v tem pogledu približali pa
riteti (enakosti) zahodno evropskih cen, predlagamo, da 
je treba ta problem reševati poteg prizadevanj za po
večanje proizvodnosti domačih železarn, tudi s tem, da 
se cene naš ih osnovnih surovin (koksa, rude, fero legur 
itd.), kjer ni paritete, uskladijo z nivojem paritetnih 
svetovnih cen. Le na ta način bomo lahko prešli do 
pravilnega odnosa cen in akumulacije pri prodaji naših 
končnih proizvodov. 

To so naši predlogi, za katere pa še ne vemo, če bo
do v taki obliki sprejeti, ker so vse sprejete mere in 
ukrepi naših državnih organov usmerjeni v to, da se 
v č im večjem obsegu izvaja liberalizacija na tržišču in 
da se ne odstopa od osnovnih načel reforme. Razen te
ga pa bodo pri obravnavi predlaganih mer in ukrepov 
gledali tudi na to, kako fa!>do te spremembe delovale na 
ekonomiko naših potrošnikov. 

Bogdan Knafiič 
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Prva seja konference ZK Železarne 
(Nadaljevanje s 1. str.) 

menjani pogoji gospodarje
nja, spremenjen odnos med 
d r u ž b o i n kolekt ivom ter 
prot is lovja i n konf l ik t i , k i 
so odraz notranjih razmer v 
kolekt ivu . Osnovna nače la , 
k i so pripeljala do sedaj po
stavljenih obl ik organizira
nosti so b i la , da je potrebno 
najv iš j i organ Z K tesneje 
povezati s č l ans tvom Z K , da 
Z K lahko deluje uč inkov i to 
le če bo obravnavane prob
leme temeljito predhodno 
prouč i l a , predvsem pa pro
uči la posledice svojih odlo
čitev, razen tega pa mora bi
t i Z K tudi tesno povezana z 
naprednimi s i lami v kolekti
vu in s problemi kolektiva. 
T a nače la zahtevajo, da de
luje Z K kot enotna organi
zacija, da tudi probleme v 
posameznih delovnih enotah 
obravnava s s ta l išča podjet
j a kot celote, da nenehno 
spoznava stanje na posamez
n ih p o d r o č j i h in skrbi za 
r az reševan je t is t ih protislo
v i j , k i stojijo na pot i hitrej
šega razvoja sodobne organi
zacije proizvodnega procesa, 
ekonomskih in d r u ž b e n i h od
nosov v podjetju in š i rš i 
d ružben i skupnosti . 

V organizacijskih obl ikah, 
k i j i h je potrdi la konferenca 
na svoji prv i seji, se ta na
čela od raža jo v tem, da je 
konferenca sestavljena tako, 
da ima vsak oddelek naj
manj dva č lana konference. 
Poleg tega bo deloval tudi 
aktiv sekretarjev oddelkov, 
k i bodo najmanj po vsaki 
seji konference prouči l i skle
pe in s ta l i šča oziroma pred 
konferenco gradivo, k i ga bo 
konferenca obravnavala. N a 
ta nač in bodo lahko s ta l išča , 
sprejeta na konferenci, stali
šča kar na j š i r šega kroga 
komunistov, hkra t i pa se za
gotavlja izvajanje s ta l išč i n 
sklepov konference ter enot
no delovanje komunistov 
tudi v r e ševan ju posameznih 
ožj ih problemov v že l eza rn i . 
Komis i j e bodo tako kot se 
je že doslej m o č n o uveljavi
lo , p roučeva l e posamezne 
probleme i n pripravljale 
predloge s ta l i šč za razpravo 
na sejah konference i n od
de lk ih Z K . T o je doslej že 
omogoči lo nekatere konkret
ne iniciative v r e ševan ju naj
p o m e m b n e j š i h v p r a š a n j v 
kolekt ivu. Poleg obs to ječ ih 
obl ik bosta konferenca i n 

sekretariat organizirala tudi 
druge oblike po potrebi . Ta
ke oblike so delovne skupine 
za posamezna vp ra šan j a , 
ak t iv i komunistov, posveti, 
i td. , k i so se m o č n o uvelja
v i l i tudi v dosedanji praks i . 

Referat in diskusija na 
konferenci sta b i l a usmerje
na predvsem v nekatere 
probleme v Železarni in na
č inu njihovega reševanja . V 
luči teh problemov je refe
rat in diskusija zač r t a l a 
program prizadevanj komu
nistov v Železarni v prihod
njem obdobju. K o t osnovno 
vp ra šan j e , k i se v sedanjih 
pogojih gospodarjenja po
stavlja pred kolektiv Železar
ne je bi lo po mnenju č lanov 
konference dviganje produk
tivnosti . .Doslej smo v Žele
zarni to nalogo vse p reveč 
jemal i kot deklaracijo z ze
lo p o v r š n i m i ocenami zaprek 
in njihovega odstranjevanja, 
da b i lahko napredovali hi
treje. V zadnjem obdobju 
so s t rokovni sodelavci rešili 
nekatere za kolektiv zelo 
pomembne t ehno loške nalo
ge, katerih uspeh v vel ik i 
mer i zman j šu j e neurejenost 
na p o d r o č j u organizacije 
proizvodnega procesa, delit
venih odnosov, i td . Vse pre
več je usmerjeno iskanje 
notranjih rezerv p r i proizva-' 
ja lcu, čeprav je danes jasno, 
da se diferenciacija podjetij 
ne vrš i na podlagi več je al i 
m a n j š e prizadevnosti fizične
ga dela, ampak so elementi 
moderne organizacije dela, 
tehnologije, poslovanja i td . 
mnogo pomembne j š i i n uč in 
kovi te jš i in najpogosteje edi
no uč inkovi t i . Osnovno pro
tislovje, k i obstoj i na pod
roč ju povečevanja produktiv
nosti je protislovje med 
o b r t n i š k o mentaliteto in njej 
ustrezno organizacijo dela 
ter zahtevami sodobnega in
dustrijskega proizvajanja. Iz 
tega protislovja izhajajo ste
rilna nasprotja, odpori in 
konf l ik t i , hkra t i pa tudi 
ukrepi , k i zaradi p o v r š n e 
ocene stanja ciljev predvsem 
pa posledic izzovejo prav 
naproten uč inek od željene-
ga. Obs to ječe probleme v 
proizvodnem procesu se sku
ša reševat i najpogosteje z 
disc ip l inskimi ukrepi in za
htevami po os t r e j š ih sankci
jah. Tak i ukrepi nedvomno 
prispevajo k večj im prizade
vanjem posameznikov, ven

dar to ni pot po kateri bi 
bi lo m o g o č e uč inkov i t e j e 
predvsem pa t r a jne j še r e 
ševa t i obs to ječe pomanjkl j i 
vosti . Zato bo ena osnovnih 
nalog komunistov v že lezar
ni, da se zavzemajo za uve
ljavljanje take organizacije 
proizvodnega procesa v ka
teri bodo regulativi i n nor
mat iv i zamenjali obr tn ika , 
nadzornika organizator in 
pr igan jača svetovalec. To pa 
pomeni, da je potrebno stro
kovni kader bolj smotrno 
i n uč inkov i to vkl juč i t i v re
ševanje obs to ječ ih pomanjk
l j ivost i , da moramo tudi pr i 
s trokovnem kadru pr iče t i na
grajevati delo i n ne po loža j . 
S ta ln i oči tk i s trokovnemu 
kadru, da je nesposoben so 
neuprav ičen i , č e je njihovo 
prisotnost v kolekt ivu pre
malo ču t i t i gre to predvsem 
na r a č u n neopredeljenih a l i 
p a nj ihovi izobrazbi nepri
mernih nalog. Da ne gre za 
nesposobne l jud i in da so 
pr ipravl jeni delati, nam ka
žejo vse pogos te j š i p r imer i , 
da odhajajo strokovnjaki po 
zače tn i praksi , k i jo opravi
jo v že leaz rn i na zelo odgo
vorna delovna mesta v dru
ga podjetja. Osnovni vzrok 
temu je slaba kadrovska po
l i t i ka oziroma kadrovanje 
brez kadrovske poli t ike. 

Posebno pozornost bodo 
mora l i komunis t i v b o d o č e 
posvetiti odnosu do l judi , č e 
bomo želeli bolj urejene 
razmere predvsem pa učin
kovi te jše delo potem bo po
trebno sodelovanje celotne
ga kolekt iva, k i ga pa ni 
mogoče doseči z dekreti, n i t i 
samo z organizacijskimi she
mami , ampak predvsem s 
spoš tovan j em l judi , z razvija
njem resn ično svobodne 
osebnosti upravljalca. Ljudje 
razumejo potrebo po preme
ščan ju na tista delovna me
sta, kjer je nujno delo, ven
dar to p r e m e š č a n j e ne more 
potekati prek oglasov na 
oglasnih deskah. Tehnokrati-
zem na tem p o d r o č j u vnaša 
v kolekt iv nezaupanje, odpor, 
zlasti takrat, ko so prizadeti 
s ta re j š i sodelavci. Tak ih pre
meščan j bo vedno več zato 
je potrebno, da bodo ljudje, 
k i se j i h p r e m e š č a , sezna
njeni z vzroki , toda ne prek 
oglasne deske. 

N a konferenci je bilo go
vora tudi o problemat ik i or-
gonizacije in o delu samo
upravnih organov ter vpra
šanj ih delitvenih odnosov. 
Čeprav so bile na tem pod
roč ju dane pobude, bo po
trebno nenehno spremljanje 
teh p o d r o č i j . K o l e k t i v i de
lovnih enot morajo dobit i ce
lovi tejšo predstavo o ustvar
jenih sredstvih i n njihovem 
t ro šen ju . P o . delovnih eno
tah premalo obravnavajo 
vzroke za nenehno na ra šča 
nje s t r o š k o v proizvodnje. 
Prav tako so meni l i č lani 
konference, da so elementi 
gospodarjenja premalo upo
š tevan i v kr i te r i j ih za delitev 
osebnega dohodka. Ce bomo 
želeli u resn ič i t i statutarno 
določi lo, da bomo ob računa 
val i celotni dohodek po de-

(nadalj. na 4. str.) 

DODATEK: Sedanji LBO deluje po predpisih in sicer 
na ta način, da je vsak nosilec LBO obvezen, da uvozi 
za celotno vrednost proizvode črne metalurgije, ne gle
de na to, če mu je kasnejše gibanje na tržišču pokaza
lo, da teh količin jekla n? potrebuje. V kolikor pa ni 
izkoristil tega uvoza, se koristniku blokira njegov žiro 
račun v dinarskih sredstvih v višini neuvožene vred
nosti. Ta zelo togi predpis deluje tako, da potrošniki 
(trgovina, predelovalna industrija idr.) uvažajo ves mo
goči celo nepotrebni asortiment jekla iz vzhoda. Posle
dica tega je, da se material potem kopiči v skladiščih 
trgovin in predelovalne industrije. Ta sistem je uveljav
ljen predvsem zato, da se prvenstveno uvaža iz vzhod
nega tržišča in da se šele potem lahko svobodno uvaža 
iz zahoda. To je obenem tudi mera, da se pretirano ne 
koristijo zahodna devizna sredstva. 

B . K . 



20. seja DS Železarne 
(nad al j . s 1. strani) 

3. Odobr i l i so l ikv idac i jo 
osnovnih sredstev cevarne in 
G E 2 . Vodstvu G E 2 pa so na
ročil i , da v prihodnje ne 
predlaga za l ikvidac i jo vsa
kega posameznega osnovnega 
6redstva t e m v e č dostavi se
znam predlaganih osnovnih 
6redstev za l ikv idac i jo vsake 
pol leta. Predhodno mora o 
tem obravnavati delavski svet 
enote, ker je le-ta pristojen 
za promet z osnovnimi sred
s tv i . 

4. Odobr i l i so nabavo treh 
brusi lnih strojev za gredice 
i n livriega žer java za elektro-
jeklarno. Nabava je v kredi t 
nem a r a n ž m a j u in pod zelo 
ugodnimi pogoji, veljala pa 
bo 402.000 U S dolarjev. 

5. Da l i so soglasje za odpis 
razl ik , k i so nastale v poslo
vanju s tujino in so poobla
s t i l i upravni odbor, da v p r i 
hodnjo odobri oziroma daje 
soglasje za odpis razl ik in o 
tem obvesti delavski svet Ž e 
lezarne na p rv i naslednji se-

6. Odobri l i so dodelitev ne
kaj parcel po veljavnem po

stopku i n prot i odškodn in i . 

7. Odobr i l i so tudi podalj
šanje roka za p red lož i t ev pe
r iodičnega ob računa za III, 
kvar ta l le tošnjega leta do 31. 
oktobra. 

8. V delovni enoti valjarne 
2400 so odobri l i p rekva l i f ika 
cijo žar i lca Custodis peči i z 
D 3 na D 4, njegovega po
močn ika pa i z D 2 na D 3. 
Ustrezno s prekval if ikaci jo se 
popravijo tudi o b r a č u n s k e po
stavke na teh delovnih me
stih. 

9. Vze l i so na znanje poro
čilo komisije za zadeve bor
cev N O V in naroči l i uprav
nemu odboru, da poroči lo 
p rouč i in na p rv i pr ihodnj i 
seji poroča delavskemu svetu 
2elezarne o svojih s ta l išč ih 
do tega poroči la , oziroma da 
pred lož i r e š i tve posameznih 
problemov, k i j i h poroči lo na
kazuje. 

10. Na predlog komisije za 
p rošn j e in pr i tožbe so r e š e 
va l i nekaj p r i tožb naš ih so
delavcev oziroma nj ihovih 
p r o š e n j . Odobri l i so tudi 
spremembo v č l ans tvu k o m i 
sije za spremljanje i n tolma
čenje statuta. 

Proizvodnost v valjarni 
O d dosežene proizvodnosti 

so odvisni vsi naš i uspehi 
al i neuspehi. Zman j šan j e na
ročil ne b i smelo vplivat i na 
proizvodnost oziroma vsaj 
ne na proizvodnost poedinca 
al i kot se ob iča jno zasleduje, 
na proizvodnost v razmerju 
k g / m o ž a , ' u r a . Le s poveča
njem tega pokazatelja bomo 
znižali proizvodne sf roške , 
povečal i kol ič ine za izračun 
osebnega dohodka in povečal i 

realizacijo celokupnega do
hodka. Z večjo proizvodnost
jo bomo dosegli znižanje cen 
proizvodom in s tem izbolj
šali n a š o k o n k u r e n č n o s t na 
t rž išču. Prav je, če si ogle
damo proizvodnost va l jam, 
k i m o č n o vplivajo na celotno 
stanje Železarne. Primerjave 
ne kažejo preveč razveselji
v ih rezultatov, nasprotno, ti 
rezultati niso zadovoljivi . 

Proizvodnost na k g / m o ž a / u r o 

I. po l i . 1967 
(povpreč je ) ju l i j avgust 

september 
(42-ur. ted.) 

t ežka proga 249,3 213 202 172,3 

lahke proge 65,6 53,8 f60,4 71,4 

valjarna 1300 54,9 59,4 58,4 54,5 

valjarna 2400 207,5 200,7 187,5 205,6 

valjarna žice 184,2 163,2 166,0 194,7 

jeklo vlek 27,8 30,6 36,1 32,6 

valjarna Bela 796,7 707,1 634,7 595,6 

Iz gornje tabele je razvid
no, da sta precej kr i t i čn i 
težka proga in valjarna Be
la, to sta tista dva obrata, 

Delavec pri valjanju patentirane žice na angleškem žicarskem stroju DECO 

k i v glavnem delata mate
r ia l za predelavo in nista fi
nalna obrata. Padanje proiz
vodnosti v takih obratih pa 
m o č n o vpliva na ekonomiko 
obratov, k i predelujejo nji
hov material v končni iz
delek. 

Če b i hoteli doseči dohod
ke, take kot v I. polletju, in 
enake s t r o š k e proizvodnje, 
potem bi morala proizvod
nost b i t i vsaj ista. Ce pa ho
č e m o doseči dohodke vsaj 
p r ib l i žno z 42-urnim delov
n i m tednikom, potem mora
mo proizvodnost na moža in 
uro povečat i okrog 14%. To 
pomeni, da moramo doseči 
naslednje: težka proga 284 
kg moža uro, lahke proge 
74,8, valjarna 2400 236, valjar
na 1300 62, valjarna žice 209, 
jeklovlek 33 in valjarna Bela 
900 kg moža uro in to pr i 
enakem asortimentu izdelkov 
kot -v I. polletju. 

Ne smemo pa mis l i t i , da 
je proizvodnost va l jam od
visna le od valjavcev, na
sprotno, zelo je odvisna od 
dela jeklarne, vzdrževalcev in 
vseh pomožn ih s lužb. Cira 
manj jeklarskega izmečka 
in č im manj zastojev, tem 
bolj enakomerno bodo tekli 
stroji va l jam in večja bo 
možnos t dviga proizvodnje. 

Najlažje in najenostavnej
še je dvigati proizvodnost z 
novimi investicijami in T. 
večjimi racionalizacijami. Ta
ko n a m r e č večkra t mis l imo. 
Ta način zahteva vedno več
ja denarna sredstva, katerih 
pa nimamo in tudi ni mi s l i t i , 
da bi j i h v bližnji bodočno
sti imeli . Zato se moramo, 
če h o č e m o izboljšati stanje, 
odločit i za težji, naporne j §i 
način reševanja proizvodno
sti. Ta način zadene prav 
vsakega izmed nas in je po
polnoma odvisen od posa
meznika. Ta način je odvisen 
od organ ;zacije dela in po
stopka dola na posameznem 
delovnem mestu in od stojd-
stotnega kor iščenja delovne
ga časa — sedem ur in pol . 
Pri tem načinu je nu ; no po
trebno, da teče delo nemo
teno, kontinuirano, da se po-
stopok dela ne prekine, da 
se posel predaja iz roke v 
roko. č e tega ne bomo do
umeli in ne bomo tako i > 
la l i , po;em bomo lahko k.\r 
naprej jadikoval i , kako nrts 
prizadeva reforma. Pr i tem 
ne pomagajo d isc ip l inski 
ukrepi, ampak samo v e č ' a 
zavest in večji vloženi napor, 
ne tak, kot smo ga bi l i do 
sedaj navajeni in kot ga še 
imamo. To pa velja prav za 
vsakogar, naj bo fizični ali 
urn ik i delavec. Dviganje pro
izvodnosti na ta način ni p r i 
d n o in bomo hodili iz to
varne od dela domov u l ru-
jeni. — CO 

Pogovor o samo
upravljanju 

Kaj pa samoupravni or
gani v delovnih enotah? 

N a seji delavskega sveta Železarne , dne 13. t. m. 
je direktor Železarne v razpravi po svojem poro
čilu o i zvrševan ju sklepov p r e j š n j i h sej delavskega 
sveta Železarne obraz lož i l stanje n a š e Železarne 
glede na na roč i l a i n na n a š e delo ter glede na 
zunanje vplive, k i so deloma tudi k r m za t a k š n o 
stanje. V razpravi je med drugim povedal, da se 
nam za prihodnje n i treba bat i , da b i zašli v teža
ve, če bomo delali kvalitetne izdelke, za katere je 
p o v p r a š e v a n j e i n se tudi na roč i l a lahko dobijo. 
Di rek tor Železarne je meni l , da je za kvali tetno 
delo potrebno sodelovanje i n prizadevanje vseh 
zaposlenih v kolekt ivu , predvsem je potrebna od
govornost vsakega posameznega delavca na svojem 
delovnem mestu. V s i se bomo mora l i prizadevati , 
da vspostavimo red in da bomo delali tako kot to 
zahtevajo regulativi . Če v tem ne bo sodelovanja 
i n prizadevanja celotnega kolekt iva , tudi delovodje. 

obratovodje i n vodstvo Železarne , ne bodo mogli 
kaj več napravit i , da bi se stanje izbol jšalo. D i 
rektor inž. Hafner je v svoji razpravi pozval celot
n i kolektiv k sodelovanju i n več jemu prizadevanju. 

S t r in jam se z mnenjem direktorja Železarne, 
vendar bo tudi prizadevanje in odgovornost vsa
kega posameznega delavca na svojem delovnem 
mestu zaman, če delo ne bo organizirano tako kot 
je treba. K d o pa je odgovoren za organizacijo 
dela pa vemo in bo -treba predvsem pri teh ljudeh 
iskat i odgovornost in jo tudi zahtevati, pa če dru
gače ne gre tudi ukrepati po določil ih naš ih inter
n ih pravi lnikov M i s l i m predvsem na pravi lnik o 
odgovornosti delavcev na delu v Železarni i n na 
pravi ln ik o delovnih razmerjih. Tudi informiranost 
članov n a š e delovne skupnosti bo morala b i t i bolj
ša kot doslej. 

Za organizacijo dela v svoji delovni enoti pa je 
odgovoren tudi delavski svet delovne enote, čep rav 
ne neposredno. N a š statut nalaga to odgovornost 
delavskim svetom delovnih enot v 9. točki 59. 
č lena. 

Brez komentarja i n brez k a k r š n e k o l i analize 
bom seznanil n a š o de'ovno skupnost, zlasti pa sa
moupravne organe z naslednjimi podatki : 

V septembru mesecu, za sedaj na j s l abšem me
secu v l e tošn jem letu, so od proizvodnih delovnih 
enot sklicale sejo delavskega sveta samo delovne 

enote elektrojeklarna valjarna debele pločevine in 
elektrodni oddelek. O d ostalih delovmli enot so 
imele seje delavskih svetov še strojne delavnice, 
strojno vzdrževanje , transport in elektro toplotna 
energija. Podatke sem zbral iz zapisnikov, ki sena 
j ih sprejel do 16. oktobra. 

Če pogledamo, kaj so na teh sejah obravnavali , 
ugotovimo: 

o t ehn ičnem poroči lu obrato\odje 1 DS D E 
o problematiki obrata 3 DS D E 
o problematiki reduciranega del časa 3 DS D E 
o problematiki po izvršeni reorgan. 1 DS D E 
o imenovanjih 1 DS D E 

(Te številke se ne ujemajo s podatki p re j šn j ega 
odstavka, ker sta dva delavska sveta imela na 
dnevnem redu dva od naš t e t i h in obravnavanih 
v p r a š a n j ) . 

Men im, da k tem podatkom (enote j ih lahko 
demantirajo samo če poš l je jo zapisnike sej) res 
n i treba nobenih komentarjev in analiz. 

V času , mis l im na september, ko bi morala n a š a 
delovna skupnost b i t i najbolj informirana z ukre
pi i n s stanjem v Železarni , so imeli zbor delovne 
enote le v žeb l ja rn i , kjer so obravnavali s k r a . : n i 
delovni čas in v elektrodnem oddelku, kjer so prav 
tako, poleg problematike obrata, obravnavali tudi 
%T>rašanja sk rčenega delovnega časa . 

M . Po'.ak 



Kratke vesti iz Železarne 
O nadaljnjem sodelovanju slovenskih 

železarn 
V soboto, 14. t m je bi lo v naš i Železarni posvetovanje 

direktorjev slovenskih že lezarn , k i so se ga udeležil i direk
tor j i že lezarn Ravne, Š to re i n Jesenic. Navzoč pa je b i l 
tud i t ehn ičn i direktor n a š e že l eza rne . 

Di rek tor j i so se sestali na pobudo naš ih samoupravnih 
organov po v p r a š a n j u m o ž n o s t i nadaljnjega sodelovanja 
slovenskih železarn. Govor i l i so o raznih variantah sodelo
vanja, k i naj b i dobilo k o n k r e t n e j š e osnove, ko bo E k o 
nomski institut izdelal ustrezen elaborat. Razen tega pa 
naj b i se izoblikovala grupa ekonomistov iz navedenih že
lezarn, k i naj pr ipravl ja materiale po leh vp ra šan j ih . Na
daljuje naj se tudi že zače to sodelovanje na t e h n i č n e m 
p o d r o č j u , kar naj bo pr iprava za tvo rne j še sodelovanje, ko 
bodo v že leza rnah zaključen-; rekonstrukcije i n ko bo 
stvar postala aktualna. Govor i l i so tudi o nekaterih teža
vah, predvsem pa o raz l ičnih stopnjah dohodka v posamez
n ih že lezarnah . Rezultat i sodelovanja morajo prinesti ko
r is t i vsem že l eza rnam v pogledu racionalizacije i n bol jšega 
poslovnega uspeha 

Tomaž Ertl, sekretar konference 
ZKS Železarne 

N a p rv i seji konference Z K S Železarne , k i je b i la prejš
n j i če t r t ek , so za sekretarja izvo l i l i dosedanjega sekretarja 
T K Z K S tov. E r t l a . V sekretariat so b i l i izvoljeni: Rado 
Golba, Jože Kastel ic , Franc Valentar, Franc Cerkovnik, 
Branko Stare in Zvone Ažman. Predsednik komisi je za or
ganizacijo i n razvoj Z K bo Rado Golba predsednik komi
sije za v p r a š a n j e dela i n organizacij.; samoupravljanja Ivo 
Sčavničar , predsednik komisi je za v p r a š a n j e delitve do
hodka in osebnih dohodkov Dante J a s n i č , predsednik ko
misije za v p r a š a n j a proizvodnje i n poslovne poli t ike Fran
ce Talar ter predsednik komisi je za kadrovska v p r a š a n j a 
i n d ružbenopo l i t i čno aktivnost Z K Stare Branko . 

Jova 

Prva seja sekretariata konference 
ZKS Železarne 

Sekretar konference Zveze komunistov Železarne T o m a ž 
E r t l je skl ica l prvo sejo sekretariata. N a seji so obravna
val i zak l jučke prve seje konference ter delovni program 
konference Z K S Železarne . 

Izgubljeni dnevi zaradi poškodb pri delu 
Služba za varstvo p r i delu ima lepo urejene podatke 

o p o š k o d b a h p r i delu ter izgubljenih delovnih dnevih za 
te p o š k o d b e . Iz podatkov, o katerih smo že poroča l i , je 
razvidno, da smo imel i v p rv ih devetih mesecih le tošnjega 
leta 505 p o š k o d b i n da smo zato izgubi l i 11.530 delovnih 
dn i . L a n i pa so v istem obdobju registr iral i 603 p o š k o d b e 
z 11.570 izgubljenimi delovnimi dnevi. V p r e j š n j e m mesecu 
pa je b i lo na delovnih mestih 41 p o š k o d b z 989 izgubljeni
m i delovnimi dnevi ter ena p o š k o d b a na pot i na delo s 33 
izgubl jenimi dnevi. 

Predavanje o finančnem stanju 
Železarne 

V torek popoldne je b i lo v zgornjih prostor ih Kazine 
predavanje z naslovom »Finančna situacija Železarne«. Pre
daval je direktor r a č u n s k o - g o s p o d a r s k e g a sektorja S T A N 
K O R A V N I K . Predavanje je b i lo lepo obiskano, udeležil i 
pa so se ga č lani DIT. Predavanju je sledila razprava. 

Prodaja izdelkov v prvi polovici oktobra 
N a prodajnem oddelku smo se pozanimali o podatkih 

za proizvodnjo i n prodajo naš ih izdelkov. Povedali so nam, 
da smo v Železarni do 16. oktobra proizvedli 7.930 ton ozi
roma 300 ton manj kot v istem obdobju p re j šn j ega meseca. 
Do 12. oktobra je bi lo fakturirano za 1.310 mil i jonov S di
narjev za izdelke n a š e Železarne. 

Z bencinom ga je polil in zažgal 
V torek, 17. t. m . ob 13.40 je na dopoldanski izmeni v 

ku r i ln i c i prometnega oddelka dobil opekline na obrazu in 
vra tu sodelavec Mat i ja K l i n a r . Do p o š k o d b e je pr i š lo , ker 
sta se prepirala s Petrom Razpetom, nakar je Peter Razpet 
po l i l z bencinom Mat i j a K l i n a r j a i n ga zažgal. P r i tem je 
tudi Peter Razpet dobi l lažje opekline na rokah. K e r je 
do p o š k o d b e pr i š lo zaradi neresnosti m nediscipline p r i 
delu, p o š k o d b a ne bo priznana kot p o š k o d b a p r i delu. 
S lužba za varstvo p r i delu je obvestila socialno zavarova
nje, da sta obe p o š k o d b i zlonamerni in da bosta morala 
p o š k o d o v a n c a s t ro ške zdravljenja sama p lača t i . Poleg tega 
je s lužba za varstvo p r i delu predlagala obratovodstvu 
transportnega vzdrževanja , da oba sodelavca po ozdravitvi 
predlaga v disc ipl inski postopek. 

Ža los tno je, da be lež imo t a k š n e p o š k o d b e ter primere 
v času , ko nam je delovna discipl ina ter red v Železarni 
še tako potrebna. 

Strokovni izpit je položilo 45 vodij 
premika 

Za varen premik po t i r ih je odgovoren vodja premika. 
Za to do lžnos t je predpisan poseben strokovni izpit, k i ga 
lahko polaga t is t i , k i je najmanj t r i leta opravljal delo 
p r e m i k a č a . Da b i usposobil i vse delavce na teh dolžnos t ih , 
je b i l organiziran enomesečn i t e ča j . Pretekli ponedeljek, to
rek i n sredo pa so polagali ustrezne strokovne izpite. 

Iz nove val jame žice na Beli smo 
prepeljali prve tone žice 

V novi val jarni žice na Be l škem pol ju p r ičen ja jo po
skusno valjati žico iz blumov. Do torka p re j šn j ega tedna 
jo je b i lo izvaljanih 18 ton, k i smo j i h od tam 10. oktobra 
ob 20. u r i p rv ič prepeljali v hladno va l jamo v H r e n o v k o . 
K o bo valjarna žice na B e l i delala s polno kapaciteto, je 
predvidena še enkrat večja proizvodnja od dosedanje. Za 
prevoz dnevno narejenih količin bomo rabi l i še sedem va
gonov z nosilnostjo do 28 ton. 

Prva seja 
konference 

ZK 
Železarne 

(nadalj. z 2. strani) 

lovnih enotah do konca leta 
1969 bo potrebno na tem 
p o d r o č j u intenzivneje delati, 
kaj t i tudi to zahteva sodob
no organizirano podjetje z 
jasno opredeljenimi naloga
m i in do lžnos tmi . 

N a konferenci je bi lo go
vora tudi o p r e p o č a s n e m 
ukrepanju. V zvezi s tem je 
b i l obravnavan problem iz
vrševan ja naroči l v žeb l j a rn i , 
k i j i h v dvoizmenskem obra
tovanju ne bo mogla pravo
časno izvrši t i , pa vendar ne 
ukrepamo, da b i formira l i 
tretjo izmeno. Vse p reveč 
č a k a m o z urejanjem posa
meznih v p r a š a n j . Člani kon
ference so b i l i miš l jenja , da 
bo morala konferenca obrav
navati rentabilnost novih ka
pacitet, kakor tudi smotr
nost novih vlaganj. 

Obš i rna in konstruktivna 
diskusija na prv i seji konfe
rence Z K Železarne je dala 
osnovo za dolgoročni pro
gram dela in prizadevanj ko
munistov v že lezarn i . Do 
vseh naš t e t i h vp ra šan j bo 
potreben s i s t emat ičn i pr i 
stop in tudi nenehno priza
devanje, da se obs to ječa pro
tislovja organizirano in si
s t e m a t i č n o raz rešu je jo in s 
tem odstranjujejo pomanjk
l j ivost i , k i stojijo na poti hi
t re jšega napredka. Posebno 
izvoljena komisi ja bo na 
podlagi diskusije in referata 
sestavila program dela na 
osnovi katerega bodo komisi
je in posebne skupine komu
nistov pripravile gradivo za 
razpravo na sejah konfe
rence. 

Koliko česa bomo še tako vozili? 
V tem članku žel im opozoriti le na nekatere probleme, ki so 
se pokazali pri odpoši l janju blaga. Res je sicer, da se odpra
va blaga izboljšuje tako po železnici kakor s kamioni, vendar 
z nač inom odpoši ljanja še ne moremo biti zadovoljni. 
Stalno se ponavljajo nekatere slabosti in napake, ki lahko 
zelo slabo vplivajo na izvrševanje celotne odprave blaga. 
Katere so te nepravilnosti in napake, ki jih lahko zelo hitro 
odpravimo. 

Gre predvsem za javljanje 
blaga majhne tonaže na da l j 
še relacije, k i se mora odpo-
slat i po cesti. Navajam neka
tere relacije i n tonaže b l a 
ga, k i so bile prijavljene za 
kamionsk i prevoz: 

Npr . : Ogulin 2 toni, Dobo j 
6 ton, Val jevo 4 tone, Cačak 
5 ton, K r e š e v o p r i Spl i tu 2 
i n pol toni, Skopje 1 tono, 

' Osijek 1 in pol tone, S lavon
s k i bred 2 in pol toni, Lički 
Osik 3 ione ia t a k « dal ja 

Se b i lahko naš teva l podobne 
primere, k i povzroča jo hudo 
k r i i n nezadovoljstvo prav 
zaradi tega, ker nam to b la 
go n i mogoče takoj odposlati 
s kamioni . Zakaj to blago ne 
b i odposlali po železnici, k i 
lahko vsak dan in vsako težo 
takoj sprejme za prevoz. N a 
ta nač in blago ne b i nikdar 
ostalo v skladišču obrata, ker 
b i bi lo odposlano še ist i dan. 
Do t r i tene teže bl?ga pr i ja
vimo železnici kot kosovno 

blago, cd 3 do 5 ton javimo 
železnici kot kosovno (postaj
n i vagon), od 5 ton dalje pa 
že kot vagonsko poši l jko. Ce 
bomo tako delali p r i odpravi 
blaga, potem se nam ni treba 
bati, da blago ne bi bilo pra
v i čas odposlano kupcem. P r i 
tem pa se lahko tudi v p r a š a -
ma, a l i je res potrebno, da 
toliko blaga odpoši l jamo kup
cem po cesti, namesto po že
leznici? A l i naš i kupci res 
zahtevajo, da se j im tako 
majhne tonaže in na tako dol_ 
ge relacije poši l jajo s cestni
m i vozi l i? Ce je temu tako, 
potem bi moral i nositi tudi 
vise s t roške prevoza, tudi za 
2 toni, a l i pa sami zagotoviti 
prevoz. Vemo namreč , da av-
toprevozniki odklanjajo pre
vzem .kosovnega blaga, i.er 

vozilo ni izkor iščeno do no
silnosti . Blago tako čaka na 
prevoznika, k i lahko prevza
me to blago kot dodatek k 
ostalemu tovoru, če je seveda 
s lučajno na razpolago za to 
relacijo. Če pa odpoš l jemo 
po cesti kot nujno, če kupec 
to zahteva, lahko p l ačamo tu . 
di do 700 N din. Dvomim, 
da b i kupc i še zahtevali cest
ni prevoz za tako visoke pre
vozne s t roške samo za dve 
toni blaga. 

M i s l i m , da je tak nač in od
poši l janja ne;igoden tudi za 
Železarno, ker blago n i takoj 
odpravljeno, kupci pa morajo 
p lačeva t i visoke prevozne 
s t roške . 

K r t kaže , posamezniki še 
ved;io ne morejo razumeti , 

da je za Železarno in za kup
ca zelo koristno, da se pr i 
takem odpoši l janju pos luž i -
mo železnice, ker le tako bo
mo dosegli dvojni uspeh, h i 
t re j šo odpremo in pa večj i 
komercialni popust od želez
nice. Vemo pa tudi, da š p e 
dicija ne more sama določi t i 
način prevoza, to je odvisno 
predvsem od prodajnega od 
delka, k i sklepa pogodbe i n 
cdpremnikov, k i pr i iavl jajo 
blago na prevoz. Kupcem je 
treba dopovedati, da za eno, 
dve al i t r i tene ne moremo 
tako hitro dobiti avteprevoz-
nika, lahko — če kupec p l a 
ča tudi vse prevozne s t roške , 
k i s tem v zvezi nastanejo,' 
ali pa mora sam oskrbeti pre
voz po cesti. M i s l i m , da mora 
b i t i naloga nas vseh, k i se" 
ukvarjamo z odpravo blagaj 
blago kupcu č impre j e in naj-
ceneje dostaviti. 

P. G . 
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Od besed k dejanjem 
(nadalj. s 1. .strani) 

inž. Franc Vičar: Problem 
delovne nediscipline je prav 
gotovo prisoten tud i v naš i 
de lovni enoti. K o pa že go
vor imo o bo l j šem izkor i šča 
nju delovnega časa , moramo 
upoš teva t i , da je v vsaki nor
m i priznana ena ura mrtve
ga č a s a oz., da je organ, 
tehn. čas predviden od 60 do 
90 minut , odvisno p a č od 
stroja oz. naprave. Anal iza 
tega časa pokaže , da 30 minut 
odpade na malico, 10 minut 
na čiščenje, 10 minut p r iho
di in odhodi na delo oz. z, 
dela in 10 minut osebne po
trebe. V preostalih 30 m i n u 
tah so miš l jen i nepredvide
ni zastoji, kar je p a č odvisno 
od delovnega mesta oz. na
prave, nekje je ta čas večj i , 
drugje m a n j š i . To gibanje se 
na diagramih tudi pozna i n 
je značilno, da je nihanje pro
t i koncu dnine več je kot med 
malico. Nekater i delavci nam
reč med malico ne zaustavlja
jo strojev a l i pa ga za čas 
odsotnosti na stroju nadome
šča sodelavec i n zato pač ' 
stroje ob koncu dnine prej 
ustavljajo. 

Ob prehodu na 42-urni de
lovn i teden smo se na red
nem strokovnem sestanku po
govarjali o tem. N a š a osnov
na želja pa je bi la, da pove
č a m o produktivnost v s k r č e 
nem delovnem času za 14 %. 
V zvezi s tem dogovorom smo 
v kont inuirnih obratih (žari l -
r.ica, patentirnica, pocinkoval-
nica), skratka tam, kjer se. 
dela tudi prek malice, delali 
poizkuse za s k r a j š a n j e časov 
ža ren ja i n za povečan je hi
trosti pomikanja skozi na
prave. P r v i rezultati so poz i 
t ivn i , tako da imamo izglede, 
da b i sk rčene ure lahko po
k r i v a l i z večjo produktivnost
jo predvsem tam, kjer so po
samezniki gospodarji na svo
j i h strojih, tam pa, kjer je 
posada, je problem težji . 

Posamezni stroji in napra
ve so p r i kolobarjih, k i j i h 
imamo danes (majhne teže , 
ckrog 70 kg), že popolnoma iz
kor iščene . Tako, da p r i ko lo
barj ih majhne teže, produk
tivnosti n"e bomo mogli po
večat i . Z novo va l jamo žice 
i n z dobavo kolobarjev od 
200 do 250 kg pa bomo tudi 
na teh strojih povečal i pro
duktivnost. N a novih ameri-
kanskih ž iča rsk ih s t roj ih pa 
smo produktivnost že pove
čali in jo še poveču j emo z raz
n i m i t ehno lošk imi opr i jemi i n 
zbol j šavami . Od p re j šn j e pro
izvodnje 1.700 do 2.000 kg pa
tentirane žice po stroju na 
8 ur, smo sedaj p reš l i na 2.700 
do 3.700 kg. Zato pa j e , b i la 
potrebna nabava nov ih pa-
tent i rnih naprav, s č e m e r 
smo varjenje m a n j š i h ko lo 
barjev v večje prenesli v pa-
tentirnico. S tem na ž ičar -
skem stroju odpade 5—7 m i 
nut za varjenje za vsak 
m a n j š i kolobar (okrog 70 kg). 
Za enak čas se lahko poveča 
hitrost stroja. Razumlj ivo pa 
je, da varjenje v patentirnici 
zaradi kratk~<*a časa še .n i po

vsem osvojeno i n dokler po-
sada popolnoma ne osvoji 
tehnologije varjenja, tako 
dolgo bomo imel i še nekaj 
težav. 

Težj i kolobarj i pa sami po 
sebi ne b i prispevali k po
večan i hitrosti, če is točasno 
ne b i reš i l i tudi problema lu-
ženja i n izpiranja žice. V l u -
žilnici smo n a m r e č uvedli i z 
piranje z v i soko t l ačno vodo, s 
katero ostanke luženja me
hansko odstranimo z udarcem 
v isokot lačne vode. I s točasno 
pa smo uvedl i nevtralizacijo 
lužene žice, poleg raz redčene
ga gašenega apna, še z razto
pino vodnega stekla. 

V hladni va l jarni pa t ež i 
mo in tudi že dosegamo bolj
še rezultate, kot sem omenil 
za ž ičarno, s povečan jem teže 
toplo val janih kolobarjev. S 
p r i če tkom obratovanja nove 
valjarne trakov se n a š a pr i 
zadevanja že u resn iču je jo . 
Vse hladno valjane trakove 
i z nrzkooglj ičnega, oglj ičnega 
in ligiranega materiala že de
lamo prek novega Siemag oz. 
Demag va l jčnega stroja i n 
končno n a r o č e n e š i r ine dobi
mo z razrezovanjem. S tem 
pa se izogibamo proizvodnji 
na nizko produkt ivnih starih 
va l j čn ih strojih. 

Vsa ta vp rašan ja , o katerih 
govorimo, so prisotna na red
nih dnevnih strokovnih se
stankih z osnovnim hotenjem, 
da bi s povečan jem produk
tivnosti za 14% nadoknadil i , 
zaradi znanih vzrokov, manj
kajoče ure i n tudi kasneje p r i 
normalizaci j i naroči l ostali 
pr i 42 tedenskih urah. Dose
danja praksa nam kaže , da 
včas ih traja tudi od dva do 
t r i mesece, da se delavci mi 
selno prilagodijo spremem
bam in je zato potrebno pre
cej strpnosti p r i delu z l jud
m i . Tud i rezervo, k i jo mo-
.goče delavec še hrani v sebi, 
ne bo takoj pokazal, dokler 
p s č tudi miselno ne spozna 
nujnosti ukrepa ali mere. 

V i n k o Cerar: Delavski svet 
delovne enote je o teh vpra
šanj ih tudi govoril i n spre
je l sklep o nujnosti večj ih 
prizadevanj za dvig produk
tivnosti i n delovne discipline. 
S sklepi smo delov, kolektiv 
tudi obvestili prek oglasne 
deske in prek č lanov DS, pr i 
čemer pa nastopi vp ra šan je , 
a l i so člani svojo nalogo na
red i l i i n kako. Večkra t se 
n a m r e č k a k š e n sklep, predno 
pride do proizvajalcev, tudi 
izmaliči , ali pa do njih sploh 
ne pride. V tem pogledu bodo 
potrebni večj i kontakt i prek 
zborov proizvajalcev. N a seji 
DS so bile iz rečene tudi p r i 
pombe na r a č u n kvalitete i n 
priprave vložka ter to posre
dovano tudi odgovornim za 
to. 

Sam tudi sodelujem na 
dnevnih strokovnih sestankih. 
Obratovodstvo je na osnovi 
sklepov DS D E zadolži lo de
lovodje posamezinh oddelkov, 
da morajo zaostrevati delov
no disciplino in da so on i od
govorni za p r edčasno zapu
ščanje delovnega mesta. Spre
jet i so b i l i tudi ukrepi , da se 
čas p r e d č a s n e g a zapuščan j a 

odš teva od osemurnega de
lovnega časa, vendar pa je 
v tem pogledu kontrola delo
vodij i n pomočn ikov pomanj
k l j iva . V naš i delovni enoti 
so v glavnem indiv idualn i 
proizvajalci , k i j i h ne pr iga
nja predhodni ali kasne j š i 
delovni postopek oz. delavec, 
zato tudi vsako odstopanje 
posameznika obču t i ves ko
lekt iv . Delovodje se p reveč 
ukvarjajo z administracijo in 
t ehn i čno dokumentacijo, pre
malo pa so v osebnih kon 
taktih z delavci. Pomočn ik i 
pa so v glavnem zaposleni z 
iskanjem tega al i onega vzdr
ževalca. 

C i r i l Resman: N a seji s in
dikalnega odbora smo govo
r i l i o teh vp ra šan j ih in spre
je l i tudi sklep, kot ga je 
sprejela tudi partijska konfe
renca, da se skliče sestanek 
kolekt iva in se tam razloži 
sedanje stanje obrata in Že
lezarne ter bodeče naloge oz i 
roma razvoj. Do sestanka še 
ni pr iš lo, ker smo p r e v e č sa
mo čakal i na rezultate spre
jetih ukrepov in mer. Sicer 
pa je zelo težko s skliceva
njem zbora proizvajalcev, kot 
tudi samoupravnega organa, 
ker je sk lepčnos t vedno v ne
varnosti zaradi vezanosti 
mnogih č lanov delovne eno
te na prevozna sredstva, pa 
tudi Jesen ičan i gredo najra
je po končani dnini kar do
mov. 

V P R A Š A N J E : K l j u b resne
mu položaju v n a š i delovni 
skupnosti in občutni prizade
tosti č lanov našega kolekt iva 
pri osebnih dohodkih, se opa
ža še vedno majhna prizade
tost ali brezbr ižnos t p r i mno
gih č lanih delovnega kolekt i 
va. K je mislite, da je vzrok 
za tako stanje, v premajhni 
informiranosti , v nezrelosti 
oz. prenizki zavesti, v neza
dostnem kontakt iranju z de
lavci , ali kje drugje? 

inž. Franc Vičar : Delno sem 
že odgovori l v prvem odgo
voru, da gre za individualne 
reakcije na sedanje stanje v 
Železarni in na sprejete me
re i n ukrepe. Mis lno pr i laga
janje na novo situacijo traja 
nekaj mesecev. 

Jedro problema pa je v tem, 
da so vestni delavci za do
bro i n prizadevno delo pre
malo nagrajeni. Mnogi od teh 
sposobnih in na t ančn ih delav. 
cev v prostem času dela ho-

' norarno al i ima malo obrt, 
kjer lahko v k ra j šem času 
več zasluži . 

V i n k o Cerar: K mnenju 
obratovodja b i dodal, da se 
delavci tudi bojijo povečevat i 
produktivnost, ker je še pred 
nedavnim temu sledil popra
vek norm navzgor. 

C i r i l Resman: P r i nas je 
tudi precej samskih delav
cev, k i ne ču t i jo toliko zni
žanja osebnih dohodkov kot 
d ruž insk i očetje in t ist i , k i 
j i m daje Železarna edini 
k ruh , zato sedanjega stanja 
še ne jemljejo dovolj resno. 

inž . Franc Vičar : Mnogo 
pr ipomb naš ih delavcev gre 
tudi na r a č u n večjih razl ik 
v osebnih dohodkih med po

sameznimi obrati . P r i tem 
nastopajo dileme, čigava za
sluga je za višjo realizacijo. 

Ciril Resman: M i smo f i 
nalni obrat i n odpremljeno 
blago mora b i t i kvalitetno, 
kar pa p r i predhodnih obra
t ih n i merilo. P r i nas je me
r i lo prodaja, v predhodnih 
obrat ih pa tonaža! 

V P R A Š A N J E : Drugo tudi 
pomembno vprašan je v seda
njem stanju Železarne in me
talurgij i nasploh, je znižanje 
proizvodnih s t roškov. Za us
pešno konkuriranje tako na 
domačem, kot na tujem tr
žišču, je to zelo pomemben 
element. A l i ste v vaši de
lovni enoti analiziral i proiz
vodne s t roške , kakšn i rezul
tati so se vam pokazali i n 
k a k š n e mere ste naredili? 

inž. Franc Vičar: Ukrepi , 
k i sem j i h obravnaval v prv i 
točki , so z znižanjem proiz
vodnih s t roškov ozko pove
zani. P r i patentirani žici smo 
že pred nastopom sedanjega 
stanja znižali proizvodne 
s t r o š k e tako, da smo pro
gram proizvodnje po anali
zah in dimenzijah prilagajali 
tako, da smo se izognili en
kratnemu vleku oz, pred-
vleku. 

_ P r i proizvodnji pobakrene 
žice imamo trenutno nov 
tehnološk i postopek, k i za 
isto kol ič ino pobakrene žice 
zahteva 40% manj delovnega 
časa . Vendar imamo v tem 
pogledu še mnogo za nare
di t i , zato je tudi vp rašan je 
proizvodnih s t ro škov stalno 
prisotno na naš ih strokovnih 
sestankih. 

Temeljni problem p r i tem 
v p r a š a n j u pa je ta, da ima
mo predrage surovine, kar je 
pravzaprav tudi problem Že
lezarne kot celote. Pomanj
kanje naroči l je mnogokrat 
pogojeno z naš imi v i sok imi 
prodajnimi cenami, ker naši 
dosedanji po t rošn ik i lahko 
dobijo hladno valjane trako
ve i n žico iz uvoza ceneje. 
To trditev lahko podprem s 
tem, da je razl ika med našo 
prodajno ceno p r i t rakovih 
in uvoženo mnogo večja kot 
p r i žici, zato je tudi pomanj
kanje naroči l za trakove 
mnogo večje, kot p r i žici. 

Vinko Cerar: P r i bo l j šem 
vložku b i vsekakor imeli 
tudi m a n j š e proizvodne stro
ške . N a pomožn ih surovinah 
oz. materialih ne b i mogli 
bistveno znižati s t roškov , 
ker to p a č kvalitetna proiz
vodnja zahteva. Lahko pa bi 
nekaj še pr ihran i l i na za
šč i tn ih sredstvih, ker je 
odnos teh sredstev precej 
malomaren. 

Ciril Resman: Mnogo b i 
lahko pr ihran i l i tudi pr i hi
t r e j š e m opravljanju vzdrže
va ln ih del in po-pravilu 
okvar . . S tem bi znatno 
skra j ša l i zastoje. Pot naro
čila do vzdrževalcev je pre
več zapletena. Večkra t je 
treba intervenirati za posa
mezno naroč i lo . Z reorgani
zacijo vzdrževanja se je ne
katere stvari p r e v e č zakom-
p l k i r a l o . 

inž. Franc Vičar: S t ro šk i 
proizvodnje so odvisni tudi 
od n a r o č e n e kol ič ine i n asor-
timenta. S t r o š k i se večajo, 
če se asortiment menja od 

večjih oz. p o p r e č n i h debelin 
na tan jše dimenzije, kar se 
trenutno dogaja. Planska 
cena nam ne pokrije vseh 
s t roškov proizvodnje t an j š ih 
dimenzij. K a r se vzdrževal
cev tiče, mis l im, da b i n j i 
hovo delo moralo bi t i nor
mirano in bolj kontrol irano. 

V P R A Š A N J E : A l i imate 
na načeto problematiko š e 
k a k š n e nevezane odgovore a l i 
pripombe? 

inž. Franc Vičar: Vzroke 
razlik v osebnih dohodkih v 
posameznih delovnih enotah 
bi moral i poljudno obrazlo
žiti v n a š e m glasilu. Izgleda, 
da mnogi ne vedo, kako se 
v posameznih delovnih eno
tah oblikuje osebni dohodek. 

'Omen i l bi še en naš sploš
ni problem, n a m r e č obliko
vanje osebnih dohodkov po 
ceniku. To pa zato, ker ima
mo cene formirane na osno
vi razredov oz. reprezentan-
tov posameznih razredov. To 
pomeni neko pop rečno ceno 
na tono in čim od te popreč 
ne teže al i dimenzije odsto
paš , je oblikovanje dohodka 
že p rob lema t i čno . 

Imeti bi moral i ceno za 
vsak izdelek oz. dimenzijo 
posebej, ali pa formiranje 
na o b r a č u n s k o tono. Tak ob
r a č u n pa zahteva veliko dela. 
Za izdelavo cenika po obra
čunsk i toni b i trajalo celo 
leto, ne da bi kaj d r u g ^ a 
delal. (Obdelava 15.000 do 
20.000 razl ičnih t ehno lošk ih 
regulativov.) Preveliko po
enostavljanje pa tudi n i do
bro, izračun bi b i l bolj eno
staven, vendar b i b i l i na 
istem kot smo. 

Vinko Cerar: Poudari l bi 
rad še to, da imamo za ne
katere kvalitete dovolj naro
čil, da j i h ne moremo izvrše
vati, drugje pa nam j i h 
manjka. Tudi prodajna služ
ba b i morala bi t i v tem po
gledu bolj d inamična . 

C i r i l Resman: Še nekaj be
sed o informiranosti č lanov 
kolektiva. Železar je s i ; ; r 
dovolj tekoč, razgiban in 
pester, vendar b i moral še 
bolj tekoče prikazovati sta
nje v Železarni in v posamez
n ih delovnih enotah. Vsak 
član kolektiva b i moral b i t i 
še bolj tekoče obveščen o 
konkretnih premikih v pro
izvodnji, o spremembah in 
o drugem. 

M e d posameznimi delovni
m i enotami so razlike v 
osebnih dohodkih, še večje 
pa so izven naše Železarne in 
so v primerjavi z Železarno 
nekatere razlike prevelike. 

inž. Franc Vičar : Glede vse
bine Železarja menim, da b i 
b i lo potrebnih še več razgo
vorov s člani našega delov
nega kolektiva. Morda b i 
tako lahko dobi l i tudi odgo
vore na nekatera vp ra šan j a , 
na katera m i ne znamo po
iskat i odgovora. 

Jova 

Dopisujte 
v »Železarja« 
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Politična moč Zveze 
mladineupada 

V soboto, 14. t. m. je bila v delavskem domu na Jesenicah 
letna konferenca ZMS železarne. Poleg delegatov so se kon
ference udeležili tudi direktor železarne inž. Hafner, direktor 
kadrovskega sektorja inž. Pohar, sekretar tov. Vovk, obrato-
vodja strojno vzdrževalnih obratov inž. Noč, sekretar tovar
niške konference ZKS tov. Ertl , predsednik IO Sindikalne 
organizacije tov. Mlinaric in sekretar občinskega komiteja 
ZMS tov. Vogrič. Od zunanjih gostov pa so se vabilu odzvali 
predstavniki mladinskih organizacij: železarne Sisak, Ravne, 
Štore, tovarne parnih kotlov in Rade Končar Zagreb, Uljani-
ka iz Pule, Metalne in T A M iz Maribora, STT Trbovlje in 
Litostroja iz Ljubljane. Na. konferenci pa so pogrešil i pred
stavnike samoupravnih organov Železarne, občinskega komi
teja ZKS, občinske konference SZDL, občinske skupščine in 
C K Z M Slovenije. 

Delegati so poroči lo o delu 
t ova rn i škega komiteja, k o m i 
sij in obeh podkomitejev pre
j e l i že z vabi lom. Uvodn im 
formalnostim i n izvol i tvam 
organov konference je s ledi l 
referat predsednika T K Z M S 

Predsednik T K ZMS Janez 
Kavčič 

t©v. Janeza K A V C l C A . V svo . 
jem obsežnem referatu je go
voril o vlogi , nalogah i n o 
položaju Z M nasploh i n še 
posebej v Železarn i . Poudar i l 
je, da je pol i t ična moč orga
nizacije upada i n da jo sko
raj n i občut i t i . Večle tna de
bata o nujnosti sprememb v 
delu Z M je dobila novo ob
l i k o v predlogu novega sta
tuta Z M S , o katerem pa mla 
d inc i v Že lezarn i ne razprav

ljajo, čeprav je v j avn i raz
pravi . Tov. Kavčič je v svo
jem referatu omenjal tudi le 
polovično izvršene program
ske naloge, k i j ih je sprejel 
T K Z M S . Govor i l je tudi o 
zaupanju s ta re j š ih do mlad i 
ne in o potenciranju nj ihovih 
napak, čep rav imajo mladi 
pogostno zelo slab vzor ravno 
v s t a re j š ih sodelavcih. Ome
njal je tudi problem i z k l j u 
čevanja mladih iz delovne 
skupnosti i n negotovost, v 
kateri se mladi danes poču
tijo v Železarn i . V pretek
l i mandatni dobi so predstav
n i k i T K Z M S sodelovali na 
š tevi ln ih razgovorih tudi v 
drugih kraj ih z namenom i z 
menjave mnenj o delu Z M i n 
o problemih mladih. 

Predsednik T K Z M S je go
v o r i l tudi o sodelovanju mla 
d ih v samoupravnih organih 
i n poudaril , da ob tem vpra
šanju ne gre samo za formal
no zastopstvo mladih v samo
upravnih organih, ampak 
predvsem za njihovo zavze
tost i n d ružbeno zrelost p r i 
r e š e v a n j u problemov. V svo
jem referatu je omenjal tu-

• d i sprejemanje mladih v de
lovne enote i n v mladinsko 
organizacijo ter o aktivnosti 
deklet i n sploh zrelosti m la 
d ih za tvorno sodelovanje v 
organizaciji . Iz teh razlogov 
predlog novega statuta Z M J 
predvideva č l ans tvo v Z M do 
27. oziroma 29. leta. 

Ob ugotovitvah, da č l an 
stvo v Z M upada i n da je 
vedno manj zanimanja za or
ganizacijo, potem b i naše de
lo, je nadaljeval tov. Kavčič , 
moral i prenesti bolj na spe
cializirane organizacije, to je 

Delovno predsedstvo na tovarniški konferenci ZMS 

na razna d ruš tva , sekcije, 
klube, k r o ž k e idr., kjer se 
združu je jo i n delajo mlad i 
po svojih interesih. G o v o r i l 
je tudi o sodelovanju med 
T K Z M S in T K Z K S ter Sin
dikalno organizacijo Že lezar 
ne, k i je le p reveč ostalo na 
vodstvenem nivoju. Nasploh 
pa se je v teh organih govo
r i lo o mladih in nj ihovih 
problemih premalo. 

V nadaljevanju je tovar i š 
predsednik govoril še o i z 
obraževan ju in idejni vzgoji 
mladih. Poudari l je pomemb
nost d ružbeno pol i t ične i n 
strokovne vzgoje in izobraže
vanja ter premajhno zavze
tost mladih za vzgojo in i z 
obraževan je . To ni kampanj
sko delo, ampak kont inuiran 
proces in se vložena denarna 
sredstva v to dejavnost hi t
ro in bogato obrestujejo. 
Omenjal je tudi sedanji po
ložaj Že lezarne in poudaril , 
da ima tudi mladina lahko 
pomemben delež p r i reševa
nju notranjih problemov ko 
lekt iva . 

Ob koncu svojega referata 
je tov. Kavčič predlagal she
mo spremenjene organizacije 
Z M v Železarni , k i je bi la t u . 
d i sprejeta. Najvišj i organ 
Z M v Železarni je konferen
ca Z M s predsednikom in s 
predsedstvom kot izvrš i ln im 
organom i n koordinatorjem. 
Predsedniki mladinskih ak t i 
vov pa bodo imel i svoj aktiv. 

Referatu predsednika je 
sledila ž ivahna razprava, v 
kateri so poleg delegatov so
deloval i tudi gostje. 

Ob koncu konference so iz
vo l i l i nove organe Z M S v Že
lezarni i n sprejeli sklep, da 
posebna komisi ja na podlagi 
poroči la , referata in razpra
ve pr ipravi ustrezne sklepe i n 
j i h dostavi vsem aktivom. 

SEJA DS D E ŠAMOTARNA 

Bolj načrtno in odgovorno 
vzdrževanje 

Delavski svet je poleg proizvodne problematike razpravljal 
na pobudo osnovne organizacije ZK in ZMS tudi o vprašanju 
vzdrževanja strojev in naprav. 
V poročilu in v razpravi o proizvodnji, je bilo največ govora 
okoli manjše proizvodnje žganja posameznih kvalitet ogjne-
vzdržnega materiala. 

Delegati in gostje na konferenci 

Iz poroči la obratovodja je 
bilo razvidno, da je b i l a 
man j ša proizvodnja zaradi 
večj ih zastojev, kot posledi
ce okvar elektro motorja pe
či 19 in pa v e č k r a t n e menja
ve ležajev iz bele kovine na 
hladi lnem ekshaustorju krož
n ih peči . 

P lan proizvodnje suhih i n 
mokr ih mas je b i l p resežen , 
verftlsr pa proizvodnja še n i 
dosegla količine, dosežene v 
mesecih prvega polletja. Pro
duktivnost, oziroma storilnost 
je b i la 103 kg/h in je enaka 
doseženi v avgustu mesecu. 

Proizvodno poročilo je tudi 
zajemalo podatke o vzdržno
sti ponvic naše opeke in ope
ke iz Gostivarja. Po podatkih 
jeklarne, je domača ponv ič -
na opeka vzdržala 2,9 šarža 
več, kakor uvožena . Tudi 
vzdržnos t obokov e lek t r ičn ih 
peči je bila prav dobra, po
sebno na A S E A peči . 

Tudi opeka ostalih vrst 
kvalitetno ustreza predpisom, 
vendar pa ima p r i f iz ikalnih 
lastnostih določena odstopa
nja kot posledice zastarelega 
tehnološkega postopka in k l a 
s ičnega nač ina izdelave re
produkcijskega materiala. 

Predsednik delavskega sve
ta je pred razpravo po vpra
šanju vzdrževan ja omenil, da 
so o tem problemu govor i l i 
na par t i jski konferenci in tu
di ukrepali proti č lanom, k i 
so odgovorni i n soodgovorni 
za samo vzdrževan je . Nada
lje je omenil tudi, da so mla 
d inc i na svoji le tni konfe
renci tudi precej razprave po
svet i l i problemom zastojev 
kot posledice nes i s temat ične
ga vzdrževan ja s trojnih na
prav. 

Obratovodja v poroči lu o 
vzdrževan ju omenja, da so v 
tem pogledu imel i razgovore 
z obratovodstvom strojnega 
vzdrževan ja in ugotovili raz
ne nepravilnosti kot posledi
ce slabih priprav remontov i n 
tudi nes i s t emat ičnega i n pa 
dejansko neplaniranega vzdr
ževanja . Ugotovilo se je tu 
d i , da je slab odnos do stro
jev tudi s strani neposrednih 

proizvajalcev, k i j i h slabo č i 
stijo i n vzdržuje jo . 

Tud i mazanje n i povsem 
dobro opravljeno, še manj pa 
kontrolirano. Ugotovilo se je, 
da bi Pauker stiskalnica mo
rala i t i avgusta v generalni 
rermont. k i ga je planiralo 
vzdrževan je , vendar pa zara
di pomanjkanja rezervnih de
lov, oziroma, ker se niso na 
ročili , se remont n i mogel iz
vrš i t i . Posledica tega je manj
ša proizvodnja na tej s t iskal
n ic i . 

Obratovodja meni, da so v 
tej razpravi skušal i odstraniti 
vse probleme, k i izhajajo i z 
slabega vzdrževanja . Obrato
vodja strojnega vzd rževan j a 
tov. inž. Mi ro Noč je zahte
val od odgovornih za v z d r ž e 
vanje obrata, da se izdeluje 
plan vzdrževan ja i n vsekakor 
poveča osebna odgovornost: 
posameznika, za kar sedaj ne 
moremo trdi t i . 

V razpravi se je tudi ugo
tovilo, da vs i zastoji niso 
evidentirani, posebno na s t i 
skalnicah. T u so zastoji po
vzročeni zaradi pomanjkanja 
pr i t iska (slaba tesnila itd.)j 
slabe drsne plošče, okvare na 
zobčen ik ih a l i s t ika l ih . Te 
zastoje bo v bodoče tudi tre
ba evidentirati i n j i h n a č r t -
on odpravljati, ker ti zastoji 
po eni strani ustvarjajo ne-
razpoloženje proizvajalca, po 
drugi strani pa zman j šu je jo 
proizvodnjo. 

N a konci l obratovodja še 
seznani delavski svet s pred
videno problematiko proiz
vodnje za oktober i n pa o 
novem sistemu vzd rževan ja 
i n nabavljanja ogn jevzdržn ih 
opek in materiala. 

Sprejel i so tudi sklep, da 
s e ' d r u ž i n i pokojnega Lebana 
dodeli pomoč v viš ini 500 N 
d in i n dvema drugima po 
250 N din. Ta sredstva so 
odobril i iz rezervnega sklada. 

Pred nekaj dnevi je b i lo 
to poroči lo in pa poroči lo o 
dosegi variabilnega dela gle
de na stanje v podjetju, po
sredovano tudi zboru proiz
vajalcev, k i so sklepe DS po
t rd i l i . 
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Naši delavci v prostem času 

Hram boginje Talije 
ji je drugi dom 

Ne preveč navdušena, zaradi njej značilne skromnosti, je le 
pristala na razgovor o sebi, čeprav bi raje govorila o č e m 
drugem, o gledališču, k u l t u r i . . . Moja sobesednica je bila 
tokrat STANKA GERšAK, tajnica tehničnega direktorja žele
zarne Jesenice ter dolgoletna čalnica gledališča Tone Čutar 
Jesenice. 

Igralka, r ež i se rka , prevajal-
' ka , uči te l j ica , š p o r t n a delav
ka , mat i — ter še i n še . 
Predvsem pa je človek, k i se 
je gledal išča okleni la z veli
ko prizadevnostjo, odgovor
nostjo, r azumom i n srcem. 
Jesen išk i oder, glede na tra
dicijo i n na obsežen pro
gram, zahteva n a d p o v p r e č n o 
prisotnost. K o l i k o žr tvova
nja, ko l iko ur i n samoodpo-

ške igre, na p r imer tudi pre
mikanje kavnih skodelic. Pr
vič pa je veličino gledal išča 
obču t i l a v l jubl janski Drami , 
kjer so j e sen i šk i igralci go
stovali z igro Gozdiča in 
imel i izreden uspeh. 

Če b i naš teva l i vse vloge, 
k o l i k o r j i h je odigrala, b i 
nam zmanjkalo prostora. Z 
vsako vlogo je zadovoljna, 
pa naj bo še tako majhna. 

Schakespeare: Sen kresne noči — v vlogi kneginje 

vedi. Toda kl jub temu, ka
k o r nam je zaupala, je i n 
bo ostala sužn ja Tali j inega 
hrama. 

Svojo g ledal i ško kariero 
je pr ičela , že, k o se tega 
pravzaprav n i t i sama ne spo
minja. Njena mat i jo je že 
v povojih odnesla na oder. 
Od tega trenutka dalje je 
stalno ~v gledal išču. Beseda 
je nato tekla o nekdanjih 
gledališčih, k i so b i l i mnogo 
bolj skromni in ne tako za
htevni . V skrivnost odrske 
igre jo je p r v i vpeljal reži
ser B ra tko Kref t , k i i m a tu
d i mnogo zaslug za kvalite
ten razvoj i n visoko kul turo 
na Jesenicah. Igradci so se 
mora l i p o d njegovim vod
stvom uč i t i abecede gledali-

K a k o r je sama zatrjevala, 
majhne vloge v gledal išču 
n i . V e dobro, da so za od
govornega igralca vse vloge 
velike. N a odru rada pred
stavlja osebe z notranj imi 
nasprotji , ne mara pa igrati 
naivk. N a odrskih deskah se 
vživi in živi, pa naj bo stara 
85 a l i 15 let. K o igra pocest
nico a l i grofico se s k u š a 
z l i t i s temi osebami. Vedno 
pa se podreja zahtevam re
žiser ja . 

V svojem življenju na 
odru je doživela mnogo vese
lega, b i l i pa so tudi temni 
trenutki . Če se mora v kakš
nem pr imeru smejati a l i jo
ka t i , ne p o s k u š a s prevaro. 
V trenutku, ko je na odru, 
p r i odpr t i sceni Stanke n i 

več. V bistvu se loči sama 
od sebe in postane tisto, kar 
igra, sicer n i uspeha. Do se
daj na jvečj i živl jenjski uspeh 
pa je imel i na Hva ru , ko je 
igrala 85-letno staro mater v 
ig r i D o m Bernarde Albe. 
K l j u b temu, da pos luša lc i in 
gledalci niso razumeli jezika, 
je doživela p r i odprt i sceni 
aplavz, č l a n žir i je livarske
ga festivala dr. K l e i n je na 
zak l jučn i svečanos t i dejal: 
»Stara ma t i je zas luženo do
bi la aplavz. Njen šepet , igra, 
vse b i lahko napravilo teater, 
vendar n i tako. Vse je bilo 
izvedeno brez teatralnega 
afekta.« Za to vlogo je dobi
la poleg zlate kolajne, k i j o 
je prejel celoten ansambel, 
še posebno odličje . Zanjo 
na j l epša ter najbolj zahtev
na vloga pa je bi la v drami 
Molčeča usta, ko je samo 
enkrat spregovorila in to be
sedo Džoni . Dogodki iz odr
sk ih desk so se vrs t i l i s f i lm
sko naglico. Stanka m i je še 
i n še pripovedovala. K m a l u 
pa b i postala tudi žr tev gle
dal i šča . Gledal išče Tone č u -
far je upr izor i lo na prostem 
v V r a t i h pod Tr ig lavom igro 
V i d a — S taša . K o t statisti so 
j i m pomagali tudi vojaki . T i 
so se tako vživeli v svoje 
vloge, da so med predstavo 
pr iče l i metati prave ročne 
bombe. E n a je priletela tu
d i v njeno bl iž ino. K sreči 
j o n i zadel noben drobec, 
z račn i pr i i t sk pa jo je dvig
n i l precej od tal. Tej pred
stavi v naravi je prisostvova
lo več kot 10.000 gledalcev, 
predvsem Primorcev, k i so 
pr iš l i prek Luknje v Vra ta . 

Beseda je nato stekla tudi 
o rež i se rs tvu . To delo jo že 
od nekdaj zanima in privla
či. K a k o r nam je povedala, 
ima rež isers tvo svoj š a r m . 
Ne da se opisati obču tka , ko 
se t i zaupa celotni kolektiv. 
S svojim rež i se r sk im delom 
ter skupino igralcev imaš 
lahko velik uspeh al i pa po
lom. Njena prva režija je bi la 
k r imina lka Mišnica, k i je v 
celoti zelo uspela kl jub te

mu, da je to zelo znana in 
zahtevna kr imina lka . Režira-
la je tudi več mladinskih 
del. 

Sama ni potoži la , toda do
bro vemo, da delo v gledali
šču vzame mnogo prostega 
časa. K e r je tudi mati , mora 
večkra t d ruž inske stvari 
opravljati pozno v noč . V 
razgovoru pa je poudarila, 
da j i p r i d ruž insk ih delih 
mnogo pomagajo otroci, veli
ko razumevanje pa najde tu
di p r i svojem možu . 

Razgovoru sem dodal še 
nekaj sp lošnih v p r a š a n j . K o t 
prvo vp ra šan j e sem j i zasta
v i l , kater i mesec ima naj
ra jš i . Brez p r emi š l j an j a se 
je odloči la za mesec maj, za 
čas , ko vse oveti i n se pre
buja. Zelo rada pa ima tudi 
dež i n sneg. N a sprehodih, 
ko pada dež a l i sneg, se naj
bolj sprosti i n poči je . Dan 
v tednu j i je na j l jubš i četr
tek. Nekol iko navihano je 

Stanka Geršakova v vlogi komedijantke v Goldonijevi Miran-
dolini 

pripomnila , da imajo služ
kinje v če t r t k ih ob iča jno 
prosto. Obožuje pa popol
dansko uro, ko se vleže k 
poč i tku . Rada pos luša glas
bo, predvsem klavirske kon
certe ča jkovskega in slovan
ske plese. Pr i pos lu šan ju 
glasbe pa je najraje sama. 
Bere Cankarja in P r e š e r n a , 
toda za branje j i ostane ze
lo malo časa in se p r i tem 
čut i nekoliko p r i k r a j š a n o in 
zaostalo. Naj l jubše prevozno 
sredstvo j i je avto, k i ga tu
di sama upravlja. Poleg tega 
ima tudi hobi , lahko b i r ek l i 
celo dva. Zbi ra skodelice 
za č rno kavo, k i j i h ima v 
omari že precej. Meni je po
stregla kavo v skodelici iz 
Lichtensteina, k i jo najbolj 
ceni. Poleg tega, v k o l i k o r 
j i dopušča čas, pa se za teče 
k r o č n e m u delu. Zelo rada 
veze gobelin, k i pa je zr lo 
n a t a n č n o i n zahtevno d: 'o . 
Zelo pa je ponosna na dru
žino Torkar, iz katere tudi 
izhaja. Njeno sorodstvo, k i 
se je pr iče lo s pradedom v 
Bohinju , ima sedaj v železar
stvu že kar lepo tradicijo. 
V s i sorodniki skupaj so do 
sedaj nabral i 479 let službo
vanja v železars tvu. 

Še b i kramljala o tem in 
onem, toda čas naju je p r i 
ganjal. M o r a l sem se poslo
vi t i . Pot jo je zopet vodila 
v gledališče, toda tokrat 
kot gledalko. Šla je na pred
stavo M G L Kra jnsk i komedi
janti . Predno pa sem odšel , 
m i je še nazdravila s kozarč
kom »kris tusovih solz«. 

P. K a r l i n 



Spomini iz NOB 

Mladi pesnik, pisatelj in 
slikar Viktor Gregorac 

B i l je visok, postaven i n 
lep fant svetlo kostanjevih 
last in r javih oči, č loveško 
toplih i n iskrenih, takih, ka
k r š e n imajo skoro vsi p rav i 
mladi u m e t n i š k i ustvarjalci 
na zače tku svoje u m e t n i š k e 
poti. Ce drž i reklo, da so oči 
zrcala d u š e (in p r i V ik to r ju 
Grego raču je to reklo d r ž a 
lo), je bila njegova duša p o l 
na svetle vere v živl jenje i n 
svojo u m e t n i š k i prihodnost. 
B i l je resn ičen i n posebno v 
l i teratur i mnogo obe ta joč t a 
lent. Njegovo ime se je poja
v i l o v predvojnih d i jašk ih 
mlad insk ih revijah Mentorju 
in Naši rasti že v let ih, ko 
je obiskoval če t r t i razred 
gimnazije v Ljubl jan i . Zato 
sem njegovo ime poznal prej, 
preden sem spoznal njega in 
6e v zadnjih dveh let ih pred 
vojno, ko se je prepisal na 
gimnazijo v Kran ju , z n j im 
tesno spoprijateljil , saj so na
ju povezovala ista stremlje
nja, i s t i c i l j i . 

N i k o l i ne bom pozabil na
j i n i h pogovorov o l i teraturi 
in umetnosti, razpravljanj o 
takratnih ku l tu rn ih dogodkih, 

se n a v d u š e v a l a ob delih M i 
ška Kranjca , dr . V lad imi r j a 
Bartola, od l ičnega novelista 
i n poznavalca č loveške duše , 
ob Kosovelovi poezij i i n po
ezi j i Mi rana Jarea, zlast i ob 
njegovi zb i rk i Novembrske 
pesmi* ter pesmih M i l e t a 
Klopčiča, Toneta Se l i ška r j a 
i n drugih, ob esejih Janka 
Lavr ina , zlasti ob njegovi 
t ro jn i š tud i j i »Dostojevski , 
Nietzsche, Tolstoj« i n razpra
vah o ruski revolucionarni 
poeziji mis t ika Aleksandra 
B loka (pesniška zbirka D v a 
najst), imaginista Sergeja Je-
senjina in futurista V l a d i m i r 
ja Majakovskega, a tudi sim
bolista Borisa Pasternaka 
(umrlega komaj pred leti i n 
č igar zadnji roman «Dr. Z i -
vago« je po iz idu v i ta l i jan
skem prevodu povzroči l to
l i k o polemik na Vzhodu i n 
Zahodu, od pretirano visoke 
k r i t ike na Zahodu do preti
ranega razvrednotenja tega 
dela v Sovjetski zvezi , kjer 
bo ta Pasternakov roman i z 
šel šele letos). 

Toda naj ne uhajam vstran, 
saj o p o v p r e č n e m prozaistu 

Pasternaku tista leta pred 
vojno svet n i n ičesa r vedel, 
m a r v e č ga je poznal le kot 
odl ičnega pesnika, enega i z 
med vel ike če tvor ice ruskih 
porevolucijskih poetov, k i bi 
j i h tudi z Grego račem rada 
spoznala ne samo po esejih 
dr. Lav r ina , m a r v e č tudi po 
delih. Po zaslugi prof. Franca 
Sipica (krščanski socialist, 
p r i s t a š ljudskofrontovskega 
gibanja, leta 1941 izseljen v 
Srbijo, padel kot partizan na 
Sremski fronti konec leta 
1944), slavista na kranjski 
g imnazi j i i n med nami naj
bolj pril jubljenega profesor
ja , sva p r i š l a do nekaterih 
del, k i sva j i h potem skupaj 
prebirala i n pravzaprav sku
paj spravi la potrebne podatke 
i n analize, po katerih sem po
tem jaz napisal šolsko semi
narsko nalogo o rusk i revo
lucionarni kn j iževnos t i pod 
naslovom »Ruska moderna 
poezija i n proza«. Š tud i j te 
li terature je imel za naju po
seben mik, ker je b i la v b iv 
ši Jugoslavij i razen redkih 
izjem prepovedana. Zanema
r i l a ipa seveda n i sva tudi 
lažje dosegljivih del svetov
ne knj iževnos t i . Ogrevala sva 
se predvsem za Gradnikove 
prevode kitajske l i r ike i n naj
večjega indijskega pesnika 
Tagora. Občudovala sva krat
ke, seže te japonske afor is t ič -
ne stihe v strogi smeri japon. 

ske poetike, k i sva j i h o d k r i 
la v nek i š tevi lki , vsaj za 
naju najbol jše predvojne slo
venske kn j i ževne revije M o 
dra ptica, k i jo je dolgo vrsto 
let urejal dr. V lad imi r Bar to l 
i n k i je — mimogrede po
vedano — objavila tudi nekaj 
pesmi in novel j e sen i škega 
pesnika i n pisatelja Toneta 
Čufarja . Thomas in Heinr ich 
Mann, Werfel , A n d r é Gide, 
Maurois , Mauriac, Oscar W i l 
de, Strindberg, Walt Vhi tman , 
Ri lke , Neruda, J i f i Wolker, 
Bezruč, Sinclair Lewis , Jack 
London, Poe in druga imena 
svetovne literature so b i la 
naj l jubš i predmet G r e g o r a č e -
v i h pogovorov. 

K a k o prijetno je bilo pose
dati p r i nj ih doma v svet l i 
dnevni sobi, kjer so na ste
nah visele Vik i jeve slike. V i 
k i ni b i l samo pesnik i n p i 
satelj, ma rveč tudi slikar, 
obeta joč kraj inar i n portre-
tist, k i se je pr i s l ikarskem 
delu pos luževal akvarela, pa-
stela, olja in grafike. Uvodni 
l inorezi v zadnjem le tn iku 
predvojne d i jaške revije N a 
ša rast so vsi njegovo delo. 
Spominjam se kra j in iz J a -
vorn i škega rovta (V ik i se je 
rodi l in b i l doma na Javorni-
ku), njegovih pripovedovanj o 
sl ikanju gorskega sveta in o 
ljudeh, k i j ih je s rečava l , ce
la galerija l judi , o katerih je 
pisal in nameraval še pisati 

a l i j i h naslikati . Zanimal ga 
je svet samotarjev, gorenj
skih originalov, duševni svet 
za normalne l judi duševno za
ostalih, otopelih ali celo blaz
nih l judi . P isa l je o neki pa-
s t i r ic i Urški , o njenem stra
hu pred l judmi, i n jo tudi na
s l ika l . Zal , se ne novelica ne 
oljna podoba nista ohrani l i 
prav tako, kakor se skoro nič 
(razen objavljenega v revijah) 
n i ohranilo, saj je V i k i j a že 
na zače tku njegove umetni
ške poti doletela t r ag ična 
usoda: padel je januarja 1942 
med talci, več inoma j avorn i -
škimi mladinci , na n e m š k e m 
mor i šču v Dragi p r i Begu
njah, njegove s t a r še i n se
stro pa so Nemci izse l i l i , tako 
da po njihovi v r n i t v i n i osta
lo v nj ihovi h iš i nobene V i 
kijeve literarne i n s l ikarske 
zapušč ine . Ostali so le drobci, 
objavljeni v Mentorju i n Na
ši rasti. Drobci , k i j i h z da 
našn j im dnem začen ja objav
l jat i »Zelezar« v spomin 
mladega umetnika — zače tn i 
ka ,človeka, k i b i se prav go
tovo razvi l v m o č n e g a pripo
vednika, se je v času, ko sta 
odpor in boj proti n e m š k e m u 
n a c i s t i č n e m u zavojevalcu po
stala prva i n na jveč ja e t i čna 
zahteva slehernega zavedne
ga Slovenca, žr tvoval svoje 
živl jenje za svobodo svojega 
ljudstva. 

Miha Klinar 

Janez Kruš ic 

V strmih stenah Dolomitov 
(4. nadaljevanje) 

Povratek! Fant nama je 
ponudi l svojo v r v za p r v i 
spust z vrha. Tako je šlo hi t 
reje. Za drugi 40-metrski 
spust v šk rb ino med Wink le r 
in Stabeler stolpom smo upo
rab i l i obe v r v i . Jože , k i se je 
spušča l zadnji, je kavalinsko 
posodil dekletu plezalno če
lado. Je manj lepo — a b o l j 
varno! Se tri je spusti po str

mem žlebu, pa smo b i l i v 
podnožju . Poslovi la sva se od 
novih plezalnih znancev. V 
koč i sva »zalila« u spešno t u 
ro i n izsušena grla z i ta l i jan
sko »kapljico«. P r i sestopu v 
Vajolet dol ino naju je- že 
h lad i l i n močil dež. O pravem 
času sva preplezala »Winkler -
ja« . 

Se eno dož ive t je ! K o sva 

Winkler stolp (2.800 m) smer vzpona (24.8.) 

že »dremala« v toplih spalnih 
v rečah , b i nama močno ne
urje skoro preplavilo šotor . . . 

25. avgust. Počitek v taboru 
Vajolet — izlet do koče 
Ciampedie (2002 m) 

Po n o č n e m neurju se je 
prebudilo krasno jutro. Žal 
so bile vse stene p r e m o č e n e , 
zgoraj po -policah celo pobe
ljene z novim snegom. Ta 
dan sva z J o ž o m določila za 
dan poč i tka . Napela sva ple
zalno vrv med drevje i n 
razobesila nanjo vso vlaž
no i n p r e m o č e n o taborno 
opremo. 

Dovolj je bi lo tudi časa za 
pisanje p rece j šn je skladovni
ce razglednic d o m a č i m , znan
cem in prijateljem. T u d i 
dnevnik, k i je b i l v zaostan
k u , sem spravi l na tekoče . 
Ostal i čas sva un ičeva la za
loge hrane, urejala opremo 
i n lenarila. Sredi popoldneva 
nama je b i lo brezdelja do
vol j . Odš la sva na izlet do 
eno uro oddaljene gornje 
postaje žičnice Ciampedie na 
jugovzhodnih obronkih Ro
sengarten skupine. Lepa ste
za pelje skoraj vodoravno 
skozi macesnove gozdove vse 
do oblega griča, na katerem 
stoji gost išče i n gornja po
staja žičnice. Tur is t i se dvig
nejo iz Figa di Fassa kar za 
še s t s to metrov v gorski svet 
s čudov i t im razgledom na 
bližnj i Rosengarten, Sella 
skupino, Marmolato , Latcmar 
in drugam. Na j in i pogledi pa 
so se zamujali na jveč v s i ln i 

vzhodni steni Rosengarten
spitze, kateri sva obljubljala 
j u t r i šn j i obisk. Z ugaša joč im 
dnem sva spet naš la zavetje 
in poč i tek v najinem šo to ru . 

26. avgust. Koča Vajolet 
(2243 m) — jugozapadni raz 
Delago stolpa (2790 m — Va
jolet) — Canazei — tabor 
bl izu koče Monte Pallidi 
(1880 m) 

Ponoči je spet deževalo, 
ziutraj pa so izginjale bliž
nje gore v temnih meglah. 
Zamudni vzpon prek težke 
vzhodne stene Rosengarten
spitze b i b i l v takem vreme
nu preveč tvegan. Zato obi
ščeva še enkrat ponosne Va
jolet stolpe, k i so kra tk i , a 
»sladki«. Naj lepš i med n j imi 
Delago stolp nama itak n i 
dal več mi ru . Vedno znova 
so se v rača le k njemu naji
ne mis l i i n hotenja. 

In spet sva romala po sli
kov i t i Vajolet dol in i m imo 
istoimenske koče do planje 
s kočo Re Aberto. .Tokrat je 
b i lo v stolpih zelo malo 
navez. Vsaj ne bo č a k a n j a v 
vrs t i , kot je to ob iča jno v 
lepih dneh. Tehničnega opisa 
smeri za 160 mertov v isoki 
raz Delago stolpa nisva ra
b i la . Smer je orientacijsko 
enostaiTia: t očno po ostr i 
ver t ikalni rezi do vrha. 

P rv i vzpon na Delago je iz
vedel skozi kamine samoho
dec Herman Delago. Popu
larno smer po jugozahod
nem razu pa so plezali pr
venstveno leta 1911 Fiaz, 
I rma Glaser i n Jo r i . K a k o 
so se drzn i l i lo t i t i v t is t ih 
čas ih ob skrajno p r imi t ivn i 
plezalni opremi tega raza, ki 

Vajolet stolpi (Rosengarten skupina) 
1. Winkler s<oIp (2.800 m) 1 — smer 
sestopa 24. 8.; 2. Delago stolp (2.790 m) 
. . . smer sestopa 26. 8. 

izgleda od koče ali od Lau- uspeli! 
rins sedla nepreplezljiv — žavnosf. 
mi ni jasno. In vendar so in s 
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VIKTOR GREGORAC 

Pripiit uredništva: Z začet
kom objavljanja Gregoračeve 
zapuščine prosimo vse pred
vojne jijake-naročnike Men
torja iij Naše rasti, da bi po
sodili številke, v katerih so 
bili objavljeni Gregoračevi 
prispevki, uredništvu »Zele-

skupina) 
— smer 

p (2.790 m) 
YP°na 24. 8.,... smer 

— smer vpona 26. 8., 

i- uspeli! 
žavinost 

in 

Današnja ocena te-
zelo t ežavno ( IV) 

absolutna izpostavljenost. 

zarja-«, da bi jih ponatisnilo. 
Prav tako prosimo sleherne
ga, če morda poseduje kak 
Gregoračev rokopis ali delo 
(sliko, linorez), naj nam ga da 
na razpolago v prepis ali pre-
foiografiranje. Vsem se že 
vnaprej zahvaljujemo! 

V šk rb in i za Piaz stolpom 
sva pust i la oba opr tn ika — 
saj je plezanje brez nerod
nih in težkih bremen res 
uži tek . To pa sva si lahko 
pr ivošči la v časovno zelo 
k r a tk i plezari j i . Po s t rmih 
stopnjah do raza sva bi la 
mimogrede. Nemogoče gladki 
stolp pa ima ob neposred
nem st iku vendarle majhne 
r azč l embe , k i omogoča jo 
vzpon. Z a č u d e n ugo tav l j a š : 
In vendar je šlo! Toda kako 
naprej? — to se sp ra šu j e š 
na prvem majhnem s to j i šču 
pod g ladkim rebrom, nato 
pod m a l i m rumen im previ
som, pa spet pod ostro rezjo, 
kjer si z eno nogo na levi , 
z drugo na desni strani raza. 
O p r i m k i in stopi so železno 
t rdn i , vendar so bolj skopo 
razporejeni po razu. V tej 
krasni plezari j i , k i je vse
skozi zelo izpostavljena, sva 
pr i š l a z J o ž e m popolno na 
svoj r a č u n . K a j podobnega 
žal v na š ih Ju l i j sk ih Alpah 
n imamo. Po poldrugourni 
plezi sva si nasmejana segla 
v roke na vrhu ozkega stol
pa. Š k o d a , ker nisva imela 
s seboj fotoaparata — saj so 
globinski pogledi odtod edin
stveni. 

Nebo pa se je vse bolj. za
stiralo. Hi te la sva s sesto
pom. Spušča la sva se po vrv i 
prek P ich l poči v Delago 
š k r b i n o ob Stabeler stolpu. 
V s a k i h dvajset metrov nižje 
sva na š l a m o č a n zabetoniran 
k l i n za spust, k i b i lahko 
zdrža l tudi težo vola. K a r 
š e s t k r a t sva bingljala po 
zraku nad vrtoglavo strmino, 
da sva dosegla spet podnož-
ne peč ine . (nadaljevanje) 

Viktor Gregorač 

Razmerja 
Pot ihn i l i so otroci pod t o v a r n i š k o barako v pe

ščeni , napol mr tv i r ečn i strugi. Poslednji žark i so 
u ton i l i v p l i tv ih bajerjih za vodn imi b ran ik i i n p i 
lo t i . 

Otroci so se potuhnjeno splazi l i domov. Domejevi 
so mora l i še po hr ibu med jablanami do doma. 
Vrenc, na j s t a r e j š i , je oprezal, kdo je v kuhin j i . P r i 
s luškoval je ob vrat ih, pa n i b i lo nikogar doma. Od
dahni l i so se. K o bo pr i š l a mat i , se bodo že kako 
izgovori l i . 

M r a k je legel skoz okno. Naložil i so nekoliko na 
ogenj, da n i ugasnil, i n gledali v svetle plamene. Ne
nadoma je razigranost ponehala. M i r n o so zdeli po 
kot ih . K o je mat i p r i š la , j i h n i spraševa la , kje so se 
p o t e p a l i . . . 

Komaj se je malo zasvitalo, je mat i vstala i n šla 
budit otroke. T iho je odprla vrata i n j i h pogledala, 
ko so vsi preže t i od poletne v roč ine ležali po poste
l jah i n se smehljal i svoj im mlad im sanjam. N i bi lo 
lahko materi pokl ica t i otroke, bala se je, da se ne 
b i zbudi l i na jmla j š i , k i b i bruhni l i v jok i n b i j i h 
bi lo t ežko po to laž i t i . 

»Vrenc, vstani!« je pokl icala s p r i d u š e n i m gla
som. 

V zače tku se n i n ič zganil, čez čas pa je le z ne
jevol jnim glasom nekaj cmeravo vp ra ša l . 

»V Ravne bomo šli, le vstani brž.« 
Počas i in neradi so vstali iz postelj. Vrenc, Janko 

i n Štefka. F r i umivanju se j i m je še vedno tožilo 
po spanju; tako radi b i še dalje sanjali. Pa so mo
ra l i poiskat i čevlje i n stare nahrbtnike. Hi te t i so 
mora l i . Zunaj je bi lo še m o č n o temno. Dol i p r i reki 
je mat i p o č a k a l a še Sijanko, nato pa so zavil i po 
bližnjici navkreber do ceste i n po -njej šli čez Kočno 
i n Poljane. Za bajtami so se obrn i l i na stezo med 
leščev^em. List je je bi lo še polno obilne rose, k i se 
je osula nanje, če so se zadeli v veje. P r i starih svi-
sl ih je tekel neznaten studenec. Tresorepka, k i je 
pravkar p i la , je prhutni la v stran na kamen i n tre
petala z repkom. 

»Mama, žejna«, je zaprosila Štefka . 
»Le potrpi , p i la b o š , ko pridemo v frato. Če b o š 

p i la sedaj, boš težko hodila . Pred nami je še dolga 
p o t . . .« 

Vzela je steklenico i n na toč i la . Visoko v gorah n i 
vode i n č loveku se prileze, če ima kaj vode s seboj, 

• čeprav je nekol iko sparjena. Borovnice, jagode i n 
maline ne po to laž i jo žeje. K m a l u je bi lo že tako 
strmo, da se je pot v i la vijugasto. Lepo se je videlo 
s strme senožet i , kjer se je. pravkar suši lo seno, v 
dolino. K o t na dlani so bile bajte v dnu. N a beli ce
sti so videl i počasnega konja z vozom lesa. Kadar je 
voznik počil z b i čem, so ga prav tja cul i i n še nekaj 
odmevov od Mežakl je . Zdaj je bi lo že zelo svetlo, le 
sonca še n i b i lo . Bol je je, da zdaj pobite, da j i m 
potem ne bo treba hodi t i v vročin i . Zajel j i h je 
gozd. M a t i i n Si janka sta stopali zadaj, otroci pa so 
hodi l i spredaj in se opri jemali n izk ih vej, da so si 
tudi z rokami pomagali premagovati strmino. Debele 
korenine i n precej ve l ik i kamni so gledali iz pot i , 
zato n i drselo. Včas ih je kdo s če lom pretrgal paj-
čevino, razpeto med potjo, vendar ne dolgo: kma lu 
je posijalo med bukov im list jem sonce i n rosa na 
pa jčev inah se je kr is ta lno zaiskri la . Sedaj so se j i m 
mogli umakni t i . Postalo je toplo. Otroci so slekli 
volnene jopice. Za mater je bi lo spet breme več. 
Vsem trem je nosila na rokah te jopice, samo da b i 
laže hod i l i i n da ne b i godrnjali . Že je s težavo pre
mika la noge. P r i vsakem koraku je tiho vzdihni la . 
Glasno n i hotela zaradi Sijanke i n zaradi otrok. Naj
b r ž b i se j i m smi l i la in potem b i bi lo vsem težko . 
Bol je je, da otroci laže hodijo. B o že kako p r i š l a 
do poseke. 

' »Trpl ienje je z mal inami ,« je dejala mat i S i janki . 
»Eh, da! Najprej te vso izmuči pot, ko pa komaj 

še s to j i š , je treba o b i r a t i . . « 
' N o , po l ure po Jankovem in Š te fk inme sitnarje-

nju so vendar pr iš l i na poseko. Rad i b i se malo od
počil i , a n i bi lo časa . Kangl ico je bi lo treba vzeti 
v roke i n začeti z delom. Po precej strmem svetu so 
rasle maline, vmes pa koprive, velike kot človek. 
Otroci so se v e č k r a t zmot i l i i n so r azoča ran i odk r i l i , 
da tisto n i polni , zrel i g rm mal in , ampak gorski be
zeg. Počas i so se polnile kanglice. Še tol ikokrat je 
bi lo treba iztresti do vrha velikega lonca. Vrencu je 
pr i š lo v e č k r a t na misel , kaj delajo otroci p r i bajerju 
pod barako. Zamis l i l se je v t ist i njihov raj . Dobro 
je b i lo to, je vsaj pozabi l na v roč ino i n pusto obira
nje. Roke so m u kar same iskale debele maline. 

Preveč tiho je postalo Vrencu . Zbal se ); te veli
ke, s t r a š n e t i š ine . Čudno je bi lo . Noben ptič se n i 
oglasil , materino pogovarjanje s Sijanko je zamrlo 
že zdavnaj. Na jb rž je p reveč zašel. Strah ga je b i lo , 
č ep rav je že marsikdaj nabiral tod okol i drva. Ne
kaj ga je stiskalo v grlu, pa je zavpil : 

»Mati!« 
Nič . . . Potem znova: 
»Mati!« 

Zdaj se m u je zazdelo, da sliši odgovor. S trud
nimi nogami je tekel za glasom. N a vrh griča je mo
ral . Tam se bo že bolje videlo, kam je zašel. Zdaj 
m pazil , kam je stopil. Bose noge so mu opraskale 
robide in ožgale koprive. Ob jelšev š t rcel j se je za
del in padel, da so se vse maline stresle. Tresoč se 
je pobral in p o v r š n o zmetal maline nazaj, kar j i h je 
ostalo na kupu. Si lno mu je bilo srce, najraje b i 
zajokal. 

N a v rhu griča je pa le čez čas ugledal r d e č o 
Š te fkmo obleko in belo Jankovo srajco SDodaj nekje. 
Upehan je pritekel k materi in zajokal. K o se je 
naihtel, ga je mati poboža la i n mu s predpasnikom 
obrisala solze. 

Opoldne so nekaj malega pojedli . Si janka je me
ni la , da n i več vredno obirat i na tej poseki, da je 
že premalo. Ves Javorn k da je že pr iše l sem gori 
obirat. N i vredno truda in dolge poti . 

»Res n i kaj pr ida dobit i , a v bližini ni nobene 
poseke, da bi jo poznala«, je dejala Domejka. 

»Zdaj je poldne, lahko b i priš l i še za Mežakljo. 
Tam sem obirala lani in lahko rečem, da bo! ' š e po
seke še nisem videla. Dobro bi bi lo, če b i šli. A l i naj 
gremo prazni domov?« 

»Če n i predaleč.« 
»Ne bo sile. Do noči bomo lahko doma.« 
Šli so Spet so se j i m cznojila čela. V sencih j i m 

je neprestano tolklo. Drevje je bilo tu že zelo redko. 
Po dolgi, š i roki preseki so šli, kjer je b i l speljan 
daljnovod. 

Nobene prave pot i že ni bilo več, le c l sk t r i čn i 
drogovi so j i m kazali izhod iz neizmerne goščave. 
N a tej b rezkončn i poseki, k i se je vlekla pod ž icami , 
je raslo pr i t l ikavo drevje i i i grmovje iz jelševih š to-
rov.^Kot kače so se ovijale dolge vrv i robidovja med 
praprotjo in n izk imi smrekami. V s i so že imel i opra
skane noge Slan pot j i m je tekel po telesu i n draž i l 
praske na nogah, da so začele lane neusmiljeno peč i 
i n je Štefka jokala . Tud i Janko i n Vrenc sta s teža
vo zadrževala solze. M a t i je bi la bleda. Brez besed 
je šla za otroki in j i h venomer gledala. Utrujenost 
in skrb sta j i sijali iz oči 

Le Si janka je hodila z nekako voljo in ni kazala 
čemernega obraza. Njeno obličje je bi lo vdano i n 
skoraj smehl ja joče . Prenehala je govorit i z materjo. 
Nekaj posebnega je bilo to. 

N a vrhu Mežakl j inega hrbta se je vlekla poseka 
še dalje, dalje. Nič n i dejala mati Domejeva. Tiho 
je šla naprej s tovorom nabranih malin in mis l i la na 
pot na Golgoto. 

Dolgo so že hodi l i , o t rokom se je zdela pot pod 
e lek t r i čn imi drogovi n e s k o n č n o dolga in skoraj ver
jet i niso mogli , da je je konec, ko so priš l i k drvar-
ski bajti , sredi lepe poseke. B i l a je zapuščena , sa
motna. So pravzaprav nekaj posebnega takele koče . 
Zde se mi kot matere, k i samo čaka jo otrok, da j i h 
tolaži jo i n j i m odpuste, ker so j i h zapustili . Kada r 
pridejo drvarj i , j i h veselo pozdravi ta zvesto čaka
joča koča i n j i m da zavetja pred nevihto. Drvar j i 
spet zapuste kočo in ta osami, zamrje, pa vendar je 
kot pes zvesta i n čaka prihoda svojih gostov. 

N a severni strani koče je Vrenc našel veliko, dol
go kor i to pod kapom Vode je bi lo za ped, a je bi la 
temna i n razl ične vodne živali so plavale po n j i . 
Vendar Vrenc n i pomiš l ja l . Sk lon i l se je in p i l . Šele 
po nekaj pož i rk ih je sparjeno grenko vodo izp l juni l . 
Janko in Štefka sta tudi hotela p i t i , pa sta vodo 
tudi b r ž izpljunila. 

Da b i zdaj obiral i , n i t i pomisl i l i niso. Zadovoljni 
so b i l i , da so se rešil i trnjeve poti . Legli so v senco 
i n gledali v visoke smrekove vrhove. Zdaj že niso 
več čutili ne lakote ne žeje. Tako počivanje je nekaj 
posebnega. Poznajo ga samo tist i , k i veliko trpe; bo
gatim je pa ta uži tek neznan. 

Sonce se je že nagibalo Nekje je tolkla žolna na 
deblo. Otroke je že začelo t i ščat i iverje po tleh, kjer 
so ležali. Poiskal i b i si boljši prostor, a je prihajal 
že večern i mrak i n mati je pomisl i la na dolgo n o č , 
k i j o bo treba nekje prespatl. Njej b i bilo vseeno 
kje, ne b i je skrbelo prebit i noči na prostem ob 
ognju. Ot rokom bo pa mraz i n strah b i j i h bi lo . 

Vs ta l i so. Noge so se j i m opotekale. Pojedli so 
polovico kruha, k i j i m je ostal opoldne in nekaj 
skute. Niso se maral i preveč najesti skute, ker je 
slana in b i j i h ponoči prehudo žejalo. 

(nadaljevanje) 
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Nadaljnje izpopolnjevanje organizacije 
dela komercialnega sektorja 

O naslovnem vprašanju se v zadnjem času slišijo razna sta
lišča o vlogi služb komercialnega sektorja v novib pogojih 
gospodarjenja, o dobri ali slabi učinkovitosti teh služb itd. 
Taka razmišljanja so normalna v sedanjih okoliščinah. Potru
diti pa se moramo, da bo čimveč stališč, tudi kostruktivnih 
in ustvarjalnih. 

Znano je, da nobenega po
java ne moremo in ne sme
mo obravnavati s ta t ično, kot 
zavedno danega. Ta Tesnica 
vel ja še tem bolj v pogojih 
graditve našega gospodarstva 
i n komercialne s lužbe v soci
al is t ični delovni organizaciji . 
Zaradi tega moramo bi t i spo
sobni in pr ipravl jeni nenehno 
izpopolnjevati organizacijo 
dela in jo prilagajati novo 
nastalim okol išč inam. K o smo 
v letu 1962, p rv i č v povojni 
zgodovini p rv ič začuti l i nego
tovost na t rž išču pr i prodaji 
naš ih proizvodov je DS na 28. 
rednem zasedanju pravi lno 
ocenil situacijo. Sprejel je 
ustrezne sklepe, k i so 
omcgcči l i , da so komercialne 
s lužbe v že leza rn i ko l ikor to
l i ko pripravljene dočaka le 
r e s n e j š e napore mladega so-
socia l i s t ičnega gospodarstva 
za težko, a edino pot nadalj
njega utrjevanja našega go
spodarskega sistema. 

Preletimo na kratko preho
jeno pot na področ ju proda
je . 

Uredba o obvezni dis t r ibu
c i j i naš ih proizvodov iz leta 
1947 je veljala do 1952. leta. 
V s i posli so se odvi jal i preko 
G D C M in je prodajna s lužba 
v Železarni predstavljala šte
v i l čno močno (27) grupo e v i -
den t i ča r j ev . 

V letu 1952 so bile ukinje
ne resorne direkcije, začne sa 
decentralizacija gospodarstva 
i n rodilo se je delavsko sa
moupravljanje. 

V tem času b i naj se uve
l j av i l a svobodna prodaja, kar 
pa zaradi velikega pomanjka
nja naš ih proizvodov ni b i 
l o mogoče. Sistem razdelje
vanja je p re še l na Že lezarno . 
Sodelovanje med že l eza rnami 
je dobilo nove, prostovoljne 
obl ike. Se vedno smo b i l i ve 
zan i p r i del i tv i na proporce 
Zavoda za p lan F N R J . Do 
delne zaostritve tega sistema 
je p r i š lo v letu 1959 i n 1960, 
ko smo b i l i z uredbo ponov
no vezani na obvezno raz
delitev jek la do ločen im po
t r o š n i k o m s tem, da so se 
po t ro šn ik i moral i d rža t i na š ih 
regulativov o min ima ln ih ko
l ič inah . T u d i n e p l a č e v a n j e " 
kupca nas je lahko osvobodi
lo te dolžnost i . 

T a zadnja uredba je med 
drug im odraz poizkusov t ist ih 
elementov v vodstvu, k i so se 
bo r i l i za zastarele metode go
spodarjenja. V takih pogojih 
nismo razv i ja l i organizacije 
komerc ia ln ih s lužb n i t i nismo 
skrbel i za potrebne kadre. 

Zarad i tega so b i l i ukrep i 
D S v letu 1962 dejansko že 
prej prepozni kot p r a v o č a s n i . 
P r v a uvertura v gospodarsko 
reformo v letu 1962 je zamrla 
i n zopet je nastopilo obdobje 
m c č n e g a p o v p r a š e v a n j a p o 
n a š i h proizvodih, dokler n i v 
zače tku le tošn jega leta gospo
darska reforma pokazala p r a 

v i obraz. Od leta 1962 do lani 
smo uspeli izpopolni t i skoraj 
vsa delovna mesta po nov i 
organizacij i razen referata za 
kval i tetna i n plemenita j e k l a 
v servisni s lužbi na prodaj
nem oddelku. Danes lahko 
ugotovimo, da je dosežen ve 
l i k napredek tudi v pogledu 
kvalitete kadrov v komerc ia l 
nem sektorju. Nekateri tova
riši pridno izpopolnjujejo 
svoje znanje z izrednim š tu 
dijem, nekatere pa ta naloga 
še čaka . Na tem področju je 
treba kl jub uspehu še vel iko 
storiti . 

Dosedanji uspehi na orga
nizacijskem i n kadrovskem 
področ ju i n nove t r žne raz
mere omogočajo i n zahteva
jo nadaljnjo izpopolnjevanje 
organizacije dela v komerc i 
alnem sektorju. 

V skladu z razvojem na
šega gospodarstva smo v času 
nas ta ja joče decentralizacije 
ustanovil i leta 1953 Oddelek 
za zunanjo trgovino. Danes 
n i potrebno posebno dokazo
vati koristnost in nujnost te
ga ukrepa, saj si je t ežko 
predstavljati, kako bi brez te
ga oddelka vsa leta doslej 
reševa l i dovolj komplicirano 
problematiko uvoza p r i s tal
nem pomanjkanju deviznih 
sredstev. Prav tako v a ž n a i n 
n ič lažja naloga oddelka je 
bi l izvoz v pogojih, ko je 
doma prevladovalo t rž i šče 
proizvajalca. Takrat i n do ne
kaj mesecev nazaj smo le s 
težavo izbor i l i potrebne k o l i 
č ine na š ih proizvodov za i z 
voz. Danes, ko je ve l ik prob
lem blago prodati vemo, da 
je ca 30.000 ton izvoza i z red
no pomembno. Zdaj seveda 
tudi vemo, da b i ne mogl i 
preko noči dobiti kupce na 
tujih t ržiščih v pogojih v e l i 
ke konkurence. Poleg tega je 
tudi znano, da nas je tuje 
t rž i šče vztrajno pr is i l jevalo 
trezneje presojati lastne na
pake. Te izkušnje so nam 
dobrodoš le danes, ko so enaki 
problemi nastopil i tudi na 
d o m a č e m t rž i šču . 

K a k o r že r ečeno se z go
spodarsko reformo bistveno 
spreminjajo tudi pogoji trgo
vanja tako na področ ju n a k u 
pa, kakor prodaje. 

N a področ ju prodaje je že 
i n prej a l i slej ostane osnov
n i problem čim popolne j še i n 
r a c i o n a l n e j š e » p o s l o v a n j e 
proizvodnih kapacitet. 

Zaradi tega n i več koristno 
del i t i prodajo na domače i n 
tuje t rž išče . V zadnjem času 
se nam vsiljuje tudi potreba 
po menjavi proizvodov č r n e 
metalurgije z ž e l eza rnami v 
d r ž a v a h S E V . T o i n t u d i 
z d r u ž e v a n j e določenih akcij z 
d rug imi že l eza rnami doma i n 
v tu j in i zahtevajo vse bolj 
integralno — nedeljivo obrav
navanje prodaje. 

N a p o d r o č j u nabave se 
problematika tudi bistveno 

spreminja, ko že prevladuje 
t rž išče kupca. K a k o r se bo 
prodaja vse bolj s rečevala s 
tujo konkurenco na doma
č e m t rž išču , tako bo vse 
manj omejitev za nabavo 
blaga v tuj ini . Zaradi tega 
moramo zagotoviti tako or
ganizacijo dela, k i bo nedelji
vo obravnavala problematiko 
nabave s pogojem: »Cim 
ugodne j š e kupovat i .« 

Devizna situacija se je že 
spremenila i n č e p r a v bi še 
lahko doživeli določeno ome
jevanje uvoza zaradi pomanj
kanja deviz lahko rečemo, da 
je to področ je v glavnem 
normalizirano. 

M e d že leza rnami imamo po
godbo v okvi ru U J 2 o medse
bojnih do lžnos t ih in pravicah 
p r i oskrbovanju z devizami 
za uvoz. Tud i z banko smo v 
tem pogledu v pogodbenem 
odnosu. Zaradi tega ni več 
toliko operativnega poseganja 
v devizno problematiko kakor 
v preteklosti. Smo v času, ko 
je na jvažne j ša deviza dinar. 
Odgovornost za f inančno po
slovanje spada tedaj nedel j i 
vo v f inančni sektor. 

Praksa tudi nakazuje potre
bo ločiti skrb za skladišča 
i n zaloge od skrbi za naba
vo. To je nujno če hočemo 
doseči bol jše gospodarjenje z 
zalogami repromateriala. 

N a osnovi takega stanja se 
je končno skr is ta l iz i ra l pred
log, k i ga bodo obravavnal l 
organi upravljanja in sicer: 

Oddelek za zunanjo trgo
vino b i se razformiral na ta 
nač in , da gre odsek za izvoz 

v prodajni oddelek, oddelek 
Ta uvoz pa v nabavni odde
lek. Dela, ki j i h sedaj oprav
l j a bančno-dev izn i odsek bi 
se po znača ju dela delila na 

•nabavo, prodajo i n na f inanč
ni sektor. 

N a ta nač in bi pravi lno raz
mej i l i naloge med f inančn im 
i n komercia lnim sektorjem, 
kar je v novih pogojih tudi 
mogoče in edino pravilno. 

Vzporedno s temi spremem
bami b i v okv i ru nabave for
mi ra l i odsek za sk ladiščno in 
materialno s lužbo in enotno 
špedic i jo za vso Železarno. 

Števi lo delovnih mest bi po 
novi organizaciji ostalo ena
ko, razen enega delovnega 
mesta za špedici jo v novi va-
l ja rn i Bela . 

Ce pr i tem upoš t evamo , da 
imamo v oddelku za zunanjo 
trgovino že od leta 1962 eno 
stencdaktilografko preko nor
mativa, ostane tedaj število 
l jud i enako in tudi masa O D 
skoraj enaka. Seveda bi b i 
lo nepravilno če b i ocenje
va l i navedene spremembe iz 
formalno organizacijske stra
n i . Zaradi n a p a č n e presoje 
so nekateri delali n a p a č n e z a 
k l jučke v zvezi s predvide
n i m i spremembami. Sl išat i je 
bilo mogoče , da je reorgani
zacija zaradi odpovedi šefa 
odd. za zun. trgovino, da ana
logno tudi doslej taka s lužba 
ni b i la potreba, da smo na
p a č n o delali doslej i td. 

Resnici na ljubo moram po
vedati, da sem ustno že l an i 
predlagal take spremembe i n 
da sem dal enak pismeni 
predlog 14. 3. 1967, torej ta
krat , ko še nisem m i s l i l na 
odhod iz Železarne . 

P red ložene spremembe mo
ramo gledati kot nujno izpo
polnjevanje organizacije de

la v komercialnem sektorju, 
ki mora omogočiti boljšo vse
bino dela. Predložena organi
zacija po mojem mišl jenju Se 
n i dokončna. Razvijati jo je 
treba naprej in jo prilagajati 
eventuelnim novim razme
ram na tržišču. 

P r e p r i č a n sem, da bo tudi 
proces integracije že lezarn še l 
svojo nujno pot in da bo tu
di zato potrebno organizaci
jo dela dalje prilagajati in 
izpopolnjevati . 

P red ložena organizacija v 
sedanjih pogojih omogoča 
bolj jasno razmejevanje dolž
nosti posameznih s lužb in od 
govornosti posameznikov. 

Ob pr imerni skrbi za kadre 
bodo zopet dozoreli pogoji za 
nove spremembe v stalni skr
b i za čim boljše gospodarje
nje. Zvone Teržan 

Tudi v 
zahodnonem-

ških železarnah 
imajo težave 

z naročili 
V Z N železarni Bochum 

imajo premalo na roč i l za 
svojo hladno val jamo. Z a 
to so v tem obratu vpel ja l i 
pred dvemi tedni s k r a j š a n 
delovni čas . S treh izmen so 
preš l i na obratovanje na dve 
izmeni i n delovni čas so 
skra jša l i od p re j šn j ih 40 na 
32 a l i celo samo na 24 ur te

densko. S tem ukrepom skra j 
šanega delovnega časa je p r i 
zadeto 350 delavcev a l i p r i 
bl ižno 10 % celotnega š tevi la 
zaposlenih v tej že lezarni . 

(Po Neue Zur i icher 
Zeitung) 

Položaj ZMS v občini Jesenice 
Letna konferenca Zveze mladine v jeseniški občini bo 29. ok
tobra. Med drugim bodo obravnavali tudi dosedanje delo 
mladinske organizacije. Namen mojega članka je, da kri
t ično osvetlim ta problem. 

V s i se zavedamo, da b i 
mladina na Jesenicah lahko 
naredila mnogo več, kot pa 
v resnici je. Prav gotovo ni 
enostavno odgovori t i na 
v p r a š a n j e , kje so vz rok i , da 
mladinska organizacija ne 
more vedno izpolni t i tistega, 
k a r od nje p r i č a k u j e m o . Ce 
se nekol iko ozremo na nje
no delo, nam bo mogoče 
uspelo najt i nekaj odgovorov 
na to v p r a š a n j e . 

Že dalj č a s a opazujemo v 
n a š e m d r u ž b e n e m živl jenju 
kvalitetne spremembe. Tako 
postaja komuna oz. o b č i n a 
osnovna d r u ž b e n o - p o l i t i č n a 
skupnost, v kater i se kon
centr i ra vedno več funkci j , 
k i so še pred relativno krat
k i m č a s o m spadale v p r i 
stojnost republike a l i celo 
zveze. Zveza mladine je b i l a 
ena izmed p r v i h d r u ž b e n o 
po l i t i čn ih organizacij , k i je 
pr i lagodi la delo nov im po
gojem. 

Seveda t a proces ne more 
potekati brez posledic, t ako 
pozi t ivnih kot negativnih. P o 
eni s t rani je občinska m ko
mite jem ZMS ustrezalo, da 

so postali samosto jne jša kre-
atorj i svojega dela, po drugi 
s t rani pa je to tudi negativ
no vplivalo na kvaliteto dela. 
Eno je izpolnjevati naloge, 
ki ti jih nekdo postavi, dru
go pa je samostojno prouče
vati problematiko in iskati 
najbolj ustrezne rešitve. Se
veda tega problema ne mo
remo p r o u č e v a t i ločeno od 
ostalih, k i so z n j i m tesno 
povezani. Več ja samostoj
nost zahteva bolj sposobne 
kadre. Poleg tega so za tak 
n a č i n dela potrebna večja de
narna sredstva. Pozabi t i ne 
smemo tudi na več jo koordi
nacijo p r i delu z os ta l imi 
dirižbeno-r>olit ičnimi organi
zaci jami. Na jvažne j ša stvar 
pa so nove oblike i n metode 
dela, k i j i h mora odkr iva t i 
in j i h uporabljat i obč insk i 
komite v novih pogojih dela. 

T u d i obč insk i komite ZMS 
na Jesenicah je b i l p o d v r ž e n 
tem spremembam, ž a l mora
mo ugotovit i , da se nd naj
bolje znaše l . 

Najprej poglejmo, kaj je 
kot izvršilni organ ZMS na
redil v zvezi s kadrovanjem. 

Čeprav se č lani obč inskega 
komiteja voli jo na letni kon
ferenci, k i je najvišj i organ 
Z M S v občin i , i m a vendar 
kadrovska komis i ja s tem, 
da predlaga kandidate za čla
ne obč inskega komiteja, pre
ce jšen vpl iv na končen rezul
tat volitev. Zd i se m i , da je 
izbi ra č lanov obč inskega ko
miteja eden t is t ih centralnih 
problemov, okrog katerih na
stajajo vse pozne j še težave . 
Zato je prav, da m u posve
t imo največ pozornosti . 

Predvsem se moramo zave
dati , da med mladino upada 
zanimanje za delo v t a k š n i 
mlad insk i organizaciji kot jo 
poznamo danes. Pogosto se 
dogaja, da sposobni mladin
c i odklanjajo sodelovanje v 
organih Z M S , ker ne zado
voljuje nj ihovih interesov. 
Tako se moramo zadovolj i t i 
p a č s t i s t imi l judmi , ki so 
pripravl jeni sprejeti določe
ne funkcije. V p r a š a n j e pa je, 
če so t i ljudje usposobljeni 
za opravljanje nalog, k i so v 
zvezi s to funkcijo. Ta p r i 
mer lahko i lus t r i r am s sta
njem v o b č i n s k e m komi te ju 
na Jesenicah. V zadnji man
datni dobi je bil občinski 
komite pr is i l jen zamenjati 
polovico svojih članov. Glav-
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S skupščine občine Jesenice 
Turistične kapacitete v letu 
1966 po vrstah turističnih 

objektov 
(Bil ten SOb Jesenice štev. 1) 

š t e v i l o 

V R S T E O B J E K T O V sob l e ž i š č 

s ta l -pomož 
n ih n ih skupaj sede

žev 

hoteli 8 223 453 — 453 1.208 
gost išča, p r enoč i š ča 18 41 99 47 146 1.942 
planinske postojanke 13 96 466 236 702 658 
poč i tn i šk i domovi 20 205 614 88 702 846 
k l imatska zdravi l i šča 3 121 296 — 296 653 
zasebna gos t i šča 23 19 56 — 56 1.420 
zaseb. gospodinjstva, 
k i odajajo sobe 202 347 582 287 869 — 
delav. restavr. 7 — — — — 440 

skupaj — 1.052 2.566 658 3.224 7.167 

ŠTEVILO LEŽIŠČ PO KRAJIH V 1966. L E T U 
(stalna in pomožna) 

d r u ž b e n i 
sektor 

zasebni 
sektor S K U P A J 

Mojstrana 571 118 689 
Gozd Mar tu l jk 321 X * 321 
Kranjska gora 916 584 1.500 
Podkoren 55 — 55 
Ra teče Planica 148 179 327 
Jesenice, Žirovnica in ostala 
o b m o č j a 288 44 332 

skupaj 2.299 

O P O M B A : * zasebni sektor v Gozd 

925 

M a r t u l j k u 

3.224 

je zajet 
pod Kran j sko goro 

ni vzrok je b i l v tem, da ni
so v redu izpolnjevali svojih 
nalog. To vsekakor kaže na 
nezadostno selekcijo p r i izbi
ri č lanov. Seveda se vsaka 
sprememba v sestavi komite
ja odraža na delu organiza
cije. Omenit i moramo tud i 
njihovo strokovno usposob
ljenost. Sami člani komite ja 
priznajo ne i zkušenos t v delu. 
To spoznanje postavlja nove 
naloge pred kadrovsko ko
misijo. Nujno je, da p r i no
vem pred logu . dobro premis
lijo, katere mladince bodo 
predlagali v novi komite, 
kajti d rugače bomo drugo 
leto spet ugotavljal i iste 
stvari. T u d i n i opazit i več je 
koordinacije dela med druž-
beno-pol i t ičnimi organizacija
mi v občini i n o b č i n s k i m 
komitejem Z M S . Seveda je 
potrebna samostojnost v de
lovanju mladinske organiza
cije, toda ločit i moramo poj
ma samostojnost i n sodelo
vanje na eni i n odvisnost ter 
dirigiranje na drugi strani. 
Ce pogledamo po ostalih ob
činah, bomo videl i , da pone
kod družbeno-pol i t i čne orga
nizacije in Z M S zelo plodno 
sodelujejo. Tud i komi te ju 
na Jesenicah ne b i škod i lo , 
če bi okrepilo sodelovanje z 
Zvezo komunistov, S Z D L , 
sindikatom in Zvezo kultur-
no-prosvetnih organizacij i td . 
To lahko le kor i s t i tako ob

č i n s k e m u komiteju Z M kot 
c e l o t n i . organizaciji . Dob i l i 
bodo lahko izdatno p o m o č 
p r i o rgan izac i j sko- ideo loškem 
delu, k i je š ibka točka mla
dinske organizacije na Jese
nicah. Tud i izkušnje , k i j i h 
lahko posredujejo s t a re j š i 
t ova r i š i mladincem v komi
teju, ne bodo odveč . 

Na jvažne j še v p r a š a n j e pa 
se m i zdijo nove metode de
la , k i j i h mora ob spreme
njeni vlogi uporabl jat i mla
dinska organizacija. N a tem 
p o d r o č j u je po mojem mne
n ju s tor i l obč insk i komite 
najmanj. Če se samo ozremo 
na nekatere na jvažne j še akci
je, k i j i h je izvedel komite 
v zadnji mandatni dobi, se 
bomo o tem sami p rep r i ča l i . 
Naj nekatere n a š t e j e m : se
minar za vodstva aktivov i n 
č lane obč inskega komiteja, 
predavanje po posameznih 
akt iv ih , organizacija tedna 
mladost i , obisk i po akt iv ih , 
sobotni plesi p r i Jelenu ipd. 
P r i š t e j e m o lahko še delo po
sameznih komisi j p r i občin
skem komite ju i n delo k lu
bov O Z N , medtem ko o osta
l i h ob l ikah dela, kot so 
m a r k s i s t i č n i k rožk i , aktiv 
mlad ih komunistov in , kot 
sem že enkrat omenil , sode
lovanje z d r u ž b e n i m i organi
zaci jami, zaenkrat ne more
mo zadovoljivo govori t i . 

D u š a n Pleš 

Seja zbora 
delovne 

skupnosti 
V sredo, 11. oktobra, so se 

ponovno zbra l i č lani zbora 
delovnih skupnosti, to je po
lovica odbornikov občine Je
senice. Seja zbora je b i la po
trebna zato, ker ta zbor n i 
b i l sk lepčen ob p r i l i k i skup
ne seje 6. oktobra. Navzoči so 
razpravl ja l i o zadevah, o k a 
terih je že sklepal obč insk i 
zbor. V celoti so potrdi l i ur 
banis t ičn i nač r t za območje 
Mojstrane in Dovjega, s pri
pombami so potrdi l i odloka o 
h i šnem redu na območju ob
čine Jesenice ter po t rd i l i 
predlog pravi ln ika o dode
ljevanju stanovanj občanom. 
Pot rd i l i so tudi osnutek od
loka o spremembah i n do
polnitvah odloka o prispev
k i h občanov, potrdi l i so pred
log odloka o zak l jučnem ra
čunu p r o r a č u n a občine Jese
nice za leto 1966 ter predlog 
o ustanovitvi reševa ln ih enot 
v ustanovah, zavodih, delov
n ih in drugih organizacijah 
i n organih d ržavne uprave za 
preventivne ukrepe pred na
ravnimi in drugimi hud imi 
nes r ečami . Na koncu seje so 
potrdi l i tudi predloge za ne
katere raz reš i tve in imenova
nja. Odborniki zbora delov
n ih skupnosti so imel i v glav
nem enake pripombe o vpra
šanj ih in problemih kot od
born ik i občinskega zbora 
skupšč ine občine Jesenice. 
Tako so sprejeti sklepi posta
l i tudi vel javni . 

T. L . 

Število trgovin in razvrstitev 
po krajih 

(Bi l ten SOb Jesenice štev. 1) 
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Jesenice 45 6 3 12 
Javornik 3 2 — 2 1 
K o r o š k a Bela 2 — — 1 
Blejska Dobrava 1 1 — — — 

Planina pod Golico 1 — — — — 

H r u š i c a 1 1 — 1 — 

Žirovnica 2 1 — 1 — 

Breznica 1 — — — — 

Kran j ska gora 5 2 1 2 1 
Rateče 1 — — — — 

Podkoren 1 — — — — 

Gozd Mar tu l jk 1 — — — — 
Mojstrana 1 1 — 1 — 

Dovje 1 — — — — 

Skupaj 66 14 4 20 2 

P R O D A J N I P R O S T O R S K U P A J (1965. leta) 
od tega 
— poslovalnice s sedežem v občini 
— poslovalnice s sedežem izven obč ine 

PRIROČNA SKLADIŠČA S K U P A J (1965. leta) 
od tega 
— poslovalnice s sedežem v občini 
— poslovalnice s sedežem izven obč ine 

O P R A V L J E N I P R O M E T V T R G O V I N I v L . 1966 
— promet na debelo (predhodni podatki) 
— promet na drobno (predhodni podatki) 

m ' 

4.903 

2.589 
2.314 
4.342 

1.931 
2.411 

N din 
122.896.000 
37.226.000 
85.670.000 

Seja sveta za družbeni plan in finance 
V ponedeljek, 16. oktobra, 

je bi la 3. redna seja sveta za 
d ružben i plan i n finance pr i 
skupšč in i občine Jesenice. 
Najbolj pomembna je b i la 
razprava o deve tmesečn i re
al izaci j i dohodkov in izdat
kov obč inskega p ro računa . V 
tem času je bilo ustvarjenih 
brez prispevka za uporabo 
mestnega zemlj išča skupno 
dohodkov od celoletnih 13,500 
tisoč N din — 9.718,322, kar 
pomeni, 71,99 %. Dohodki ob
č inskega p r o r a č u n a so tako 
za okroglo 3 % pod planom, 
kar gre na jveč na r a č u n 
man j š ih prispevkov c d oseb
nih donodkov, k i se pred
vsem glede na težave v Ž e 
lezarni niso gibali po pred
videvanjih. Pr i spevki od o-
sebnih dohodkov so kar za 
8,73% pod planom, medtem 
ko pa so dohodki od raznih 
davkov višj i . N a seji so še 
sk leni l i , da še v naprej osta
ne v vel javi določilo o 5 % 
omejitvi vseh izdatkov pro
r a č u n a . V ostalih točkah so 
razpravl jal i še o dodatnih 
sredstvih v viš ini 53.500 N din 
za regres mleka, saj b i se s i 
cer moral ta obču tno podra
žiti . Po pregledu f inančnega 
poslovanja reševa lne postaje 
na Jesenicah so iz sredstev 

p r o r a č u n s k e rezerve odobril i 
nakup reš i lnega avtomobila, 
vendar s pogojem, da tudi 
skupšč ina Radovlj ica kupi re
šilni avto. V dodatni točki pa 
so iz istih sredstev odobril i 
20.000 N dinarjev obč inskemu 
odboru D P M za dokončno 

ureditev o t roškega letovišča 
v Novigradu. Sicer pa so nar 
vzoči razpravljal i še o neka
terih zemlj iških zadevah i n 
vlogah za oprostitev p lač i la 
občinskega prometnega davka 
od poseka in razreza lesa. 

L . T. 

Vlivanje na livne vozove v martinarni 

11 



Slovenski ples in pesem v Smederevu 
V petek zvečer, 13. oktobra, se je izpred delavskega doma na 
Jesenicah, podala na dolgo pot skupina mladih iz našega me
sta. Njihov cilj je bilo »Oktobrsko srečanje 67« v Smederevu 
v Srbiji. V želji, da zbliža mlade vseh krajev Jugoslavije, da 
čim lepše proslavi 100 letnico osvoboditve Smedereva izpod 
Turkov, 50 letnica velike oktobrske revolucije in 23 leinico 
osvoboditve mesta izpod okupatorja, je tamkajšnji občinski 
komite mladine skupno s tovarniškim komitejem Rudnika in 
Železarne organiziral kulturno-zabavno manifestacijo. Mladi 
naj bi se pomerili v petju narodnih in zabavnih pesmi ter 
v izvajanju narodnih plesov. 

Jesenice so zastopali več i 
noma mladi č lani Ansambla 
narodnih plesov i n pesmi 
D P D Svobode Tone Cufar ter 
pevci . 22 nas topa joč ih in 11 
č lanov občinskega komiteja 
se je tako »ukrcalo« v avto
bus Ljubl jana transporta. 
K l j u b zače tn i nervozi i n ne
zadovoljstvu, ker podjetje n i 
izpolni lo naroči l glede avto
busa, saj Deutz n i b i l najbolj 
prostoren i n udoben za tako 
dolgo pot, je kmalu po od
hodu zavladalo ž ivahne j še 

razpoloženje . Tako smo se k ' r 
naenkrat znaš l i ob motelu v 
Brežicah, kjer je b i l naš pr
v i postanek. Potem pa je šlo 
tako vse do Beograda. Le po 
š tev i ln ih lučeh smo zaznali 
več je kraje in tovarne, v o z i l i 
smo se mimo š i rn ih polj, to-
polovih nasadov i n predelov, 
kjer raste le borna trava i n 
grmičevje . Nekater i so u t ru
jeni od celodnevnega dela 
kma lu zaspali, drugi se zopet 
niso i n niso dal i ugnati. N a 
cesti, k i je zelo slaba i n že 
zda leč v e č ne zas luži imena 
avtocesta, je kl jub n o č n e m u 
č a s u bilo vel iko prometa. Ž i 
vahno je bilo tudi na š t ev i l 
n i h bencinskih č r p a l k a h s 
prostornimi bife j i in okrep
čeva ln icami , kjer kl jub jutra
n j im uram dobiš poleg p i jač 
t ud i topla i n hladna jedila . 
Se tr ikrat smo se ustavil i , saj 
je končno tudi motor n a š e g a 
avtobusa, k i je pridno pož i ra l 
ki lometre zahteval svoje. 
Zgodaj, že ob 5. u r i , pa smo 
se ustavi l i pred železniško i n 
avtobusno postajo v Beogra
du. Domačin i i n pa ljudje i z 
b l ižn j ih in dal jnih krajev, k i 
so prihajal i iz vseh koncev z 
raz l i čn imi prometnimi sred
stvi so hi te l i po vsakdanjih 
opravi l ih . Več kot uro smo 
i m e l i časa in porazgubili smo 
se po b l i žn i ih ul icah v želji, 
da si ogled?mo trgovine i n 
lzo 'žhe ter da se o k r e p č a m o , 
n a j v e č seveda s pr is tn im in 

svež im burekom. Začelo se je 
tudi danit i , obetal se je lep 
dan, pred nami pa je bilo le 
še del vožnje do Smedereva 
— našega ci l ja . .Ce iz Beo
grada krenete proti vzhodu 
Srbije po asfaltni cesti a l i pa 
z rečno ladjo vzdolž Donave, 
potem se boste po nepolni u r i 
vožnje srečal i z zgodovino v 
ob l i k i masivnih zidov in 25 
stolpov. Pet stoletij se že mo_ 
gočna trdnjava Despota Dur -
da ogleduje v valovih reke, 
trdnjave k a k r š n i po velikosti 
n i primere v Evropi . 

Sedanje ime Smederevo, 
mesta na desnem bregu Do
nave, se prv ič omenja v zgo
dovini leta 1019, le nekaj sto
letij po naselitvi Slovanov v 
te kraje. Ve l iko pozneje, ko 
je b i la Srbija za časa vla
danja Despota Durda razcep
ljena, ko so bile izgub, v a ž 
ne s t r a t e ške trdnjave Golub-
ca in Beograd, je ta izbra l 
prav Smederevo, kot najpr i 
m e r n e j š i kraj za izgradnjo 
nove trdnjave. Gradnja se je 
začela leta 1428 i n je ob i z 
redno t ežk ih pogojih dela 
trajala celih 27 let. Iz iste 

dobe je tudi cerkvica na poko
pal išču, v kateri naj b i b i l 
po mnenju nekaterih pokopan 
tudi Despot Durda. Smedere
vo ima še en pomemben spo

menik, takozvani »Karador -
dev dud« — drevo pod kate
r i m je 8. novembra 1805 D i z -
dar Muharem Guša izročil 
k l juče mesta Karadordu i n 
tako priznal poraz t u r š k e 
vojske. 

Smederevo je bilo dalj časa 
kul turn i i n pol i t ični center 
Srbske d r ž a v e in kot tak je 
doživel mnogo razdejanj. 
Na jhu j šo katastrofo pa je do
živel leta 1941, ko je pr i š lo 
do strahovite eksplozije stre
l i va shranjenega v trdnjavi. 
Ob tej p r i l i k i je bilo ubi t ih 
pr ib l ižno 5000 prebivalcev, 
trdnjava z gradom pa je bi la 
zelo r az rušena . 

Danes se v Smederevu sta
ro vse bolj umika novemu, 
mesto dobiva moderne j šo ob
l iko ter postaja vse pomemb
ne jše industrijsko središče s 
čez 40.000 prebivalci . Zaradi 
lepega položaja mesta sredi 
naravnih lepot pa postaja tu
di tu r i s t ično pomembno. Oko_ 
l iški griči so zasajeni z v i n 
sko trto, katero so goji l i v 
teh kraj ih že v času R i m l j a 
nov in Smederevo je znano 
po dobrem vinu, po » S m e d ; -
revki« in po odl ičnem namiz
nem grozdju. Danes pa posta
ja znano tudi po industr i j i 
— po rudniku in železarni 
Smederevo, kovinsko prede
lovalni industri j i »Milan B l a -
gojevič«, tovarni grsdbenih 
strojev »Fagrsm« in drugam. 
V zadnjem času so začeli 7 
k m izven mesta graditi tudi 
moderno železarno, k i se bo 
raztezala na površ ini 8 hek
tarov, kjer bodo plavži , topi l 
nice in valjarne. Ena mi l i ja r 
da i n dvesto mili jonov no
v i h dinarjev bo stala invest i 
cija, proizvodnja pa se bo 

dv ign i la od sedanjih 120.000 
ton na mi l i jon ton letno. V 
sitarih obratih b o ostala l e 
še l ivarna. V mestu je pet 
osnovnih šol, gimnazija, eko
nomska srednja šola, t e h n i č 
na srednja šola — metalur
ški i n strojni oddelek, kme
ti jska šola ter poklicna i n 
dustrijska šola. Ž ivahno je 
tudi kulturno in špor tno ž iv
ljenje. Smederevo je resn ično 
v polnem razmahu razvoja. 

In mi — iz že lezarskih Je
senic smo b i l i gcstje v tem 
mestu, gostje pr i jaznih do
mač inov , gostje že lezarne 
Smederevo. B i l i smo edina 
skupina, k i je bivala v hotelu 
odprtem komaj dva meseca. 
N a hrani smo b i l i v 6 k m 
oddaljenem rekreacijskem 
centru Železarne , v neposred
n i bl ižini Donave skupno z 
nas topa joč imi i z Zenice. 
Osrednja stavba z restavra
cijo, v ikend hišice z 55 lež i 
šči in pa kopal išče s prosto
r i za razne igre je r e sn ično 
prijetno shajal išče za poči tek. 
V razgovoru smo zvedeli, da 
je center dobro obiskan, o 
č e m e r smo se končno tudi 
sami lahko prepr iča l i , ter da 
ga dotira tovarna, saj je v 
njem vse izredno poceni — 
kosilo al i večer ja za č lane 
Že lezarne le 1 (en) novi d i 
nar. Niso nam pozabili tudi 
povedati, da imajo take cen
t re že vse jugoslovanske Ž e 
lezarne, razen jesen iške . 

N a le tošnjem prvem s reča
nju mladih v Smederevu je 
sodelovalo osem kul turnih 
skupin in pa nekateri znani 
igralci in pevci iz televizij
skega ekrana. N a pr i red i tv i 
v soboto so nastopili mladi 
iz Zenice. Požarevca , K u m a -
novega, Vršca in Vranja. Iz
med vseh petih je izstopala 
skupina iz Vršca z dobro i z 
vedenimi in koreografsko do
bro postavljenimi »Bana tsk i -
m i igrami« ter z interpretaci
jo narodne pesmi. B i l i smo 
enotnih mis l i , da j i h bo t ež 
ko ogroziti. Poleg tega so 
naš i plesi in pesmi t amka j š 
n j im l judem manj poznani i n 
v nasprotju z nj ihovim m i -
ljej-rk^m vpl ivom. Želeli smo 
le, da ne razočaramo gledal-
dalcev, organizatorjev ter 
končno tudi strokovne k o m i 
sije, saj so vsi vel iko p r i ča 
koval i od nas. Drugi večer 
smo ob polni dvorani »Svet
losti«, s 600 sedeži, poleg na
s topajočih i z P r i š t ine ter do
mač inov bi l i na vrst i tudi mi . 
Skupina i z P r i š t i ne je nasto
p i la prva i n izvedla svoj 
program izredno dobro. Po
tem je napovedovalec napo
vedal naš nastop, in že je 
vr isk neumornega V i k i j a na-

Smcderevo 

znani l zače tek »reja pod l ipo« 
v malem. Živopisane noše , 
h i t ro menjavanje korakov i n 
figur ž ivahna polka ter pre
šern i v r i s k i so kma lu zdra
m i l i in oči tno navduš i l i gle
dalce. Pogosti aplavzi so nas 
še bolj spodbudili, da smo 
celotni ples zaplesali tako, 
kot l e redko. Za plesom je 
bi la na vrst i zabavna melo
di ja S pri jetnim glasom ter 
ob spremljavi dveh ki tar je 
Mar jan Drolc zapel znano 
»Galoper« v originalni izved
bi . Tudi on je b i l de ležen 
spontanega aplavza i n v z k l i 
kov: »Še. še«. Za zak l juček 
našega nastopa pa je bi la na 
vrs t i še slovenska pesem. M a . 
r inka Kra jn ik in Marjana 
Novak, sicer znani kot zma
govalki ene od oddaj l jub
ljanske televizije »Pokaži kaj 
znaš«, sta ob spremljavi c i -
ter zapeli Fersterjevo »Pla
ninsko.« S pri jetnim, mehkim 
glasom i n pa kvalitetno i z 
vedbo sta le še doprinesli k 
n a š e m u nastopu. Sedaj smo 
še bolj težko čakal i odloči t 
ve komisije, saj smo upali , 
da smo med najbol jš imi . V e 
selje ob u spešnem nastopu 
pa srno izražal i tudi na u l i 
ci , kjer smo ob prav tako 
š tevi ln ih gledalcih pel i i n 
plesali . 

Ob prvem glasovanju čla
nov strokovne komisije, so 
kar t r i skupine dobile enako 
število točk: Vršac , P r i š t ina 
in Jesenice. K o so ponovno 
obravnavali prednosti in po
manjklj ivost i nastopov posa
meznih skupin, smo ob dru
gem glasovanju dobil i potreb
no večino točk za prvo mesto 
v skupni razvrst i tvi pred 
skupino iz Vršca. Tud i o'» 
ocenjevanju posameznih na
stopov smo b i l i razumljivo 
med najbol jš imi . B i l i smo 
kl jub upanju presenečeni , pa 
veseli in srečni,, saj smo do
stojno zastopali slovensko in 
pa še posebno jeseniško kul 
turo v močni konkurenci. Oči 
so nam sijale, b i l i smo razpo
loženi tudi na zakl jučni zaba
v i vseh ude ležencev . N i se 
nam mudilo k počitku, pa 
čep rav nas je naslednji dan 
čakala dolga in naporna pot 
domov. V ponedeljek smo po 
programu nameravali najkas
neje ob 10. u r i zapustiti p r i 
jazne domačine in pa Smede
revo, k i se nam je zdaj zde
lo še lepše. Toda naš i gosti
tel j i niso nič kaj hoteli s l i 
šati o tem. Mora l i smo si 
ogledati še stare in nove ob
rate Železarne , moral i smo 
ostati še na kosilu in le tež
ko smo se končno ob pol treh 
popoldan ločili od njih. Pre
živeli smo zares prijetne dne
ve i n tako kot so vsi zatrje-
vali.se bomo tja vedno radi 
v rn i l i . Sk len i l i smo nova po
znanstva, spoznali smo iskre
ne prijatelje, s katerimi bo 
ponovno s rečanje nekaj p r i 
jetnega. 

Po enajstih urah vožnje mi_ 
m o Beograda, Zagreba i n 
Ljubljane smo se pozno po
noči v r n i l i na naše že lezarske 
Jesenice i n n i nam bilo žal, 
da bomo mora l i že po treh 
urah spanja vstati, saj so 
nas čaka le dolžnost i na de
lovn ih mestih. T. L I P I C E R 
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Kultura je človeško življenje in tema 
moramo dati čim boljšo vsebino 

V nedeljo, 15. oktobra, je bila T Delavskem doma na Jeseni-
nicab letna skupščina Zveze kulturno prosvetnih organizacij 
občine Jesenice. Skupščine so se poleg delegatov udeležil i tudi 
predstavniki več ine šol in predstavnika HortikuHuraega in 
Turističnega društva. Navzoč je bol tudi član predsedstva sveta 
ZKPO Slovenije tov. Vižintin. Kot je ž e v navadi nekaj let, 
se konference, razen predstavnika občinskega komiteja ZMS, 
ni udeležil niti en predstavnik družbeno političnih organizacij 
občine. 

V prvem delu skupšč ine so 
delegati i n gostje pos luša l i 
referat dosedanjega predsed
nika sveta Z K P O Jesenice 

Mladinski 
ples 

O mladinskem plesu, k i ga 
organizira vsako nedeljo v 
delavskem domu p r i Jelenu 
občinski komite ZTV1S, smo že 
pisali. Tudi prve ocene so 
bile ugodne. Toda že na tret
jem plesu se je pokazala sta
ra praksa nekaterih posamez
nikov. Izkazovanje moči , k i 
se kaže v pit ju, v kajenju v 
dvorani, v p r o s t a š k e m govor
jenju in podobnih j u n a š t v i h , 
je spet skal i lo plesni večer . 
Ne vem, zakaj prireditelj do
vol i vstop vinjenim osebam 
in kajenje v dvorani? Tokrat 
so si privoščil i še več. V dvo
rano so prinesl i celo m a n j š o 
mizo, da so lahko nanjo po
stavljali steklenice piva, k i 
so se množi le z neverjetno 
naglico. Seveda pa so p r ina -
šalci piva imel i prost vstop. 

Lahko se zgodi, da bo za 
radi takih posameznikov m l a 
dinski ples zopet ukinjen i n 
spet bomo bra l i na z idovih 
razne napise i n zahteve. Ne 
vem, zakaj mladinci na to 
sedaj ne pomisl i jo in sami me 
naredijo red. VendaT nekate
ri mislijo, da s i lahko vse 
dovolijo, česa r ne smejo de
lati drugje. 

Mira 

tov. Bojana Cebulja. V svo
j em referatu j e predvsem 
grajal zelo slab odnos d ruž 
beno pol i t ičnih organizacij i n 
drugih organov do kulture i n 
ku l tu rn ih snovanj, k i se k a 
žejo tudi v vedno man j š ih 
denarnih sredstvih za te na
mene. Referatu so sledila še 
poroči la blagajnika, nadzor
nega odbora i n odbora za od
k u p F inžga r j eve rojstne hiše, 
p red ložen pa je b i l tudi pred
log osnutka programa nadalj
njega usmerjanja i n razvoja 
kul ture v občini . 

Temu je sledila zelo razgi
bana debata, v kateri so de
legati i n gostje nače l i š tevi l 
na v p r a š a n j a in naloge, k i j i h 
bo moral novoizvoljeni svet 
vnesti v svoj razvojni in ope
ra t ivn i program. Sprejeli so 
tudi predlog osnutka progra
ma, k i ga bodo poslal i še v 
razpravo kulturno prosvetnim 

d r u š t v o m i n zavodom ter 
d r u ž b e n o poh t i čn im organi
zacijam. Sele po dopolnitvi s 
pr ipombami i n dopolni tvami 
bo svet Z K P O dokončno spre
je l program, k i naj b i b i l 
tudi orientcija pr i mater ia l
nem razvoju kulture v občini 
i n osnova za delitev dohodka 
med d ružbo i n druš tv i oziro
ma zavodi. 

N a skupšč in i so i z v o l i l i tudi 
nov svet Z K P O , k i mu pred
seduje J O Ž A V A R L . 

Ob koncu skupšč ine je do
sedanji predsednik tov. Č e 
bul j podel i l še Cufarjeve na 
grade, k i vsebujejo diplomo s 
Čufar jev im portretom, delo 
akademskega slikarja Jaka 
Torkarja i n denarno nagrado 
500 N din. Nagrado so preje
l i : J U L K A DOLŽAN za dol
goletno aktivno delo v Svo
bodi Breznica — Žirovnica , 
P O L D E T J L A G A za dolgolet
no zborovodsko dejav. in ak
tivno delo v jesen išk i Svo
bodi in v drugih d r u š t v i h ter 
J O Ž E T O M A 2 I Č za povojno 
rež i se r sko delo i n vzgojo 
mladih igralcev v amater
skem Čufa r j evem gledal išču. 
Vsem nagrajencem iskreno 
čes t i t a tudi u r edn i š tvo n a š e 
ga glasila. 

Za odkup in uredite? Finžgarjeve 
To;stne hiše so prispevali 

Pion i r sk i odred osnovne 
šole I. Slovenj Gradec — 
60.—; gimnazija Kran j — 
600.—; osnovna šola Luci jan 
Seljak K r a n j — 464.—; učen
c i osnovne šole Trata p r i 
Škof j i L o k i — 31.—; sindi
kalna p o d r u ž n i c a elektrarne 
Medvode — 100.—; osnovna 
šola Skopice p. K r š k a vas — 
2 3 . - . 

Do 18.10.1967 je bi lo zbra
n ih skupno 46.939.65 N din. 
Za prispevke se vsem daro
valcem iskreno zahvalju
jemo. 

Prispevke nakazujte na 
ž i ro r a č u n : 5153-679-2135 Z V E 
ZA K U L T U R N O P R O S V E T 
N I H O R G A N I Z A C I J OBČI
N E J E S E N I C E , sk lad za 
odkup i n ureditev Finžgarje
ve rojstne hiše . 

P E V K E IN PEVCI POZOR! 

V okv i ru GLASBENE ŠOLE JESENICE bo začel de
lovati m e š a n i pevski zbor. Zbor bo vodi l znani sloven
ski glasbeni pedagog i n dolgoletni zborovodja komor
nega zbora R T V Ljubl jana M i l k o S K O B R N E . Vab imo 
vse pevke i n pevce, k i želijo sodelovati v osrednjem je
sen i škem pevskem zboru, da svoje sodelovanje javijo 
na t a jn i š tvu šole od 23. do 30. t. m . osebno, pismeno ali 
telefonsko z navedbo svojega naslova. 

GLASBENA ŠOLA JESENICE 

Uporabniki cest 

Po osvoboditvi zgrajeno nasleje na Plavžu, bo po po končani komunalni in hortlkulturni uredit
vi lahko eno najmodernejš ih v Sloveniji 

Od torka, 10. dalje velja na avtobusnem pos ta ja l i šču 
pred Železarno nov prometni režim, k i je izdelan na 
pr inc ipu k r o ž n e vožnje. Vsa motorna vozila uvozijo ,na 
avtobusno postajo p r i Kaz in i , medtem ko se vključu
jejo v promet na cesto p r i stavbi I B M . Avtobusi za 
smer prot i Kran j sk i gori bodo stali še vedno na pr
vem cest išču poleg ceste kot doslej, medtem ko bodo 
stal i avtobusi za smer Ljubljana na notranjem delu 
parkirnega prostora. 

Vsekakor ima k rožna vožnja na avtobusni postaji 
do ločene prednosti pred starim nač inom, saj so s tem 
m a n j š e možnos t i nesreč p r i uvozu na avtobusno po
stajo, po drugi strani pa je povečana nevarnost za 
potnike, k i se vozijo v smeri prot i Ljubl jani , saj mo
rajo le-ti pred vozi l i čez cest išče, da lahko vstopijo 
v avtobus. Zato je nujno potrebno avtobusno posta
ja l išče d o k o n č n o uredit i , predvsem pa je potrebno čim 
preje postaviti še eno pokri to pos ta ja l i šče . 

Za naše prometne razmere je predvsem, znači lno 
zelo hi t ro povečana gostota prometa na cestah. Samo 
v zadnjih petih let ih se je število motornih vozi l na 
cestah v Slovenij i povečalo v eni minut i od 7 na 13,5, 
ozi roma je v letu 1962 šlo mimo števnega mesta vla
k i h 8,5 sekund eno vozilo, v letu 1966 pa že vsakih 
4,5 sekunde. Temu je vzrok zelo povečano število do
m a č i h vozi l , v nekaterih letnih obdobjih pa po-.ejan 
tujski promet. Vzporedno s povečan jem števila n.o-
tornih voz i l pa se je povečalo tudi število voznikov, 
k i j i h je bilo koncem leta 1966 v naši republiki že 
267.996. 

Zaradi t ak šn ih razmer pa se je seveda povečalo 
tudi število prometnih nes reč . V letu 1966 je bi lo v 
Slovenij i 10.384 prometnih nesreč , kar je za 223 0 o več 
kot leto prej. P r i prometnih nes rečah je izgubilo živ
ljenje 607 oseb, to je za 18,3 % več kot leta 195?, 8.162 
oseb pa je b i lo lažje ali težje telesno poškodovan ih , 
kar prdstavlja nasproti letu 1955 16 % povečanje . 

Poleg teh nes reč na cestah pa so postaje milice 
obravnavale v lanskem letu še 11.537 lažjih prometnih 
nesreč , kar predstavlja skupaj 21.921 registriranih pro
metnih nes reč , razen tega pa je dosti lažjih prometnih 
nes reč , k i j i h vozniki sploh ne pri javijo. 

Tako kot v p r e j š n j i h letih so b i l i tudi v preteklem 
letu na jpogos te j š i vzrok i prometnih nesreč v nepri
merni hi t rost i i n sicer 2.286. Sledijo: izsiljevanje pred
nosti, vinjenost, nepazljivost, nenaden pr ihod pešca 
pred vozilo, nepravilno p rečkan j e ceste i td . Med mrtvi
m i i n p o š k o d o v a n i m i je največ voznikov mopedov i n 
motorn ih koles! 

V prvem t romeseč ju le tošnjega leta so v primer
javi z lanskim i s t im obdobjem narasle prometne ne
sreče za 39,7 %, dočim se je število smrtnih ž r t ev 
zman j ša lo za 8,2 %, število poškodovan ih oseb pa pove
čalo za 5 %. 

Podobne prometne razmere, k i veljajo za celotno 
Slovenijo, so tudi na cestah naše občine. Naglo pove
čanje prometa registrirajo predvsem na cesti Zirovnica-
Ra teče . Ob š te t ju vozi l lani je bi lo ugotovljeno, d a 
pelje skozi Jesenice vsakih 14 sekund eno vozilo. Vsega 
skupaj je bi lo do konca leta 1966 registriranih v naš i 
občin i 1.813 vozi l , h katerim moramo p r i š t e t i še okrog 
800 mopedov, medtem ko je imelo 4.608 občanov voz
n i šk i izpi t — 

Seveda tudi p r i nas beležimo porast prometnih ne
s reč . Leta 1952 j i h je bilo 171, lani pa že kar 239, od 
tega ena s smr tn im izidom, sto pa s telesnimi po
š k o d b a m i . 

K o t n a j p o g o s t e j š e vzroke so ugotovili: neprimerna 
hitrost — 78, neprevidnost — 40, nepravilna vožnja po 
sredini ces t i šča — 35, nepravilno prehitevanje — 27, 
neoravilno p r e č k a n j e ceste — 18, izsiljevanje predno-, 

sti - 13, i td . S. H . 
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V odbojki 
prve upravne 

službe 
Pre tek l i teden je bilo na 

igrašeu Podmežak l jo k o n č a n o 
medobratno tekmovanje v 
odbojki . K e r so spremenjena 
pravi la , je letos nastopilo sa
mo 15 obratnih reprezentanc, 
k i so se pomerile med seboj. 
P rvo mesto je tako kot l an i 
osvoji la ekipa upravnih s lužb, 
za katero so ig ra l i : inž. Kune, 
Rozman, Svetl in, Veber, Jen
ko, Rotar in Smolej. N a dru
gem mestu je ekipa strojne
ga vzdrževan ja , na tretjem 
elektro vzdrževan ja , na četr
tem pa ekipa energetskega 
gospodarstva. Medobratne i g 
re s i je ogledalo tudi več gle
dalcev, k i so navi ja l i za svo
ja moš tva . Tekmovanje je po
tekalo brez pripomb nastopa
jočih , te tekme pa se š te je jo 
še v letne igre za le tošnje 
leto. Te dn i pa na igr išču 
P o d m e ž a k l j o tečejo še med-
obratna s rečan ja v malem no_ 
gometu. Predvidoma bodo 
•končana prihodnji teden. 

P. K . 

Prve hokejske 
tekme na 
Jesenicah 

Zavodu za vzdrževan je 
špo r tn ih objektov je uspelo 
napravit i kl jub nekaterim te
ž a v a m na igrišču P o d m e ž a k 
l jo led. Hokej is t i Jesenic že 
vsak večer trenirajo na. lede
n i p loskvi . P rva tekma je b i 
l a že odigrana v če t r tek zve
čer . V soboto pa bodo l j u b i 
tel j i hokeja lahko v ide l i p r 
vo prvenstveno tekmo za a l 
p s k i pokal . Nasprotnik Jese
n ičanom bo znano itali jansko 
moš tvo Bolzano. 

V ponedeljek pa bodo Je-
• e n i č a n i odigral i prijateljsko 
mednarodno tekmo s čehos lo-
v a š k i m m o š t v o m Š P A R T A . 
L-jubitelji hokeja bodo letos 
i m e l i pr i l iko videt i mnogo te_ 
kem. Cena vstopnic je ista 
Kot v pretekl i sezoni, zato 
Si kupone za 50 % popust os-
krbi te p r i svojih s indikalnih 
poverjenikih. Obe tekmi, to 
Je v soboto i n ponedeljek, bo
sta odigrani ob 19. u r i . 

Košarkarji ne mirujejo 
K l j u b temu, da so prvenst

vene tekme v k o š a r k i konča
ne, se igralci i n igralke še 
vedno zbirajo na igrišču Pod
mežak l jo i n trenirajo. Ed in i , 
k i še tekmujejo za točke , so 
mladinc i prvega i n drugega 
moš tva , nastopajo pa v go
renjski k o š a r k a r s k i l i g i . 

V zadnji t ekmi je m o š t v o 
Jesenice I premagalo Radov
lj ico s 65:49 (23:21). Ek ipa Je
senice II pa je premagala 
Par t izan Medvode 72:62 
(34:26). Zelo zanimiva tekma 
pa je bi la na sporedu v ne

deljo popoldan, ko je jeseni
ško moštvo , sestavljeno i z no
v i h igralcev, premagalo mo
štvo Tolmina 54:42 (21:20). Ta 
tekma je bi la odigrana na 
željo igralcev Tolmina, p r i 
šla pa je zelo prav, saj so 
J e s e n i č a n i pre izkus i l i novo 
moš tvo , k i nas bo prihodnje 
leto zastopalo v S K L . Od sta
r i h igralcev sta v m o š t v u 
ostala samo Vauhnik i n B u n -
derle, k i sta zaigrala v v e l i 
kem slogu, zelo dobro pa se 
je izkaza l tudi mladi Razin-
ger. 

P . K . 

Poletno prvenstvo v 
smučarskih skokih 

N a umetni skakalnic i za 
s m u č a r s k e skoke v Mostecu 
v Ljubl jani , je bilo v nede
ljo prvo slovensko poletno 
prvenstvo v tej d isc ip l in i . 
Skupno je nastopilo 51 m l a 
d ih s m u č a r j e v — skakalcev, 
k i so se potegovali za naslov 
poletnih r epub l i šk ih prvakov. 
N a to tekmovanje je žal od
šlo premalo skakalcev z Go
renjske. Nastopi l i pa so,, tud i 
skakalc i i z sosednje Koroške 

Izpopolnjeva
nje hokejskih 

sodnikov 
Iz Penčaha v A v s t r i j i se je 

v domovino v r n i l n a š znani 
hokejski sodnik Boris Čebul j , 
kjer je b i l t r i dn i na medna-
roodnem seminarju hokejskih 
sodinkov. Tega seminarja so 
se udeleži l i sodniki R o m u n i 
je, Madža r ske , Italije, Z R N , 
Avst r i je , Rusije ter Jugosla
vi je . N a posvetu pa n i b i lo 
predstavnikov C S S R i n Šv i 
ce. N a tem sestanku so pred
vsem obravnaval i temo so
jenja treh sodnikov na hokej 
sk ih tekmah. Tako sojenje 
sedaj že uvajajo v Rusi j i , 
Švici i n v CSSR. 

P. K . 

i z Zahomca, k i so se zelo l e 
po uvrs t i l i . Tekmovalc i so 
b i l i razdeljeni v t r i skupine. 
P r i mla j š ih mladincih je p r 
vo mesto osvoji l Loš t r ek i z 
Logatca. Največj i uspeh smo 
Jesen ičan i imel i p r i s t a re j š ih 
mladincih, saj je Pagon za 
sedel prvo mesto in s i pr ibo
r i l 186,1 točke s skokoma 34 
i n 34,5 m. N a petem mestu je 
n a š predstavnik D e m š a r s 
168,9 točke s skokoma 29,5 
i n 33,5 m. 

Jesenice: Kanal 3:1 
Na igr išču Podmežak l jo je 

b i l a v nedeljo dopoldan od
igrana prvenstvena tekma 
(Slovenske odbojkarske lige za 
fnoške. Jesenice: K a n a l 3:1 
(15, 10, —8, 11). Tekmo je pred 
Okoli 200 gledalci dobro sodil 
Š inkovec i z Ljubljane. 

• J E S E N I C E : Krevse l , Bajt, 
Po točnik , Resler, Bogataj, 
Bergelj , Kavčič , Rozman, E r 
žen, Smitek. 

L jub i t e l j i odbojke so v ne
deljo spet lahko občudova l i 

' Evo je igralce, k i so z lepo 
igro dokazali , da so v zelo 

dobri formi. Zmaga domači 
nov je povsem zas lužena . 
Mnogo svež ine v odbojkarske 
vrste je prinesel Rozman, k i 
je za to tekmo preloži l poto
vanje v Beograd. Gostje i z 
Kana la so b i l i k l jub porazu 
t rd oreh za Jesen ičane . N a j 
bolj razburl j iv je b i l p r v i set, 
v katerem se je pokazala ve
l i k a izenačenos t moš tev . V 
tretjem setu so domač in i ne
ko l iko popustili , zato so ga 
gostje popolnoma zas luženo 
osvoji l i . 

P . K . 

Žemva trener 
državne 

mladinske 
reprezentance 
S m u č a r s k a zveza Slovenije 

je sprejela sklep, da bo no
v i trener najbol jš ih s loven
sk ih mladincev — tekačev n a š 
sodelavec Lovro Zemva iz 
Gor i j . To je nedvomno lepo 
priznanje i n zaupanje dolgo
letnemu s m u č a r s k e m u delav
cu. Lovro Zemva ima že p r v i 
trening na P o k l j u k i skupaj z 
zveznim trenerjem Janezom 
Kavč ičem. To bo zadnji skup
n i kondic i j sk i trening, nasled
n j i pa je predviden že na 
snegu. 

Napredek 
mladinskega 

nogometa 
N a nogometnem igr išču 

P o d m e ž a k l j o so mladinci Je
senic premagali v prvenstveni 
t ekmi G N L moš tvo Kran ja z 
1:0. Strelec edinega gola je 
b i l Glavič . S prikazano igro 
so nogometaš i že pokazali l e 
po igro, k i je navduš i l a ma 
loš tev i lne gledalce. Trener 
mladincev je Janez Samar z 
Javornika. Če bodo n a š i mla
d inc i še naprej igra l i tako l e 
po i n prizadevno, lahko pre
je kot v dveh letih p r i č a k u j e 
mo zopet v rhunsk i nogomet 
na Jesenicah. 

P K . 

Prva zmaga hokejistov 
za evropski pokal 

N a drsa l i šču D R U Ž B A v 
Sofij i je b i l a v sredo zvečer 
odigrana prvenstvena tekma 
za pokal evropskih prvakov. 
Moštvo Jesenic je premagalo 
bolgarskega d ržavnega prvaka 
Cerveno znatne s 5:3 (3:0, 
0:3, 2:0). Strelci golov za Je
senice: M l a k a r v 7. i n 54. m i 
nut i , Pire v 11. i n 51. minu t i 
ter Felc v 14. minut i . 

Dvoboj je potekal v zname

nju enakovrednih nasprotni
kov. Domačini so bolje zaigra
l i v drugi tretjini, tako da 
je že vse kazalo, da bodo Je
sen ičan i izgubi l i . V zadnji 
tretj ini pa so vse zamujeno 
nadoknadil i i n popolnoma z a 
s luženo zmagali , saj so za ig
r a l i kot prerojeni, Bolgar i pa 
so postali brezglava četa . Po 
vratna tekma bo 4. novembra 
na Jesenicah. 

Gorenjsko prvenstvo v odbojki 
V nedeljo, 15. t. m., je bi lo 

na igr išču T V D Part izana 
Bled odigrano le tošn je prven
stvo Gorenjske v odbojki . 
Tekmovanja se je udelež i lo 
sedem ekip, i n sicer: Ribno, 
K r o p a A , Kropa B , Radov
l j ica , šolsko špor tno d r u š t v o 
Kov ina r Gimnazi ja Jesenice, 
T V D Part izan J a v o r r i k i n 
ŽIC Jesenice. Tekmovanje je 
bi lo razdeljeno v dve skup i 
n i . V p r v i skupin i so bi la š t i 
r i moš tva , v drugi pa t r i . 

Kval i te ta iger je bi la celo za 
to prvenstvo precej nizka, saj 
n i bilo opazit i skoraj p r i no
benem m o š t v u potrebne bor
benosti. Najbol jš i je b i l dvo
boj med ekipama Radovljice 
i n Kropo A . Sojenje je bi lo 
precej mlačno , premalo od
ločno, sicer pa nepristransko. 

K o n č n a uvrstitev: 1. K r o 
pa A , 2. Radovlj ica, 3. Ribno, 
4. Kropa B , 5. Javornik, 6.-7. 
Z l C Jeseince i n ŠSD Kov ina r 
Gimnazi ja . M i r a 

Tesna, toda zaslužena zmaga 
šahistov 

V soboto in nedeljo je ekipa 
šahovskega d r u š t v a Jesenice 
vrn i l a obisk avstr i jskim ša -
histom iz Lienza . V ekip i L i -
enza je poleg desetih doma
čih igralcev nastopilo tudi de
vet č lanov A S K 6 Mallestiega 
i z Finkensteina, n a š i s tari 
znanci, saj smo z n j imi od
igra l i že 18 dvobojev. Vseka 
kor je to že vel ika prednost 
za ekipo, k i lahko postavi 
bol jše igralce na niž je table, 
medtem ko smo morali n a š e 
moš tvo postaviti po katego
ri jah. Poleg tega pa smo b i l i 
z izostankom, bolezen a l i 
s lužba, nekaterih naš ih naj
bol jš ih igralcev že itak okr 
njeni . Dvoboj je b i l odigran 
na 19 deskah. 

2e po drugi u r i igranja, 
p r i stanju 5:2, nam je bi lo 
jasno, da bomo ta dvoboj iz
gubil i i n samo izredno dobra 
igra na p rv ih deskah nam 
lahko ublaž i poraz, a l i pa da 
zmagamo z min ima ln im re
zultatom. Večja rutina i n 
bol jše poznavanje šahovske 
literature nam je pripomoglo, 
da smo kl jub slabemu startu 
na koncu le premagali kombi 

nirano ekipo naš ih gostite
ljev. 

Tehnični rezultati : 
Vošpe rn ik : Gal lob J . 1:0, 

Grosek : Bodner 1:0, Sara-
djen : Ebner 1:0, Simčič : 
Gal lob O. 1:0. Roblek : dr. 
Hippacher remi, Kaše : L e -
gath remi, P a v l i n : Bib i tza 
1:0, Krn i ča r : Lukasa remi, 
K r a j n i k : Hochmuller 1:0, 
Jan : Mechler 0:1, Pe t r i č : 
Geiger 0:1. Pibersnik : V u -
čič remi. L j i l j ak : Unetenve-
ger 1:0, Ivelja : Januscha 0:1, 
Zupan : Gromm remi, Oblak : 
Gal lob A . remi. Pongrac : 
Volgger 0:1. Borenovič : J u -
ritseh 1:0. S l ivn ik : Brand-
etatter 0:1. 

Končni rezultat dvoboja je 
11:8 za Šahovsko d ruš tvo Je
senice. 

Naslednji dan pa smo s i 
ogledali še bl ižnjo okol ico 
njihovega malega mesteca ter 
se po kosi lu i n ogledu znane 
iz le tn i ške točke Spitzkogel, 
odkoder je prelep razgled na 
dravsko dolino, zadovoljni 
v r n i l i prot i domu. 

Kranj: Kranjska gora 
14:25(7:11) 

V 7. ko lu G R L je K r a n j 
ska gora v K r a n j u prema
gala ekipo K R A N J B z re
zultatom 25:14. 

Ek ipa Kranjske gore je 
zmagala brez več j ih t ežav ; 
zmaga pa b i bi la lahko še 
bolj izdatna, če bi igra lc i 
Kranjske gore b i l i bolj od
ločni v napadu in v obrambi. 

Gole 7a Kranjsko goro so 

dosegli: Gazvoda 11, Uder-
man 7, Svet l in 3, Mlakar 2, 
Zidan 1 i n Lovše .1 

Ek ipa Kranjske gore je z 
11 točkami na 2. mestu, ta
koj za Radovljico. 

V 8. kolu igra Kranjska 
gora doma z ekipo Krvavca . 
Tekma bo v nedeljo ob 10. ur i 
na igr išču Zagmajnica. 

-in 
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Turistična aktivnost v Žirovnici Šahisti za kvalifikacije 
S svojo čudovito lego in podnebjem je Žirovnica z okolico 
že v predvojnem času privlačila številne domače in tuje turi
ste. V letih po osvoboditvi pa je turist ično življenje zamrlo. 
V zadnjem času se je zaradi širokega razvoja turizma v Ju
goslaviji ponovno pojavila potreba po organizirani turistični 
dejavnosti tudi v n a š e m kraju. 

P r v i korak k temu je b i l a 
ustanovitev Tur i s t i čnega d r u 
štva leta 1963, k i je na razne 
načine (krediti za ureditev 
turističnih sob, zunanjosti hiš, 
vrtov jOpozorilnih napisov o 
naših tu r i s t i čn ih zanimivo
stih itd.) skuša lo ož ive t i t u 
ristično ž iv l jenje . 

Z ureditvi jo recepcije v 
Žirovnici, ob glavni cesti 
Jesenice—Ljubljana, je b i l a 
dana možnos t še v e č j e m u po
letu tu r i s t i čne dejavnosti. R e 
cepcija je b i l a odprta vsak 
dan od 17—21. ure i n uspeh, 
k i ga je s tem doseglo tu r i 
s t ično d ruš tvo , je zavid l j iv , 
kar kaže jo navedene š tev i lke . 
Skupaj je v mesecu avgustu 
evidentirano 181 tujih gostov 
in 259 n c č n i n in 39 d o m a č i h 
gostov in 140 ncčn in . Na jveč 
gostov je bilo iz Zahodne 
Nemčije , Holandije in Ve l ike 
Britanije, nato sledijo I ta l i 
ja, Avs t r i ja , Franci ja , Dan
ska, Belgi ja , CSSR, Z D A i n 
celo Tanzanija i n J u ž n a A f 
r ika . 

D r u š t v o razpolaga z 21 
pr ivatnimi sobami s 30 prvo
razrednimi ležišči i n 20 po
možnimi . V bližnji bodočnos t i 
se bo to š tevi lo ležišč pove
čalo na najmanj 100. 

Poleg prehodnih noči tev je 
bilo presenetljivo š tevi lo go
stov z da l j š im bivanjem v 
našem kraju, za kar so ve
l iko pripomogla dobro ureje
na i n preskrbljena pr ivatna 
gostišča Angele Mencinger 
na Selu. Noč Amal i j e v V r b i 
in gostišča Ped Stolom v Mo
stah, k i dajejo gostom celo
dnevne oskrbe s prvovrs tn i 

m i kuhin jami i n po zmernih 
cenah. T u d i nekater i č lani 
d r u š t v a , k i oddajajo tu r i s t i čne 
sobe nudijo gostom celodnev
no oskrbo a l i pa j i m dajo na 
razpolago kuhinje, kjer s i 
gostje lahko sami kuhajo. 

Gostje, k i so nočeval i i n 
b iva l i p r i nas, so b i l i zelo 
n a v d u š e n i nad lepoto i n za
nimivostmi n a š e g a kraja. 
Pristnost i n do mačn o s t n a š i h 
l jud i j i h je n a v d u š i l a i n i z 
r az i l i so željo, da se še po
vrnejo k nam s svoj imi znan
c i i n pri jatel j i . Čudil i so se 
zakaj ne najdejo v svoj ih 
k ra j ih nobene prave reklame, 
napotkov i n informacij za 
Slovenijo. N e k i D u n a j č a n je 
celo i z j av i l , da je dobil na 
Dunaju le prospekt za D o 
brno in Opatijo i n mu ni bi lo 
razumlj ivo zakaj tako č u d o 
v i t i h krajev bolje ne p r i b l i 
žamo turistom. To je i z j av i l 
gost okrog 500 k m oddaljen 
od nas. Tur is t i se p r i t o ž u j e 
jo še nad s labimi cestami i n 
s še premalo o z n a č e n i m i tu
r i s t i čn imi zanimivostmi. 

Precej gostov je iz raz i lo 
željo za shrambo avtomobila, 
n e k i Anglež je celo zaradi 
tega zapustil Žirovnico. 

Druš tvo je že v letu 1965 
skuša lo uredit i avtocamp v 
Završnic i , vendar do odo
britve odgovornih organov n i 
pr iš lo , čeprav je b i la med
tem izdana lokaci jska odloč
ba za postavitev brunarice. 
Na jnu jne j še s t ro ške je d ru 
š tvo k r i l o i z prejete č l a n a r i 
ne, iz pr ispevka obč inske 
skupšč ine oz. krajevne skup
nosti, Tur i s t i čne zveze Slove

nije i n podpore elektrarne 
Moste. 

Ob koncu sestavka že l imo 
T u r i s t i č n e m u d r u š t v u mnogo 
uspeha p r i izvedbi z a m i š l j e 
n i h cil jev s pomoč jo delov
nega č l ans tva i n krajevne 
skupnosti . S tem delom bomo 
da l i n a š e m u lepemu kraju 
možnos t tu r i s t i čnega razvoja. 

B D 

N a igr išču v K r i z a h je b i la 
v nedeljo dopoldan odigrana 
prvenstvena tekma gorenjske 
l ige v rokometu. J e s e n i č a n i 
so na tujem igr išču premagali 
t a m k a j š n j e moš tvo Kr iže P 
z 32:13 (19:6). Po dveh zapo
rednih zmagah končno lahko 
zap išemo, da se -je naša če ta 
znaš la in igra vedno lepš i 
rokomet. Prebrodi l i so težko 
kr izo, k i j i h je v zače tku 
stalno spremljala. Naše mo
štvo se trenutno nahaja na 
šes tem mestu na lestvici s 
šes t imi t očkami ter razl iko v 

V organizacij i šahovske 
skupnosti Gorenjske je bi lo 
izvedeno moš tveno prvenstvo, 
k i je bi lo i s točasno k v a l i f i k a 
cija za II. slovensko l igo. 

Šahovska sekcija Svobode 
Javo rn ik—Koroška Bela je v 
I. kolu z neod ločen im rezul 
tatom prot i SD Lesce p r i š l a 
v nadaljnje tekmovanje, ker 
je imela boljši uspeh na pr-

Partizanski humor 
H O T E L »PREPIH« 

V Črmošnj icah so adapti
ra l i vel iko staro stavbo za 
etapna p renoč i šča za mnoge 
ekipe a l i posamezne part iza
ne, k i so b i l i na pot i skozi 
vas. Prenoč išče je bi lo v za
če tku skoraj brez š ip, zato 
sem ga »krstil« za »Hotel 
p rep ih« . N a obupno jezo 
»ravnatel ja« hotela se je to 
ime razš i r i lo vsepovsod in 
vsak, k i je pr i še l v Čremoš-
njice, je v p r a š a l najprej, kje 
je hotel »Prepih«, mis leč , da 
se res tako imenuje. 

Križe B : Jesenice 13 : 32 

Uspešen plezalni tabor alpinističnega 
odseka Martuljek v Trenti 

Alpinis t ični odsek P D M a r 
tuljek je b i l , ustanovljen šele 
v l e tošn jem letu, vendar ga 
lahko p r i š t e j e m o med najak
t ivnejše v Sloveni j i . Po seda
njem stanju i m a 5 č lanov in 
5 pr ipravnikov, k i so v s i ak
t ivni , nače ln ik odseka je m la 
d i alpinist — že lezar Anton 
Oman. Na juspešne j š i alpinist 
v odseku je v l e to šn jem letu 
izredno sposobni Jože Oman, 
zaposlen v n a š i Že lezarn i . 

Člani odseka so v le toš
njem letu oprav i l i več zelo 
težkih plezalnih vzponov v 
domačih i n tu j ih gorah. A n 
ton Oman se je ude lež i l tabo
ra P Z S v Švici , skupina W a -
liških A l p . Jože Oman i n 
Kruš ic sta preplezala šest ze
lo t ežk ih sten i n stolpov v 
i tal i janskih Dolomit ih . T u d i 
po številu i n kval i te t i p rven
stvenih plezalnih vzponov je 

' A O Martul jek med p rv imi . 
Letos so opravi l i kar 12 novih 
plezalnih vzponov in sicer: 
zahodno steno Prisojnika — 

pozimi , vzhodno steno Spod
njega Rokava, dve smeri v 
severni steni Malega Oltarja, 
severovzhodna stena Trent-
skega Pelca, š t i r i smeri v 
Lepem Spič ju . 

V dneh od 30. septembra 
do 2. oktobra je A L M a r t u 
l jek organiziral zelo u s p e š e n 

Severno ostenje Spičja 
1 — smer po vzhodnem stebru 
2 — smer po zajedi 
3 — Kaminska smer , 

t r idnevni plezalni tabor pod 
L e p i m Spič jem v Trent i . Iz
hodišče za vzpone so ime l i v 
z a p u š č e n i s i rarnic i na p lanin i 
v Plazeh. Tabora se je udele
žilo skupaj 11 gornikov, od 
tega pet č lanov , š t i r je p r i 
p ravn ik i i n dva alpinista kot 
gosta. 

Dne 30. septembra sta i z 
v e d l i dve navezi (Bernard, 
Zupan, J e rovšek , Oman A. , 
Vrhovnik) grebensko p rečen je 
Lepega Spič ja od vzhoda do 
zahoda z vzponom po sever
nem grebenu (II) i n novo se-
stopno smer po severni steni 
v zahodnem delu (težavno). 

Prvenstveno smer v severni 
steni Lepega Spičja po stebru 
vzhodno od centralne smeri 
so p lezal i (30. 9.) Jože Oman, 
V i k t o r Langus i n Janez K r u 
šic. Viš ina stebra ca 450 m. 
Cas plezanja 6 ur. Težavnos t 
III . i n IV . , 20 metrska žmula 
v stebru V . 

Novo Kaminsko smer v 
severni steni Lepega Spičja 

so preplezali (30. 9.) Robič, 
Neč imer i n Mat i j a Oman. V i 
šina stene 450 m, č a s plezanja 
Z ure i n pol, t ežavnos t III. 
p ia t i rv. 

Dne 1. oktobra sta plezala 
novo direktno smer po zajedi 
v severni steni Lepega Spičja 
— zapadno od centralne smer i 
Jože Oman in Janez Kruš ic . 
Višina stene 500 m, čas pleza
nja 6 ur, t ežavnos t v spodnji 
polovic i III, zajeda ca 250 m 
V + . 

Istega dne so plezal i sever
no rebro v zahodni steni V o 
gla Anton i n Mat i ja Oman, 
Vrhovn ik i n Je rovšek . Cas 
plezanja 3 ure, t ežavnos t III. 

Severno steno Vogla levo 
ob grapi so v nov i smeri pre
plezal i (1. 10.) Robič, Neč i 
mer i n Zupan. Cas plezanja 
2 u r i . t ežavnos t II, skok v 
grapi IV . Obe zadnji navezi 
sta nato i zved l i še celotno 
p rečen je Vogla s sestopom po 
severnem grebenu (II). 

Dne 2. oktobra so organiz i 
r a l i malo plezalno šolo v pe-
čev ju nad planino v Plazeh. 
O saniteti alpinista in vozl ih 
(prakt ično) je predaval J o ž e 
Bernard, o plezalni opremi 
Krušic , o tehniki plezanja i n 
varovanja pa so instreiral i 

pr ipravnike vsi člani . 
Zaradi pomanjkanja f i nanč 

n ih sredstev je k r i lo s t r o š k e 
prevoza m a t i č n o d r u š t v o , 
s t ro ške prehrane i n zamujene 
dnine pa vsak ude leženec 
sam. Tako so b i l i izdatki ta 
bora min imaln i . Bi lanca š t i r i 
nove plezalne smeri, ena se-
stopna nova smer, skupaj pa 
20 plezalnih vzponov je za 
časovno tako kratek tabor 
zelo dobra. S tem so poleg 
Tržičanov, k i so tam izved l i 
v e č novih vzponov leta 1949, 
letos č lani A O Martul jek ple
zalno temeljito obdelali se
verno ostenje Lepega Spičja 
i n Vogla. 

A O Martul jek bo organizi
ra l še v l e toš jnem letu pre
davanja za š i ršo planinsko 
javnost ter z imsko plezalno 
šolo s predavanji za člane i n 
pr ipravnike. 

Z a nadal jnj i še u spešne j š i 
razvoj j i m manjka f inančn ih 
sredstev i n plezalne opreme* 
r a č u n a j o pa, da bodo s po 
močjo komisije z a alpinizem 
pri P Z S , s pomočjo m a t i č n e 
ga d ruš tva , predvsem pa z 
osebnim f inančnim doprino
som tudi ta problem ugodno 
reši l i . Jonez K r u J i c 

IS 

golih 128:117. K tej ponovni 
zmagi naš im igralcem čes t i 
tamo. 

Eno na jš tev i lne jš ih d ru š t ev 
v občini T V D Partizan Jese
nice je zopet pr iče lo z red
n i m i vadbami vseh oddelkov. 
Vaje vodijo znani vodnik i že 
i z preteklih let. V s i treningi 
pa bodo zvečer c d 17.30 do 
21.30 ure. Da ne b i pr iš lo s lu 
ča jno do kakega zastoja v 
vadbi, so določili dneve "tre
ningov. V torkih i n če t r t k ih 

bodo na sporedu vaje za žen
ske, v sredah i n petkih pa za 
moške . 

Upravni odbor T V D Pa r t i 
zan prosi in vabi s ta rše , da 
svoje otroke napotijo v dom 
Partizana. V tečaje se lahko 
vpiše jo cicibani, pionir j i i n 
pionirke, mladinci in mlad in 
ke ter č lani in članice. 

P. K . 

Redna vadba vseh oddelkov 

v i h sedmih deskah. V drugem 
kolu pa je b i l nasprotnik S D 
Kran j , prot i kateremu smo iz_ 
gubi l i s 5,5:2,5. O d naš ih je 
zabeleži l uspeh Zorman V i n 
ko prot i Berčiču, medtem ko 
so inž. Begeš, Modre in Mar-
t inuč remizi ra l i . S tem so se 
k ran jčan i krepko oddolžili za 
zadnji poraz. Mogoče je k r i 
vo za poraz tudi to, da sek
cija nima igralnih ur, ob k a 
terih b i lahko vadi l i . 

Ob zak l jučku je b i l izveden 
brzopotezni turnir. Zmagova
lec je inž Noč pred Zupanom 
i n Koblar jem. 

Zupan 
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KINO RADIO 
21. in 22. oktobra Italijan

k i barvni CS f i lm C E S A R 

Z A H V A L A 
Po boleči Izgubi, k i nas je 

prizadela s smrtjo dragega 
očeta .strica, deda i n tasta 

S K R L J F R A N C E T A 
se zahvaljujemo vsem, k i so 
mu v zadnjih trenutkih so
č u t n o in z razumevanjem la j 
šali bolečine. 

Posebna zahvala velja p r i -
mar i ju dr. Brandstetterju, dr. 
V ida l i j u , dr. Pogačn iku i n 
s t r e ž n e m u osebju internega 
oddelka jesen iške bolnišnice . 

Iskrena zahvala tov. Perku, 
tov. Lo t r i ču i n tov. V a r l u za 
tople poslovilne besede pred 
delavskim domom i n pred 
odprt im grobom kot tudi 
z d r u ž e n e m u pevskemu zboru 
Svobode Jesenice, mart inar-
.jev i n upokojencev, srednje
šo lskemu pevskemu zboru i n 
godbi Svoboda Jesenice, k i so 
ee s pesmijo poslovi l i od nje
ga-

Prav tako se zahvaljujemo 
darovalcem vencev i n vozni
kom osebnih avtomobilov, k i 
BO dragega pokojnika spremil i 
k zadnjem poči tku. 

Hva la tudi vsem, k i so nam 
Ustno in pismeno iz raz i l i so-
žalje. 

Tepla zahvala DPD.Svobod i 
Jesenice, k i je organizirala 
pogrebne svečanos t i v delav
skem domu in na pokopal i 
šču, prav tako pa tudi ča s t 
n i s t r až i ob pokojnikovi k r 
sti . 

Žalujoči: hčerka in 
sin z družinama 

ter ostalo sorodstvo 

Z A H V A L A 
Sindikalnemu odboru uprav

n i h s lužb se na j l epše zahva
l jujem za b rezp lačn i oddih na 
tnorju. 

Mar i j a Sest 

P R O T I P I R A T O M , ob 17. i n 
19. u r i . 

23. oktobra nem. jug. barv
n i CS f i lm O L D S H A T T E R -
H A N D , ob 17. i n 19. u r i . 

24. i n 25. oktobra ang lešk i 
barvni f i lm N A POMOČ, ob 
17. i n 19. ur i . 

26. oktobra nem. jug. barv
ni CS f i lm L A B I R I N T S M R 
TI , ob 17. i n 19. u r i . 

27. oktobra n e m š k i f i lm 
V A N I N A , V A N I N I , ob 17. i n 
19. ur i . 

28. oktobra nem. jug. barv
n i f i lm G R O F B O B I , S T R A H 
D I V J E G A Z A P A D A , ob 17. 
i n 19. u r i . 

Kino PLAVŽ 

21. i n 22. oktobra ang le šk i 
barvni f i lm N A POMOČ, ob 
18. i n 20. u r i 

23. in 24. oktobra i ta l i janski 
barvni CS f i lm C E S A R P R O 
T I P I R A T O M , ob 18. i n 20. 
ur i . 

25. oktobra nem. jug. barv
n i CS f i lm L A B I R I N T S M R 
TI, ob 18. i n 20. u r i . 

26. i n 27. oktobra i ta l i jan
sk i f i lm P O T E P E N K A R A -
G O Z Z O L A , ob 18. in 20. u r i . 

28. oktobra n e m š k i f i lm 
P O L I C I J S K A P O S T A J A , ob 
18. in 20. u r i . 

K i n o D O V J E 

21. oktobra angl. franc. f i lm 
V E S E L I MUŠKETIR . 

22. oktobra nem. jug. barvni 
f i lm K O M I S A R X . 

26. oktobra i tal i janski barv
n i CS f i lm C E S A R P R O T I 
P I R A T O M . 

28. oktobra i tal i janski f i lm 
P O T E P E N K A R A G A Z Z O L A . 

K i n o K R A N J S K A G O R A 

21. oktobra franc. i ta l i janski 
barvni CS f i lm A N G E L I K A , 
ČUDOVITA L J U B I M K A . 

22. oktobra i tal i janski f i lm 
P O T E P E N K A R A G A Z Z O L A . 

26. oktobra anglešk i barv
n i f i lm N A POMOČ. 

27. in 28. oktobra i ta l i janski 
barvni CS f i lm C E S A R P R O 
TI P I R A T O M . 

Navijalci žice v novi valjarni žice na Beli 

A V S T R A L I J A — N a enem 
izmed na jveč j ih in na jkva l i 
t e tne j š ih naha ja l i šč železove 
rude v Avs t ra l i j i . Mount 
Nevvmanu, so letos pričel i z 
gradnjo potrebnih naprav. 
Zaloge železove rude, k i vse
buje prek 60% železa, cenijo 

Z A H V A L A 
I z v r š n e m u odboru s indikal 

ne organizacije že lezarne Je
senice se iskreno zahvaljujem 
za denarno pomoč, k i sem je 
b i l de ležen v času mojega 
bolovanja. 

Jože Čebašek 
strojne delavnice 

na oko l i 1 mili jardo ton. Za 
izgradnjo potrebnih naprav 
skupaj z ustreznim pristani
ščem bodo porabili 200 m i l i 
jonov dolarjev. 

Z A H V A L A 

Sindikalnemu odboru vprs.v-
n ih s lužb, us lužbencem go-
spoda r sko - r ačunskega sektor
ja, cddelka za ob račun oseb
nih dohodkov ter obrata 
p lavž in delavcem tehtnice 
D E Javornik I se iskreno za
hvaljujem za denarno po
moč, k i mi je bi la zelo do
brodošla . 

Ela Mežnarc 
D E Javornik I 

Z A H V A L A 

I z v r š n e m u odboru s ind ika l 
ne organizacije Že lezarne se 
naj lepše zahvaljujem za brez
plačni cddih na morju. 

France Kavčič 
Javornik I 

¿1 LLZAR - GLASILO 
DELOVNEGA KOLEKTI
VA ŽELEZARNE JESENI 
J E — 1'reja redakcijski 
odbor — Glavni in odgo
vorni urednik loža Vari — 
Rokopisov in fotografij ne 
vračamo — Naslov: Ured
ništvo »Železarja«, Žele
zarna Jesenice. Telefon 
nt. 758 in 394 - Tisk 

CP »Gorenjski tisk«. 
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Stari avtomobili kot 
vložki za jeklarske peči 

Vedno h i t re j š i razvoj moterizacije spremlja tu
d i problem ponovne uporabe izrabljenih avtomobi
lov. To velja predvsem za ZDA, pa tudi v nekaterih 
zahodnoevropskih d ržavah se vedno bolj s p r a š u 
jejo, kam z izrabljenimi i n neuporabnimi avtomo
b i l i . R o č n o razdiranje t a k š n i h avtomobilov se za
rad i v isokih mezd, kl jub prodaji nekaterih še upo
rabn ih delov, v glavnem ne izplača. 

Pokopa l i šča izrabljenih avtomobilov so vedno 
večja . N a Š v e d s k e m so poskuša l i reševat i ta pro
b lem celo tako, da so potapljali te avtomobile v 
morje. Tud i za utrjevanje morske obale so že upo
rab i l i stare avtomobile. Vendar realno gledano, te 
r e š i t ve ne predstavljajo pravega izhoda, ker je lo
g ično , da je potrebno stare avtomobile vrni t i po
novno industr i j i kot na ta ah oni nač in priprav
ljeno surovino 

V Zahodni N e m č i j i r a č u n a j o živl jenjsko dobo 
avtomobi la na deset let. V letu 1964 je bi lo v tej 

državi izrabljenih avtomobilov okol i 380.000. Ra
č u n a j o , da bo do leta 1970 naraslo to š tevi lo na 
oko l i 1,1 mi l i jona Do zdaj so v Zahodni Nemči j i 
p r i teh avtomobil ih najprej odstranil i motorni 
blok, akumulator , sedeže in kolesa. Preostalo ka
roserijo pa potem na ve l ik ih h id rav l i čn ih stiskalni
cah s t iskal i v vel ike pakete. Ta nač in pa zahteva 
precej ročnega dela i n se tudi v Zahodni Nemči i j 
vedno manj izplača. 

Kval i te ta t a k š n i h avtomobi lskih paketov zaradi 
pr imesi nezaželenih kov in kot sta baker i n kositer 
i n nekovinskih neč is toč n i na jbo l j ša . Poskusno pre-
taljevanje t a k š n i h paketov v e lek t r i čn ih pečeh je 
pokazalo, da vsebujejo okol i 1,4% bakra i n 0,2% 
kosi tra . Poleg tega se giblje kol ič ina nekovinskih 
pr imesi v t a k š n i h paketih oko l i 20 %. K o n č n o so 
t a k š n i paketi , k i so zelo stisnjeni, zaradi majhne 
pov r š ine tudi neprimerni za uporabo v večj ih ko
l ič inah za vložek, ker znižuje jo storitev peči . 

Iz vseh teh razlogov tako kvaliteto vložka je-
klarne lahko uporabijo le v omejenih kol ič inah . 

V Z D A , kjer je problem s t r o š k o v za mezde p r i 
prej opisani proizvodnj i paketov še večji kot v 
Zahodni Nemči j i , so v zadnjih let ih razvi l i nov 
nač in priprave starih avtomobilov za vložek v je
k la r sk ih pečeh , i Zgradi l i so novo napravo, v kate

r i razreže jo avtomobile v majhne kose. S pomoč
jo magnetov potem izločijo nekovinske dele i n 
ostale kovine, k i se nahajajo p r i m e š a n e med zre-
zanimi deli . N a ta nač in odstranijo vse nezažel jene 
pr imesi i n povečajo možnos t uporabe teh zrezanih 
delov kot vložek za jeklarske peči . 

P i v o t a k š n o napravo so zgradil i leta 1958 v 
Houstonu v s eve rnoamer i šk i državi Texas. Ob kon
cu leta 1966 je obratovalo v Z D A že 32 t a k š n i h na
prav, medtem ko j i h je bilo 18 v gradnji. Nj ihova 
letna zmogljivost se giblje med 20.000 in 300.000 to
nami predelanih avtomobilov na leto. Gradnja takš
ne velike 'naprave stane oko l i 3 mili jone dolarjev. 

Osnovni problem, k i se je pojavil med obrato
vanjem teh naprav i n obstaja še danes, je dova-
žanje izrabljenih avtomobilov do same naprave. 
Naprava, k i proizvede na mesec 25.000 ton vložka, 
porabi dnevno okol i t i soč avtomobilov. Na jbo l j šo 
reš i t ev so dobi l i v tem, da stare avtomobile na 
zb i ra l i šču zaradi z m a n j š a n j a njihove prostornine 
najprej nekoliko stisnejo i n potem z ve l ik imi to
vorn imi avtomobil i prepeljejo na kraj k o n č n e pre
delave. 

N a t a k š e n nač in predelane avtomobile uporab
ljajo na jveč kot vložek za velike e lek t r i čne peči . 

K . 

Kaj bomo gledali v kino 


